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سال هشتم   شماره 1927 
8 صفحه   قیمت:10000تومان

منا قـشه  بنز ینـی 
دولت و  ایـرلایـن ها

روزانه حدود ۹۲ میلیارد تومان یارانه سوخت به شرکت های هواپیمایی ها داده می شود
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رشد حقـوق تا ۴۵ درصد 
در سال آینده

گروه اقتصادی: روزهای پر رفت وآمد مجلس و دولت آغاز شــده 
اســت. آن طور که اعلام شــده، امروز قرار است رییس جمهور به 
مجلس برود تا از کلیات لایحه بودجه ســال آینده دفاع کند.در 
همین رابطه شــهرام دبیری، معاون پارلمانی رییس جمهور خبر 
داد: کلیات لایحه بودجه سال آینده روز سه شنبه ۸ آبان ۱۴۰۳ 
در مجلس شورای اسلامی بررسی می شود و رئیس جمهور برای 
دفاع از کلیات این لایحه در صحن مجلس شورای اسلامی حضور 

خواهد یافت.رییس دولت چهاردهم بخش اول لایحه بودجه سال 
۱۴۰۴ را سه شــنبه هفته گذشــته اول آبان تقدیم مجلس کرده 
بود و قرار است بخش دوم لایحه بودجه مربوط به جداول تفصیلی 
شــامل ارقام بودجه نیز حداکثر ۱۰ روز از زمان ابلاغ بخش اول 
به مجلس ارسال شود.فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت نیز در 
نشست خبری در محل سازمان برنامه و بودجه گفت: امروز اولین 

جلسه تخصصی سخنگویی است و لازم است راجع به...

 از تصمیم جدید ارزی دولت تا عدم تغییر رقم یارانه های نقدی در لایحه بودجه ۱۴۰۴

سعید قصابیان
کارشناس حمل و نقل

 انحصار و صنعت
 مونتـاژ

مجید گودرزی
 کارشناس بازار مسکن 

محمدعلی دستمالی
تحلیلگر سیاسی

 ایران، ترکیه
 و ارزِ تـاواریش

ادعاها درباره جزایر سه گانه در گفتگو با 
کارشناس مسائل بین الملل بررسی شد

امـارات به دنبـال 
آزاررسانی به ایران

چرایی کاهش آستانه تحمل افراد در جامعه 
در گفتگو با دو جامعه  شناس بررسی شد

بـازی مشکلات اقتصادی
 با روان مـردم

دستمزدها را همین امسال واقعی کنیم

 افزایش ۶ برابری 
تعداد  فقـرا

معاون نظارت بر بورس ها و ناشران 
سازمان بورس و اوراق بهادار تشریح کرد

جزییات بسته حمایتی بورس

 تأثیر بسته حمایتی سازمان بورس بر 
بازار چیست؟

تزریق خون
 به رگ  بـورس؟!

عضو هیات رئیسه اتاق تهران در گفتگو با »نقش اقتصاد«  مطرح کرد:

 نقش کمرنگ بخش خصوصی
 در اقتصـاد کشور

اشتباه بزرگ دولت در عدم اصلاح ناترازی انرژی در بودجه 

علی سعدوندی، اقتصاددان؛

عضو هیات رئیسه اتاق تهران گفت: دولت 
تنها نقش نظارت و کنترل را بر عهده بگیرد 

و بخش های دولتی اقتصاد را به بخش 
خصوصی واگذار کند و اگر بخش خصوصی 
در رأس کارهای اقتصادی کشور قرار بگیرد 
آن وقت این بخش می تواند محور توسعه 

باشد.عباس آرگون عضو هیات رئیسه اتاق 
تهران در گفتگو با »نقش اقتصاد« درباره 

مهم ترین اولویت های دولت و...

4

گروه سیاســی: نشست مشترک اتحادیه اروپا و 
شــورای همــکاری خلیج فارس کــه اخیراً در 
بروکســل برگزار شــد، فرصتی را در دســت 
اماراتی هــا قرار داد تا بــار دیگر مالکیت جزایر 
ســه گانه ایرانــی را بــه نام خود اعــلام کنند. 
کشورهای اتحادیه اروپا هم که در یک سال اخیر 
با هدف تحت فشار قرار دادن ایران از هر ادعایی...
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صابر گل عنبری
کارشناس ارشد خاورمیانه

 آسمان عربی
 و حمله اسرائیل!

 دو مولفـه تحریک 
بازار مسکن

4 8 8 2

نوبت دوم

سجاد برنجی -شهردار صباشهر  

شــهرداری صباشــهر در نظر دارد به استناد مصوبه شماره 204/ص/6 ش  مورخ 1403/06/24 شورای اسلامی شهر نسبت به اجرای پروژه 
پیاده رو سازی شهرک بهاران با اعتبار 30/000/000/000 ریال از طریق مناقصه عمومی در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  ) ستاد  ( اقدام 
نماید ، لذا از متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل می آید برای دریافت اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس الکترونیکی www.setadiran.ir به شرح 

ذیل مراجعه نمایند .
*شهرداری صباشهر دررد یا قبول پیشنهادات مختار است .

*کلیه هزینه های مربوط به انتشار آگهی مناقصه عمومی به عهده برنده مناقصه خواهد بود .
*هزینه خرید اسناد / 10/000/000 ریال می باشد . ) که به شرح اسناد می بایست پرداخت و تحویل گردد (

*مبلغ ســپرده شــرکت در مناقصه به نفع شــهرداری صباشهر ۵ درصد مبلغ اعتبار ) مندرج در اسناد مناقصه (  می باشد،  تذکر : سپرده نفرات اول و دوم 
مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد و نیز نفرات اول تا سوم چنانچه حاضر به انعقاد قرارداد نگردند سپرده آنان به نفع کار فرما ضبط 

خواهد شد. 
*زمان دریافت اسناد مناقصه در سامانه ستاد ،زمان انتشار آگهی : ساعت 8 روز سه شنبه  مورخ 1403/08/01 

*زمان اتمام مهلت شرکت در مناقصه در سامانه ستاد : ساعت 14  روز شنبه مورخ 1403/08/19 
*مهلت ارائه پاکت ضمانت نامه در دبیرخانه شهرداری : پایان وقت اداری روز شنبه   مورخ  1403/08/19 

*زمان بازگشایی و رسیدگی به پیشنهادات در دفتر شهردار:  ساعت 10 روز یکشنبه مورخ 1403/08/20  
*اطلاعات و سایر جزئیات در اسناد مناقصه درج گردیده است. 

ضمنا ، تنها اسناد پاکتهای پیشنهاد دارای امضاي الکترونیکي مورد پذیرش است ودر جلسه بازگشایی اسناد فیزیکی پاکت هاي )ب( و )ج( و فاقد امضای 
الکترونیک به هیچ وجه مورد پذیرش نیست. 

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/08/01  -تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/08  

آگهی فراخوان عمومی

نوبت دوم

سید جمال محمدی - شهردار پیشوا

شــهرداری پیشــوا در نظر دارد از طریق برگزاری مناقصه عمومی تجدید شــده پروژه خرید و نصب دکلهای دروبین های پایش تصویری در سطح شهر را به 
اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذار نماید.

-زمان و محل دریافت اسناد مناقصه : داوطلبان میتوانند مورخ 1403/08/02 لغایت 1403/08/06 به منظور دریافت اسناد به سامانه تدارکات الکترونیک دولت)ستاد( مراجعه نمایند.
-مهلت و تســلیم اســناد مناقصه : متقاضیان می بایســت تا ساعت 14:30 مورخ 1403/08/16 ضمن بارگذاری تصاویر پیشنهادات خود به همراه مستندات درخواست شده در 

سامانه ستاد نسبت به ارسال پاکت الف )سپرده شرکت در مناقصه (خود تا مهلت تعیین شده به صورت فیزیکی به دبیرخانه شهرداری پیشوا اقدام نمایند. 
تلفن تماس: 36۷22400-36۷22490 داخلی 23۷

-ملاک پذیرش پیشنهادات بارگذاری اسناد در سامانه تدارکات دولت می باشد.
-شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار می باشد.
-هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مناقصه خواهد بود.

-سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه واقع در سامانه ستاد شهرداری پیشوا قید گردیده است.
-تاریخ انتشار نوبت اول :02 /1403/08  -تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/08

آگهی تجدید مناقصه عمومی

نوبت دوم

سید جمال محمدی - شهردار پیشوا

شهرداری پیشوا در نظر دارد از طریق برگزاری مناقصه عمومی تجدید شده پروژه پیاده روسازی معابر شهید گاه به سمت پارک بانوان را به اشخاص حقوقی 
واجد شرایط واگذار نماید.

-زمان و محل دریافت اسناد مناقصه : داوطلبان میتوانند مورخ 1403/08/02 لغایت 1403/08/06 به منظور دریافت اسناد به سامانه تدارکات الکترونیک دولت)ستاد( مراجعه نمایند.
-مهلت و تســلیم اســناد مناقصه : متقاضیان می بایست تا ساعت 13:30 مورخ 1403/08/16 ضمن بارگذاری تصاویر پیشنهادات خود به همراه مستندات درخواست شده در 
ســامانه ســتاد نســبت به ارسال پاکت الف ) سپرده شــرکت در مناقصه ( خود تا مهلت تعیین شده به صورت فیزیکی به دبیرخانه شهرداری پیشوا اقدام نمایند. تلفن تماس: 

36۷22400-36۷22490 داخلی 23۷
- ملاک پذیرش پیشنهادات بارگذاری اسناد در سامانه تدارکات دولت می باشد.

-شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار می باشد.
-هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مناقصه خواهد بود.

-سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه واقع در سامانه ستاد شهرداری پیشوا قید گردیده است.
-تاریخ انتشار نوبت اول :02 /1403/08  -تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/08

آگهی تجدید مناقصه عمومی

نوبت اول

   روابط عمومی شرکت گاز استان تهران

شــرکت گاز اســتان تهران در نظر دارد مناقصه مندرج با مشخصات و شرایط ذیل را از طریق مناقصه 
عمومی به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید .

1- نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: 
- شرکت گاز استان تهران  ) نماینده دستگاه مناقصه گزار : مدیریت بهره برداری(

- تهران ، بزرگراه اشرفی اصفهانی ، بالاتر از بزرگراه همت ، خیابان اسلامیان ، خیابان باباطاهر ، نبش خیابان 
استاد نظری غربی ساختمان شهدای گاز استان تهران ،  کد پستی : 146961۵۷81 دورنگار : 819۷2۷94 

2-  موضوع مناقصه و مدت اجراء : 
- اجرای حفرات خالی ، توســعه شــبکه ، نصب انشــعابات و تجهیزات ، نگهداری ، تعمیرات شبکه و 

تاسیسات و رفع نشتی زیرزمینی منطقه 2 گازرسانی تهران .
- مدت اجراء پروژه : ۷30 ) هفتصد و سی ( روز  تقویمی .

3- نوع و مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه مطابق آیین نامه تضمین معاملات دولتی) مصوبه شــماره 
123402/ت ۵06۵9 ه- مورخ 94/09/22 هیات محترم وزیران(  به مبلغ 16/441/243/۵00  ریال

4- محل ، زمان و مهلت دریافت اسناد، ارسال و گشایش پیشنهادها :
4-1- محل اجرای کار  : در سطح منطقه 2 گازرسانی تهران .

2-4- زمان و محل دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی و مناقصه از سامانه : از تاریخ 1403/08/09 تا 
تاریخ 1403/08/16 و محل آن در سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد(  

3-4- مهلت تکمیل و بارگذاری اسناد استعلام ارزیابی کیفی ، مناقصه و سایر مدارک درخواستی در سامانه : 
از تاریخ 1403/08/23 تا ساعت 19/00  تاریخ 1403/09/10 محل آن در سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد(  
4-4- تاریخ گشایش پاکات ارزیابی کیفی : مواعد مندرج در سامانه تدارک الکترونیکی دولت)ستاد( می باشد 

و محل گشایش آن سالن کنفرانس ساختمان شهدای گاز استان تهران به آدرس مندرج در بند یک می باشد .
۵-    برآورد اولیه کارفرما : 328/824/8۷0/000  ریال

6-  شرایط متقاضي : 
- داشتن رتبه ۵ تاسیسات و تجهیزات از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور .

- ثبت نام و اخذ کد اطلاع رسانی مناقصات از سازمان مدیریت و برنامه ریزي کشور .
- داشــتن گواهینامه اســتاندارد الزامات مدیریت کیفیت جوش ذوبی فلزی بر اساس استاندارد ایزو 

2-3834  و یا ارائه مدارک مثبته مربوط به ثبت نام در مراکز معتبر ارائه دهنده گواهینامه .
  - اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت به شماره 14۵6

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/08/08-تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/08/09  

  تجدید فراخوان مناقصه عمومی با  ارزیابی کیفی فشرده ) یک مرحله ای( به شماره  20030927۶9000079

شناسه آگهی: 1814487 شماره میم الف: -1

شركت گاز استان تهران )سهامی خاص(
شركت ملی گاز ایران

)یک مرحله ای - نوبت اول(

شرکت مخابرات ایران ) منطقه خوزستان(

شــرکت مخابرات ایران )منطقه خوزســتان( در نظر دارد: اجاره ســاختمان مخابرات واقع در اهواز 24 متری باغ معین خیابان دانش سرا پلاک 21 ساختمان 
موسوم به باشگاه پیام سابق را از طریق مزایده واگذار نماید.

متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت مخابرات ایران به آدرس tci.ir و مخابرات منطقه خوزستان به آدرس kz.tci.ir مراجعه کنند. 

آگهی مزایده عمومی اجاره شماره  9/م/403

 وزیر صنعت، معدن و تجارت : 
فرش ایرانی در افغانستان 

و پاکستان بافته می شود
وزیــر صمت بیان کــرد: صادرات 
کشور باید افزایش یابد، با شرایطی 
کــه وجود دارد بازار های صادراتی 
ما محدود شده است. اگر جمعیت 
۲۰۰ میلیــون نفری اوراســیا را به 
عنوان بازار هــدف درنظربگیریم 
بســیاری از اجناس ایرانی در آنجا 
مورد نیاز اســت و ما می توانیم راه 
را برای فعالین اقتصادی باز کنیم.  
محمــد اتابــک، وزیر صمت صبح 
امروز در نشست تخصصی با اعضای 
اتــاق بازرگانی ایــران بیان کرد: 
مشــکل ما این اســت که سیاست 

های ارزی و تجاری کشــور همسو 
نیســت و همین باعث می شود که 
فعــالان اقتصادی دچار مشــکل 
شوند. وضعیت ایجاد شده از طرف 
سازمان توسعه تجارت نیست، بلکه 
از ســوی سیاســت گذار ارزی و با 
رویکــرد کنترل تورم اســت؛ این 
موضوع باید هماهنگ شود. ضمن 
این که در این مدت کوتاهی که ما 
بودیــم فاصله نــرخ نیما با ارز آزاد 
کمتر شــده است و هماهنگی بین 
مــا و بانک مرکزی وجود دارد.وی 
در واکنش به صحبت های یکی از 
اعضای هیات نمایندگان اتاق ایران 
مبنــی بــر این که تعــداد رایزنان 
بازرگانی ایران در دنیا ۷ نفر است، 
در حالــی که ترکیه فقط در ایران 

۲۰ رایــزن و در دنیــا ۲۵۰ رایزن 
دارد، گفــت: ۲۰ رایزن در جاهای 
مختلــف داریم. یــک محدودیت 
قانونــی در مورد انتصاب رایزن ها 
وجود دارد و آن این است که حکم 
را فقط به کارمندان رســمی دولت 
می دهنــد، اما من این وعده را می 
دهم که هر کدام از بازرگانانی فعالی 
کــه اتــاق بازرگانی معرفی کند به 
عنوان رایزن مشغول فعالیت شود 
تا تسهیل تجارت از طریق آنها رخ 

دهد. 
وزیــر صمت همچنیــن در مورد 
بودجه ۱۴۰۴ نیز گفت: بودجه در 
شــفاف ترین حالت ممکن است و 
تمام مواردی که در گذشــته خارج 
از بودجه ردیف می شــد و می آمد 

در داخــل ردیــف بودجه عمومی 
کشــور قرار گرفته و مشخص است 
کــه مخارج و منابــع دولت چقدر 
اســت. ۱۱ درصد بودجه عمرانی 
برای ســال آتی لحاظ شــده و رقم 

بودجه عمرانی صفر نیست.
اتابک در مــورد وضعیت صادرات 
فرش دســتباف نیز گفت: وضعیت 
ایجاد شــده برای فــرش صرفا به 
سیاســت های دولت برنمی گردد. 
شــاید بخشی از این مربوط به این 
باشــد که به دنبال کارگر ارزان در 
افغانستان رفتیم و در افغانستان و 
پاکســتان کارگاه دایر و از آنجا به 
اروپــا صادر کرده ایم و مورد بعدی 
هم این اســت که فرش در لیست 

تحریم ها است.



اعتراض ایران به عراق بابت حمله اسرائیل از خاک این کشور به کشورمان
سخنگوی وزارت امور خارجه خبر داد

گروه سیاســی: اسماعیل بقایی، ســخنگوی وزارت امور خارجه 
کشــورمان در نشســت هفتگی خود با خبرنگاران در پاســخ به 
پرســش دیپلماســی ایرانی مبنی بر چگونگی اعتراض ایران به 
عراق به دلیل انجام حملات رژیم صهیونیستی از خاک این کشور 
به خاک کشورمان به ویژه که وزیر محترم امور خارجه کشورمان 
بر مسئول دانستن کشورهایی که به نوعی به این رژیم در اقدام 
ایذایی علیه کشورمان کمک کنند، تاکید کرده است گفت: »ما 
در رایزنی هایی که در هفته های گذشته داشتیم دقیقاً بر همین 
موضوع تاکید کردیم که کشــورها نســبت به هر گونه همکاری با 
رژیم صهیونیســتی علیه کشــورمان مســئول هســتند. ما این 
اطمینان مهم را دریافت کردیم که خاک هیچ کشوری برای هر 
گونه اقدام ایذایی در اختیار هیچ طرفی برای هر گونه هدفی قرار 
نگیرد. این امر یک وظیفه و تعهد حقوقی، بین المللی و اخلاقی 
کشــورها به ویژه کشورهای همســایه است. این انتظار طبیعی 
اســت کــه آنها خاک خود را علیه مــا در اختیار طرف ثالث قرار 
ندهند. این یک اصل ثابت است. ما معتقدیم هیچ کشوری نباید 
چنین اجازه ای را به رژیم صهیونیســتی بدهد و البته هم نداده 
اســت. ما اعتراض خود را به دولت عراق منتقل کرده ایم. دولت 
عراق حتماً خود را به اعتراض نسبت به سوءاستفاده از خاک این 
کشور متعهد نشان داده است و امیدواریم که دولت عراق مراتب 
اعتراض خود را نزد سازمان ملل نیز ثبت کنند. البته باید این را 
هم در نظر بگیریم که رژیم صهیونیستی در رویکرد قانون شکنانه 
و یاغی گرانه خود هیچ اصولی را رعایت نمی کند و بی پروا خاک 

کشورها را نقض کرده است.«
وی در پاسخ به پرسشی دیگری درباره فعالیت های دیپلماتیک 
ایران برای توقف جنایات رژیم صهیونیستی در منطقه گفت: »از 
هــر فرصــت و هر ظرفیتــی و از هر اقدام دوجانبه ای برای تبیین 
جنایــات رژیم صهیونیســتی و جلب نظــر و کمک به آوارگان و 
محکومیــت جنایــات رژیم صهیونیســتی اســتفاده کرده ایم. 
همچنین ظرف دو هفته آینده نشســتی در ســطح ســران برای 
برگزاری نشســت ویژه کنفرانس اســلامی در جده انجام خواهد 
شد. همچنین تلاش کرده ایم توجه افکار عمومی را جلب کنیم 

و رژیم صهیونیستی را بابت جنایاتش پاسخگو کنیم.«
بقایی درباره موضوع آتش بس مطرح شــده در غزه و لبنان بعد 
از حمله اســرائیل به ایران گفت: »موضوع آتش بس که به نظرم 
کلمه دقیقی نیست. چرا که آتش بس برای تنش نظامی میان دو 
کشور در حال جنگ با یکدیگر استفاده می شود، در حالی که در 
اینجا یک موجود اشغالگر مشغول نسل کشی است. بنابراین باید 

بگوییم که ضرورت دارد نســل کشــی علیه فلسطین و لبنان باید 
متوقف شود. متاسفانه طرف های غربی و امریکایی در این زمینه 
هیــچ جدیــت ندارند و عملًا پیش درآمدی برای تشــدید تنش 

بوده اند.«
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به پرسش دیگری درباره 
میزان اثرگذاری دیپلماسی بر میدان گفت: »دیپلماسی و میدان 
تکمیــل کننده همدیگر هســتند. شــما می توانید نســبت به 
واکنش هایی که از ســوی کشــورهای مختلف منطقه و خارج از 
منطقه نســبت به تجاوز رژیم صهیونیســتی اتفاق افتاد، میزان 
موفقیت دیپلماسی را متوجه شوید. این محصول گفت وگوهای 
ما بوده که نتایج خود را نشان داده است. به نظر ما ابزار دیپلماسی 
می توانــد همچنان ابزار مناســبی برای توقــف تجاوزات و این 
خشونت ها باشد و تا کنون نیز نتایج خوبی به دست آورده ایم.«

بقایی درباره پیام های رد و بدل شــده میان ایران و کشــورهای 
دیگر نسبت به خودداری از واکنش نسبت به تجاوز اسرائیل نیز 
گفت: »در حوزه دیپلماســی طبیعی اســت که پیام ها در حال رد 
و بدل شدن باشد به ویژه وقتی که تنشی وجود داشته باشد. اما 
برای همه روشــن اســت که جمهوری اسلامی ایران حق دارد که 
نســبت به تجاوز اســرائیل واکنش نشان دهد. فارغ از پیام هایی 
که رد و بدل می شود ما در واکنش خود قاطع و جدی هستیم.«
او همچنیــن گفت: »رویکرد امریکا همیشــه مشــخص بوده و 
متاســفانه جری شدن رژیم صهیونیستی در تداوم جنایات خود 
در منطقه به دلیل حمایت های امریکا بوده اســت. دولت امریکا 
باید با توقف ارسال سلاح به رژیم صهیونیستی این رژیم را مهار 

کند.«
بقایی در پاسخ به پرسشی درباره امضای توافق مشارکت راهبردی 
ایران و روسیه گفت: »تاریخ دقیق هنوز مشخص نشده است. دو 
طرف همچنان مشــغول مشورت هســتند تا به زمان مشخصی 
برسند.«سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به پرسش دیگری 
درباره این که گفته می شــود روســیه در همکاری با ایران برای 
دفع حمله اســرائیل به خاک کشــورمان خودداری کرد، گفت: 
»یکی از افتخارات جمهوری اســلامی ایران که محصول هزاران 
شــهید و پایمــردی مردم ایران همواره ایــن بوده که جمهوری 
اســلامی ایران متکی به قدرت خود بوده اســت و این مساله باید 
به نســل های دیگر نیز منتقل شــود. ما در طول ۴۵ سال گذشته 
تحت شــدیدترین تحریم های اقتصادی و تسلیحاتی بوده ایم اما 
توانسته ایم با اتکا به توانایی های خود نیازهای تسلیحاتی و امنیتی 
خود را تأمین کنیم. این راز ماندگاری ماست. ما هیچ وقت امنیت 

خود را از جایی خریداری نکرده ایم. ما حتماً از کشورهایی که با 
آنهــا رابطــه داریم اســتفاده می کنیم اما همــواره اتکای ما بر 

توانایی های داخلی خودمان بوده است.«
وی در پاسخ به پرسش دیگری درباره ارتقای روابط ایران و مصر 
بعد از ســفر آقای عراقچی به قاهره گفت: »گفت وگوهای ما با 
مصــر برای ارتقای رســمی روابط دیپلماتیــک ادامه دارد. البته 
رایزنی های اخیر آقای عراقچی به مصر بر مسائل منطقه متمرکز 
بود، اما با این حال ادامه گفت وگوها برای برقراری روابط دوجانبه 

مورد بحث بوده است.«
بقایــی دربــاره ظرفیت هــای بریکس به ویــژه گفت: »بریکس 
ظرفیت های بسیاری ایجاد کرده است. مصوبه اخیر بریکس نیز 
بسیار طولانی است که موضوعات بسیاری را در تمامی زمینه های 
اقتصادی، مالی، بانکی و همچنین امنیتی و سیاسی پوشش داده 
است. بریکس در مرحله تولد است و هر کشور عضو به سهم خود 
باید برای رشد آن کمک کند. ما نیز به نوبه خود در حال پیگیری 
تعهــدات و بــه کارگیــری امکانات خود بــرای ارتقای بریکس 

هستیم.«
بقایــی درباره نشســت شــورای امنیت با موضــوع حمله رژیم 
صهیونیستی به خاک کشورمان گفت: »بعد از ظهر امروز نشست 
شورای امنیت به تقاضای کشورهای دوست ما، الجزایر، چین و 
روسیه برگزار خواهد شد. این نشست نشست مهمی خواهد بود 
و امیدواریم نســبت به تجاوز به خاک یک کشــور عضو ســازمان 
ملــل موضعــی محکم و قاطع گرفته و اقدام رژیم صهیونیســتی 

علیه کشورمان محکوم شود.«
وی تاکید کرد، جنگنده های رژیم صهیونیســتی در حمله اخیر 

به اراضی کشورمان وارد حریم هوایی ما نشدند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاســخ به پرســش دیگری که 
درباره مواضع اخیر نخســت وزیر لبنان نســبت به اظهارات آقای 
قالیباف، رئیس مجلس کشــورمان داشــته و اظهارات ایشان را 
مداخله جویانه دانســته اســت، گفت: »جمهوری اسلامی ایران 
هیچ وقت دخالتی در هیچ کشــوری نداشــته و بنایی مداخله هم 
نــدارد. آنچه همیشــه گفته ایم مردم و دولــت لبنان که جریان 
مقاومت هم بخشــی از آن اســت باید بتوانند برای پیشــبرد هر 
روندی چه داخلی چه درباره صلح منطقه ای خود تصمیم بگیرند. 
ایــن اعتقــاد ما و مبتنی بر واقعیت های تاریخی اســت. جریان 
مقاومت یک قدرت بازدارنده در برابر جنایت های رژیم اسرائیلی 
بوده اســت. اما در نهایت این مردم لبنان اعم از مقاومت، دولت 

و مردم است که نسبت به آینده خود تصمیم می گیرند.«
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مالکیت جزایر 
سه گانه متعلق 
به ماست و ما 
اسناد فراوانی در 
این زمینه داریم. 
بنابراین اگر 
امارات 
ادعاهایش بر 
اساس اسناد 
بود، اقدام 
می کرد. اما این 
یک نوع سیاست 
آزاررسانی است. 
اتحادیه اروپا هم 
که می خواست 
ایران را تحت 
فشار قرار دهد از 
ابزار شورای 
همکاری های 
خلیج فارس 
استفاده کرد و 
آنها موافقت 
کردند تا 
همکاری را با 
اتحادیه داشته 
باشند و بتوانند 
ایران را تحت 
فشار قرار دهند
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ایران، ترکیه و ارزِ تاواریش

تاکید مداوم برخی از سیاستمداران و تحلیلگران ایرانی 
بر »پایانِ عصر دلار« و دل بســتن به اثرگذاری ســازمان 
شــانگهای و گــروه بریکس در نظــام بین الملل، رویداد 
جدیدی نیســت. این نگاه ایده آلیســتی، تداوم همان 
نگــرش کُهــن فردیدی – آل احمدی به مفهوم »غرب« 

است.
موضوعِ قدرت نمایی بریکس در صحنهٔ سیاست و اقتصاد 
بین الملل، آن قدر برجســته شــد که حتی دست ندادنِ 
اردوغان با پزشــکیان در عکس یادگاری اجلاس کازان، 
این شــائبه را به وجــود آورد که احتمالاً رییس جمهور 
ترکیه چنین تصور کرده که عدم عضویت کشــورش در 
بریکــس، بــه این دلیل بوده کــه ایران در گوش چین و 
روســیه خوانده »مبادا یک عضوِ ناتو را به جمع بریکس 
راه دهید«! در حالی که در پشــت صحنه چنین خبری 
نیســت و نه تنها ترکیه، بلکه دیگر کشــورهای خواهان 
عضویت هم به اتاق انتظار فرستاده شدند و بریکس نشان 

داد که فعلًا خیال توسعه ندارد.
عدم عضویت ترکیه در بریکس، در رســانه های داخلی 
این کشــور، زمینهٔ آن را فراهم کرد که سیاســتمداران و 
تحلیلگرانِ منتقد اردوغان و حزب عدالت و توسعه، دولت 
را به رگبار نیش و کنایه ببندند و بگویند آن قدر اشتیاق 
نشــان دادید که بریکس هم ما را به جمع خود راه نداد! 
البته واقعیت این است که انتظار اصلی تیم اردوغان، این 
بود که موضوع عضویت این کشور در جمع بریکسی ها، 
در نشستِ کازان، نهایی شود. اما چرا؟ آیا ترکیه مبادلات 
تجاری عظیمی با اعضای بریکس به راه انداخته و به این 
جمعبنــدی رســیده که ارتقــاء به ردهٔ عضو رســمی، 
کاتالیــزوری بــرای افزایش حجم مبــادلات و کاهش 

هزینه های گمرکی است؟ خیر.
واقعیــت این اســت کــه ترکیه همین حــالا هم روابط 
اقتصادی کلان و سودمندی با روسیه و امارات دارد و با 
کشــورهای ایران، چین، مصر، آفریقای جنوبی و اتیوپی 
هم تجارت قابل توجهی دارد و چنین نیســت که ســود 
اقتصادی عظیمی را در پروندهٔ عضویت دنبال کند. مسالهٔ 
ترکیه چیز دیگری اســت و پافشــاری بر تســریع اعلام 

عضویت، ریشه در روابط ترکیه و غرب دارد!
اشــتیاق آنکارا برای پیوســتن به بریکس، نه یک عزم 
معطوف به اراده و کنش، بلکه یک تصمیمِ نمادین از نوع 

واکنش و اعلام موضع در برابر غرب است.
اردوغان چند ســال پیش هم در دیدار با پوتین، آشــکارا 
اعلام کرد که تمایل دارد کشورش عضو شانگهای شود. 
امــا در همــان مقطع تاریخی نیز، این ســخن دقیقاً در 
شرایطی بیان شد که ترکیه، امیدی به پیشبرد مذاکرات 
تکمیل روند عضویت در اتحادیهٔ اروپایی نداشت و علاوه 
بر این، در خرید ســامانه های موشــکی غربی ناکام مانده 
و برای خرید اس ۴۰۰ روســی، به تصمیم نهایی رسیده 
بود. به بیانی دیگر، ترکیه در شــرایطی برای عضویت در 
شــانگهای و بریکس اعلام اشتیاق و تمایل کرد که امید 
بــه عضویــت در اتحادیه اروپا کاهش یافته و عضویت در 
ناتــو هم نتوانســت تضمینی برای خرید ســامانه های 
موشکی و هواپیماهای جنگندهٔ اف ۳۵ و اف ۱۶ باشد و 
حتــی برای خرید جنگندهٔ اروپایی فانتوم یوروفایتر نیز، 
با موانع جدی روبرو شــده اســت. آن هم در شرایطی که 
پافشــاری ترکیه بر استقلال دولت ترک های قبرس، به 
نقطه عطف مهم اختلافات آنکارا – بروکسل تبدیل شده 

است.
ترکیه در شــرایطی کلونِ دروازهٔ بریکس را گرفته و دق 
البــاب می کنــد که بیش از هر زمان دیگری »دلارلازم« 
اســت! برای آن که تصویر روشــنی از وابستگی ترکیه به 
دلار و تجارت با غرب داشــته باشــیم، به این آمار ساده و 

سرانگشتی نگاه کنید:
الــف( ارزش هــر ۱ دلار آمریکا به رقم شــگرف ۳۵ لیره 

نزدیک شده و یورو هم از ۳۷ لیره فراتر رفته است!
ب( حجم بدهی خارجی دولت و بخش خصوصی ترکیه 
به بانک های خارجی، رقمی نزدیک به ۵۰۸ میلیارد دلار 
است و هر یک قوروشی که به ارزش دلار افزوده می شود، 
میزان بدهی به شــکلی تصاعــدی و نگران کننده، بالا و 

بالاتر می رود.
ج( حجم مبادلات تجاری ترکیه – آمریکا به ۳۱ میلیارد 
دلار رســیده و مجموع تجارت ترکیه – اروپا نیز رقمی 

نزدیک به ۲۱۰ میلیارد دلار است.
پس قبول کنیم که اساســاً مســیر اقتصاد ایران و ترکیه 
دو مســیر متفاوت هســتند و طبیعتاً انگیزه های این دو 
کشور از عضویت در بریکس، تفاوت قابل توجهی دارد.

نظر به آمارهای بالا، برخلاف ایران، در ترکیه کســی از 
پایــان عصــر دلار و افول غرب حرفــی نمی زند و حتی 
رسانه های تحت امر اردوغان نیز، ارز بریکس را به عنوان 
جایگزین آتی دلار قلمداد نمی کنند. چرا؟ شــاید کارل 
مارکس بتواند به این سؤال پاسخ جالبی بدهد: می دانیم 
که بر اساس نظریات مارکس، »این آگاهی انسان نیست 
که هســتی اجتماعی او را تعیین می کند، بلکه هســتی 
اجتماعی است که به آگاهی او شکل می دهد.« شاید اگر 
بتوانیم همین ســخن مارکس را به عالمِ اقتصاد سیاسی 
و تجارت بین الملل تعمیم دهیم، به چنین اســتنتاجی 
برســیم: »این تجارت خارجی کشورهاســت که مسیرِ 
سیاســت خارجی آنها را تعیین می کند!« یعنی احتمالاً 
اگر ما هم به اندازه ترکیه، با آمریکا و کشورهای اروپایی 
روابط اقتصادی داشــتیم، تا این اندازه دربارهٔ پایان دلار 
و افول غرب حرف نمی زدیم و اهمیت عضویت در بریکس 
را هــم نهایتــاً در حد یک عکس یــادگاری و دورهمی 

دیپلماتیک تلقی می کردیم.

مسعود پزشکیان در دیدار اعضای شورای راهبردی استان سیستان 
و بلوچستان، با اشاره به رویکرد و نگاه ویژه دولت چهاردهم به منطقه 
جنوب شرق به عنوان یکی از مهمترین مناطق در چشم انداز توسعه 
کشور، گفت: استان سیستان و بلوچستان به واسطه قرار گرفتن در 
مسیر پروژه بزرگ و بین المللی کریدور شمال – جنوب و هم جواری 
با منطقه راهبردی مکران از ظرفیت های بالایی در توســعه کشــور 
برخوردار است و بر همین اساس مسائل و چالش های این استان با 
نگاهــی ویــژه و در ذیل کارگروهی تخصصی به صورت هفتگی در 

دولت در حال پیگیری است.

رئیس جمهور یکی از راهکارهای مهم در حل مشــکلات کشــور را 
تمرکززدایی از تهران و هدایت منابع و جمعیت به ســمت خلیج 
فــارس با توجه به ظرفیت هــای عظیم جغرافیایی و اقتصادی این 
منطقــه عنــوان کرد و افزود: یکی از ایده های دولت چهاردهم برای 
توســعه متوازن کشــور توجه به اقتصاد دریامحور و توسعه سواحل 

مکران است.
پزشکیان همچنین با تاکید بر ضرورت بهره گیری از ظرفیت مرزها 
در تعاملات تجاری، اقتصادی و فرهنگی با همسایگان به عنوان یکی 
از اولویت های دولت تصریح کرد: موضوع مهم خنثی سازی تحریم 

منوط به اســتفاده حداکثری از ظرفیت های و امکانات موجود در 
کشور و اعطای اختیارات ویژه به استانداران استان های مرزی است.

رئیس جمهور تلاش حداکثری برای ایجاد یکپارچگی و انسجام در 
استان سیستان و بلوچستان بر اساس رویکرد وفاق محور دولت با 
میدان دادن به نخبگان و مدیران توانمند فارغ از دســته بندی های 
قومی و مذهبی را مورد تأکید قرار داد و به شورای راهبردی پیشنهاد 
کرد به منظور ایجاد هم دلی و هم گرایی بیشــتر در پیگیری و حل 
مسائل استان از مشارکت نخبگان اهل سنت سیستان و بلوچستان 

به عنوان شخصیت حقیقی در این شورا استفاده شود.

اعطای اختیارات ویژه به استانداران استان های مرزی

گروه سیاسی: نشست مشترک اتحادیه اروپا و شورای 
همکاری خلیج فارس که اخیراً در بروکســل برگزار 
شد، فرصتی را در دست اماراتی ها قرار داد تا بار دیگر 
مالکیت جزایر سه گانه ایرانی را به نام خود اعلام کنند. 
کشــورهای اتحادیه اروپا هم که در یک ســال اخیر با 
هدف تحت فشار قرار دادن ایران از هر ادعایی استقبال 
کرده اند، در این نشست با امارات متحده عربی همصدا 
شدند و این همصدایی در ایران واکنش های تندی را 
برانگیخــت. ایران می گوید امــارات متحده عربی بر 
اساس مبانی حقوقی و تاریخی ادعای کذبی را مطرح 
می کنــد. اما تکرار این ادعاها از ســوی اتحادیه اروپا 

روشــی تازه برای فشــار علیه ایران به نظر می رسد. با 
علی بیگدلی کارشــناس مســائل بین الملل در مورد 
ادعاهای امارات از منظر حقوقی و سیاســی به گفتگو 

نشستیم:
آیا امارات متحده عربی قادر است تا از منظر حقوق  ��

بین الملل ایران را در زمینه جزایر ســه گانه تحت 
فشار قرار دهد؟

امارات دلایل و اسناد قانع کننده ای ندارد. وگرنه تا الان 
آن ها را ارائه می کرد. از طرف دیگر دیوان دادگستری 
بین المللــی لاهه دعوای بین دولت ها را حل می کند. 
منتها ما اسنادی داریم که حکایت از مالکیت ما دارد. 
من پیش از انقلاب روزنامه نگار بودم و یادم هست که 
در جنوب این ســه جزیره، شهروندان اماراتی زندگی 
می کردند. داســتانش مفصل است. شارجه کودتایی 
شد که بعد محمدرضا پهلوی از پسر که علیه پدر کودتا 
کرده بود حمایت کرد. به هر حال اســناد ما مستحکم 
است و این مسائل از زمان جمال عبدالناصر به وجود 
آمــده. اما امارات از نظــر حقوقی دلایل خاصی برای 
اثبــات حرف هــای خود ندارد. فقــط این بوده که در 
قسمت جنوب جزایر توافق شده بود که اماراتی ها هم 
آنجا زندگی می کردند. مالکیت در همان ســال ها به 
دست ایرانیان افتاده بود. بعد از استقلال بحرین، جزایر 

سه گانه تحت حاکمیت ایران قرار گرفتند.
ایــران می تواند با اتکا بر حقوق بین الملل ادعای  ��

اماراتی ها را رد کند؟
اگر امارات برای شکایت علیه ایران اقدام کند، در آن 
زمان ایران می تواند با اسناد و مدارک پاسخ آن را بدهد. 
اما شــکایتی شــکل نگرفته است و مالکیت ما هم بر 
جزایر سه گانه مشخص است. اگر که شاکی شکایتی 
را در دادگاه طرح کند، ایران می تواند واکنش حقوقی 

نشان دهد. اما آنها مدارکی ندارند.
از نظر سیاســی در شــرایطی که امارات در حال  ��

متحد کردن اروپایی ها با خودش اســت، وضعیت 

چطور پیش خواهد رفت؟
این تحولاتی است که اروپایی ها بیشتر مقصرش بودند. 
اتحادیــه اروپا می خواســت به عنوان یــک اتحادیه 
قدرتمند سیاسی، اقتصادی و نظامی از این جهت ایران 
را تحت فشار قرار دهد که ایران از ارسال موشک برای 
روسیه دست بردارد. اروپایی ها از گسترش و فرسایشی 
جنگ نگران هستند و می خواستند از همه طرف ایران 
را تحت فشار قرار دهند. این حربه آزاردهنده ای است 
کــه علیه ایــران به وجود آوردنــد. اخیراً خبرگزاری 
عربستان مدعی شد ایران مستقیماً در حمله به خانه 
نتانیاهو دست داشته. این ها به هیچ نحوی با ما خوب 
نخواهنــد بود و از طرف ما احســاس خطر می کنند. 
سیاست های ما هم در گذشته نسبت به شیخ نشین ها 
خیلی دوســتانه نبوده و بلکه بیشــتر آزاردهنده بوده 
است. در رابطه با بحرین و عربستان روابط خوبی برقرار 
نکردیم. با مصر مشــکلاتی داشــته ایم. ما در وضعیت 
دشــواری هســتیم و با دیپلماســی می خواهیم تا 

کشورهای عربی برای آتش بس در منطقه اقدام کنند. 
اما به نظر می رسد اسرائیل زیربار نمی رود.

ایران تلاش هایی کرده تا ماجرای جزایر سه گانه  ��
را به نفع خود تغییر دهد. آیا این تلاش ها کافی بوده 

یا ایران باید استراتژی خود را تغییر دهد؟
مالکیت جزایر ســه گانه متعلق به ماســت و ما اسناد 
فراوانــی در ایــن زمینه داریم. بنابرایــن اگر امارات 
ادعاهایش بر اســاس اسناد بود، اقدام می کرد. اما این 
یک نوع سیاست آزاررسانی است. اتحادیه اروپا هم که 
می خواست ایران را تحت فشار قرار دهد از ابزار شورای 
همکاری های خلیج فارس استفاده کرد و آنها موافقت 
کردند تا همکاری را با اتحادیه داشته باشند و بتوانند 
ایران را تحت فشار قرار دهند. الان در منطقه شرایط 
بــه زیــان ما حرکت می کند. امریــکا، اتحادیه اروپا و 
اســرائیل فشــارهایی به ما وارد می کنند که اثرش بر 
اقتصاد ما هم آشکار است و می تواند ما را در وضعیت 

بسیار سختی قرار دهد.

امارات به دنبال 
 آزاررسانی
 به ایران

 ادعاها درباره جزایر سه گانه 
در گفتگو با کارشناس مسائل 
بین الملل بررسی شد

انصاری: به دنبال اصلاح قانون به کارگیری افراد در مشاغل حساس هستیم

مجید انصاری معاون حقوقی رییس جمهور تصریح کرد: دولت برای اصلاح قانون به کارگیری افراد در مشاغل 
خاص یک پیش نویس لایحه ای را آماده و تصویب کرده است و در فرآیند تقدیم به مجلس قرار دارد. ما به دنبال 

اصلاح این قانون هستیم. از جزئیات این قانون بعداً مطلع خواهید شد.
وی در رابطه با تغییرات قانون مذکور، گفت: عمدتاً بحث در رابطه با اصلاح بند الف ماده ۲ این قانون است که 
مربوط به تابعیت فرد یا فرزندان و همسر او است؛ چون این قانون اطلاق دارد و این اطلاق شامل انواع تابعیت 

حتی تابعیت قهری هم شده است که به هر حال مشکلاتی را ایجاد می کند.
انصاری گفت: احتیاج دارد که یک مقدار این قانون بازتر و ضابطه مند شود و در موارد استثنا و ضرورت، یک 
مرجعی برای آن مشــخص شــود چون در حال حاضر به طور مطلق منع شــده اســت در حالیکه در برخی از 
موارد ضرورت دارد که انعطافی در قانون وجود داشته باشد. خصوصاً در مواردی که نظام نیازمند برخی افراد 

است.

عراقچی: ایران حمله رژیم صهیونیستی را بی پاسخ نمی گذارد

بر اســاس اعلام وزارت امور خارجه ایران »ســید بدر البوســعیدی«، وزیر خارجه سلطنت عمان، در تماس تلفنی با 
»ســید عباس عراقچی« وزیر امور خارجه کشــورمان، اقدام تجاوزکارانه نظامی رژیم صهیونیستی علیه جمهوری 
اسلامی ایران را نقض حاکمیت ملی و تمامیت سرزمینی ایران دانست و آن را محکوم کرد.البوسعیدی وزیر خارجه 
ســلطنت عمان با اشــاره به ضرورت تلاش همه کشــورهای منطقه برای جلوگیری از گســترش ناامنی در منطقه 
خواســتار اقدام فوری جامعه جهانی برای توقف کشــتار و تجاوزات رژیم اســرائیل در غزه و لبنان شد.ســید عباس 
عراقچی وزیر امور خارجه کشــورمان نیز در این گفت وگوی تلفنی ضمن قدردانی از رویکرد مســئولانه عمان در 
محکومیت اقدام غیرقانونی و جنایتکارانه رژیم صهیونیســتی در حمله به چند مرکز نظامی ایران، تاکید کرد که 
جمهوری اســلامی ایران این تجاوز را بی پاســخ نمی گذارد.وزرای امور خارجه جمهوری اســلامی ایران و سلطنت 
عمان بر تداوم رایزنی ها برای توقف نسل کشی و تجاوزات رژیم اشغالگر در غزه و لبنان و نیز کمک به مردم بی پناه 

غزه و لبنان تاکید کردند.

مهسا مژدهی
روزنامه نگار

محمدعلی دستمالی
تحلیلگر سیاسی



 افزایش ۶ برابری تعداد فقرا
دستمزدها را همین امسال واقعی کنیم

مریم فکری
روزنامه نگار

گــروه اقتصــادی: در حالی دولت پیشــنهاد افزایش ۲۰ درصدی حقوق 
کارمندان و بازنشســتگان را در لایحه بودجه ســال آینده داده است که 
کارشناســان معتقدند انتظار می رفت دولت نرخی را پیشــنهاد دهد که 
رقم دریافتی حقوق بگیران به نرخ واقعی نزدیک شود. طبق تبصره ۱۲ 
لایحه بودجه که هفته گذشــته از ســوی دولت به مجلس تقدیم شــد، 
ضریب حقوق گروه های مختلف گروه های مختلف حقوق بگیر در سال 

آینده به میزان ۲۰ درصد افزایش می یابد.
البته در این میان، برخی کارشناســان اعتقاد دارند که عملًا تنگناهای 
ناترازی مالی دولت، مانع افزایش و جبران قدرت خرید، حقوق و دستمزد 
کارکنان متناسب با تورم بوده است. آن طور که اخیراً وزیر اقتصاد اعلام 
کرده؛ در سال جاری حدود ۸۵۰ هزار میلیارد تومان کسری بودجه داریم. 
رییس ســازمان برنامه و بودجه نیز این عدد را تأیید کرده و گفته؛ این 
عدد را تأیید می کنم. در مورد بخشی از این پرداخت ها که می توانستیم 
پرداخت کنیم، در بودجه ۱۴۰۴ سعی در صرفه جویی خواهیم داشت و 
تمهیدات لازم را برای بودجه ســال آینده اعلام کنیم. شــفاف کســری 
بودجه را بیان کردیم تا سال آینده مجبور به اخذ کمک از صندوق توسعه 

ملی نباشیم.
تعداد فقرا 6 برابر افزایش پیدا کرده است ��

در همین رابطه حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار در گفت وگو 
با خبرآنلاین در واکنش به میزان افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان 
در لایحه بودجه پیشنهادی دولت برای سال آینده می گوید: واقعاً انتظار 
ما این بود که امســال در رابطه با افزایش حقوق و دســتمزدها برای همه 
گروه ها، کارمندان، کارگران و بازنشستگان، یک تغییر و تحولی در کشور 

اتفاق بیفتد، چون ما دچار چند مشکل اساسی شده ایم.
وی می افزاید: اول این که به خاطر وضعیت تورمی و تحریم ها و شــرایط 
ســخت اقتصادی، قدرت خرید مردم به شــدت تنزل پیدا کرده و آن ها 
واقعاً نمی توانند نیازهای ضروری خود را با این حقوق و دستمزدها تأمین 
کنند. طی ۱۰ ســال گذشــته براساس برآوردهای نهادهای حاکمیتی و 
نهادهای علمی و تحقیقاتی در کشــور، تعداد فقرا به بیش از ۵، ۶ برابر 
افزایش پیدا کرده اســت و بخش زیادی از مشــکلاتی که در حوزه فقر و 

گســترش آن اتفاق افتاده، ناشی از همین کاهش درآمدهای سرپرست 
خانواده ها و حقوق بگیران و شاغلین هستند.

ایــن کارشــناس بــازار کار تصریح می کند: موضوع دیگــر، اعتراضات 
گســترده ای اســت که ما در کشور در بخش های مختلف اجتماعی مثل 
اعتراض کارگران و بازنشستگان و کادر درمانی و پرستاران و به تبع آن، 
کارمندان را طی سال های گذشته نسبت به حقوق و دستمزد و درآمدشان 
شاهد بودیم و این ها به عنوان یک مطالبه عمومی در کشور مطرح شده 
است.حاج اسماعیلی ادامه می دهد: مساله شرایط عمومی و امنیت عمومی 
در کشور ایجاب می کند که دولت به این مساله توجه داشته باشد، چون 
گرانی ها هر روز اتفاق می افتد، رشد قیمت ها را شاهد هستیم و ما نتوانستیم 
دستمزدها را به آن اندازه افزایش دهیم، بنابراین یک ضرورت هست که 
ما براساس یک کار کارشناسی دقیق بتوانیم به اندازه شرایط اقتصادی 

و تورم، دستمزدها را افزایش دهیم.
وی متذکر می شود: موضوع بعدی که فکر می کنم حتماً این ضرورت را 
دوچندان کرده، بحث این است که ما به دلیل این که شاخص نداشتیم، 
نتوانســتیم دســتمزدها را افزایش دهیم. بالاخره افزایش دستمزدها در 
کشور متناسب با شاخص های اقتصادی است؛ مثل تعریف خط فقر که 

الان هم صورت نگرفته است.
این کارشــناس اقتصادی بیان می کند: دولت چهاردهم دو ماه اســت که 
کار خــود را آغــاز کــرده و حاضر نشــده خط فقر را تعریف کند. این یک 
ضرورت بود. قبل از این که به قدرت برسند، همین گروه انتقاد می کردند 
و با ما همراه بودند که باید خط فقر را تعریف کنیم. چرا الان مرکز آمار 
ایران، بانک مرکزی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خیلی صریح و 

کارشناسی و دقیق خط فقر را اعلام نمی کنند.
چرا پیش بینی کارشناسی از نرخ تورم نداریم؟ ��

حاج اسماعیلی در ادامه می گوید: موضوع بعدی، نرخ تورم است که بسیار 
دخیل در تغییر نرخ دســتمزد اســت. به طور معمول ما در پایان ســال و 
برای یک بار در ســال دســتمزدها را تعیین می کنیم. چرا یک پیش بینی 
کارشناســی دقیق و درســت نباید نســبت به نرخ تورم برای ســال بعد 
پیش بینی و تعیین شود که دستمزدها متناسب با آن افزایش پیدا کند. 

این یک موضوع مهم است.
وی می افزاید: برای حوزه کارگری و عموم مردم، بحث ســبد معیشــت و 

کالاهای اساســی اســت که به صورت ماهانه و روزانه هر فرد چه میزان 
کالای اساسی نیاز دارد و باید در سبد معیشت محاسبه شود. این وظیفه 
دولت اســت که این شــاخصه ها را تعیین کند. تاکنون هیچ جلسه ای در 
این خصوص برگزار نشده و هیچ کارگروه تخصصی شکل نگرفته است.

این کارشناس بازار کار عنوان می کند: مگر ما شورای حقوق و دستمزد 
را در دولت نداریم؟ چرا قبل از این که سازمان برنامه و بودجه این تصمیمات 
را بگیرد، نرفتند کار کنند تا یک تحولی ایجاد کنند تا بتوانند دستمزدها 
را ترمیم کنند و به یک شــرایط واقعی در نرخ دســتمزد برسیم و قدرت 
خرید حقوق بگیران افزایش پیدا کند. چرا شورای عالی کار فعال نشده 
است؟ گروه های کارگری، کارفرمایی، دولت، کارشناسان و اساتید آن جا 
جمع شــوند و تا اســفندماه کار کنند. ما نباید کار را برای هفته های آخر 

بگذاریم.
حاج اسماعیلی تصریح می کند: ما فقط یک رقم تکراری را که در سال های 
گذشته هم در لایحه بودجه بوده، برای حقوق کارگران در نظر گرفته ایم. 
حتماً این میزان افزایش حقوق کفاف نمی کند، چون این ۲۰ درصد یک 
رقم عامیانه اســت و انتظار از دولت نیســت که این کارها را بکند. چرا 
حقوق ها با خط فقر تناســبی ندارد. ما می بینیم که پیش بینی هایی هم 
که برای ماه های پایانی سال هست، روند افزایش تورم را نشان می دهد.
وی متذکر می شود: من یک سؤال جدی تر از دولت دارم. ما بیش از ۱۰ 
سال است که قانون متناسب سازی را برای حقوق و دستمزدها در مجلس 
تعیین کردیم که قرار است در برنامه هفتم هم امسال اجرا شود. ما چرا 
ایــن کار را کردیــم؟ برای این که دســتمزدها را واقعی کنیم. چرا ما در 
تصمیم گیری های زمانی و مقطعی نباید درســت دســتمزدها را تعیین 
کنیم که مجبور شویم دوره به دوره و سال به سال متناسب سازی کنیم.

همین امسال می توانیم دستمزدها را واقعی کنیم ��
این کارشناس بازار کار تاکید می کند: همین امسال می توانیم دستمزدها 
را واقعی کنیم. چرا باید قوانین متعدد تصویب کنیم، بروکراســی اداری 
راه بیاندازیم و دنبال تشــکیلات جدید باشــیم که هر سال می خواهیم 

شرایط دستمزدها را تغییر دهیم، همسان سازی حقوق را اجرا کنیم.
حاج اسماعیلی خاطرنشان می کند: همین امسال دستمزدها را می توانیم 
متناسب با شاخصه ها افزایش دهیم. من از دولت چهاردهم انتظار دارم 

به افکارعمومی و مطالبات عمومی توجه کند.
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 افزایش ۲۲ درصدی صادرات
 به کشورهای اسلامی

مهر: گمرک ایران جزئیات مبادلات تجاری ایران با کشورهای عضو 
سازمان همکاری های اسلامی در هفت ماهه سال ۱۴۰۳ را منتشر 

کرد.
بر این اساس در هفت ماهه سال جاری، ۵۰.۶ میلیون تن کالا به 
ارزش ۲۰ میلیارد و ۳۶۴ میلیون دلار به کشورهای عضو سازمان 

همکاری های اسلامی صادر شده است.
این میزان صادرات به کشــورهای عضو ســازمان همکاری های 
اسلامی در ۷ ماهه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل به 
لحاظ وزن ۱۵ درصد و از حیث ارزش ۲۲ درصد افزایش نشــان 

می دهد.
همچنین در این مدت ۱۲.۴ میلیون تن کالا به ارزش ۲۰ میلیارد 
و ۳۵۶ میلیون دلار از کشــورهای عضو سازمان همکاری اسلامی 

وارد کشور شده است.
میزان واردات از کشورهای عضو سازمان همکاری های اسلامی در 
این مدت به لحاظ وزن ۱۴ درصد و از حیث ارزش ۲۱ درصد رشد 

نشان می دهد.
مجموع مبادلات تجاری ایران با کشــورهای فوق الذکر در هفت 
ماهه ســال جاری، ۶۳ میلیون تن و به ارزش ۴۰.۷ میلیارد دلار 

بوده است.

فعالان اقتصادی گاها دارایی های شخصی خود را 
می فروشند

ایسنا: صمد حسن زاده، رییس اتاق بازرگانی ایران در نشست وزیر 
صمت با روسای اتاق های بازرگانی سراسر کشور و فعالان اقتصادی 
گفت: چندین ماه اســت واحدهای تولیدی در تأمین ســرمایه در 

گردش با مشکل رو به رو هستند.
وی افزود: ایشــان به دلیل عدم دسترســی به تسهیلات بانکی گاه 
مجبور شدند دارایی های شخصی خود را بفروشند تا حقوق پرسنل 

را پرداخت کنند.
رییــس اتــاق تصریح کرد: آن ها همچنیــن در تخصیص ارز برای 

واردات مواد اولیه و تجهیزات با مشکل رو به رو هستند.

قائم مقام وزیر صمت: هیچ ناترازی در تأمین 
کالاهای اساسی وجود ندارد

ایلنــا: محمدصــادق مفتح، قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی 
درباره احتمال وجود ناترازی در کالاهای اساسی گفت: در تأمین 
کالاهای اساسی هیچ گونه ناترازی وجود ندارد و به میزانی که در 
کشــور تقاضا برای این گونه کالاها وجود داشــته باشد، نیاز کشور 

تأمین می شود.
وی افزود: برای توزیع این کالاها هم برنامه ریزی می شود و در حال 
حاضر ذخایر اطمینان بخشی از کالاهای اساسی در اختیار ماست.

قائم مقام وزیر صمت تصریح کرد: با تلاشــی که دوســتان وزارت 
کشاورزی در این زمینه داشته اند هیچ نگرانی در تأمین این کالاها 
وجود ندارد و اولویت برنامه ریزی های دولت تأمین کالاهای اساسی 

موردنیاز است.
مفتح خاطرنشان کرد: در داخل کشور مقادیر خوبی داریم و انبارهای 
ورودی کشــور در بنادر از ذخایر مطلوبی برخوردار هستند، علاوه 

بر اینها خریدهای خوبی نیز در راه است.
وی در پاســخ بــه اینکه در صورت افزایــش تنش ها امکان دارد با 
کمبــود مواد اولیه روبه رو شــویم، اظهــار کرد: مردم به هیچ وجه 

نسبت به تأمین نیازهای اولیه نگرانی داشته باشند.

ورود روزانه ۲۵۰ تا ۳۰۰ تن گوشت گرم به کشور

ایلنا: منصور پوریان، رییس شورای تأمین دام کشور آخرین وضعیت 
عرضه انواع گوشت قرمز را در بازار تشریح کرد و گفت: شایعات در 
مورد افزایش قیمت گوشــت در پاییز و همزمان با افزایش تقاضا 
برای این کالا همواره وجود داشــته اما تصریح می کنم که شــمار 
دام های موجود در دامداری های سراسر کشور کافی و مقبول است 
و از ظرفیت خوبی در تأمین انواع سبک و سنگین دام قرار داریم. 
چنانچه وزیر جهاد کشاورزی هم تاکید کرده اند خللی در واردات 
گوشــت بــه وجود نیامده و آنچه دربــاره کاهش واردات و افزایش 
قیمت شایع شده به هیچ وجه صحت ندارد زیرا در مبادی وارداتی 
و در نرخ ارزی که به واردات گوشت اختصاص می یابد تغییر قیمتی 
رخ نداده تا منجر به گران تر شــدن گوشــت وارداتی در بازارهای 

کشور شود.
پوریان اظهار کرد: دوستان ما که در واردات فعال هستند، خواستار 
افزایش منطقی قیمت ها بودند تا بخشی از هزینه های آنها جبران 
شــود اما از آنجا که واردات گوشــت با هدف تنطیم بازار و تأمین 
تقاضای دهک های پایین صورت می گیرد با درخواست آنها برای 
افزایش قیمت موافقت نشــد و اگر هم قرار باشــد گوشت وارداتی 
تغییر قیمت داشــته باشد، این افزایش بسیار جزئی و نامحسوس 

خواهد بود و از ۵ درصد تجاوز نخواهد کرد.
رییس شورای تأمین دام کشور خاطرنشان کرد: بازار گوشت کشور 
اشباع است، ضمن اینکه در آستانه پیک زایش پاییزی قرار داریم 
و زایش ها در جنوب و جنوب غرب کشــور در حال انجام اســت و 
اکنون ۴۵۰ هزار تا ۵۰۰ هزار گوساله آماده کشتار در دامداری های 

سراسر کشور موجود است.
وی در ادامــه از ورود روزانــه ۲۵۰ تن تا ۳۰۰ تن گوشــت گرم به 
کشور خبر داد و اضافه کرد: بیشترین حجم واردات به گوشت های 
منجمد و حجم کمی هم به گوشت های گرم اختصاص دارد؛ گوشت 
گرم با ارز ۲۸۵۰۰ تومانی وارد می شود و به واردات گوشت منجمد 

ارز نیمایی اختصاص داده می شود.
پوریان در تشریح قیمت مصوب انواع گوشت و قیمت دام زنده در 
کشور گفت: قیمت مصوب برای گوشت منجمد گوساله همچنان 
۲۸۵ هزار تومان و گوسفندی ۲۳۸ هزار تومان است و گوشت گرم 
گوسفندی وارداتی هم با قیمت ۲۹۰ هزار تومان عرضه می شود. 
میانگین قیمت دام زنده سبک در کشور ۲۵۰ هزار تومان تا ۲۶۰ 
هزار تومان در هر کیلو اســت و میانگین قیمت دام زنده ســنگین 

۱۷۵ هزار تا ۱۸۵ هزار تومان است.

بازتاب

محمد اتابک، وزیر صمت در نشست با روسای اتاق های بازرگانی 
سراسر کشور و فعالان اقتصادی از موافقت با احیای شورای عالی 
صادرات خبر داد و اظهار کرد: بحران انرژی در تابستان و زمستان 
وجود دارد و شاید هیچ جلسه دولتی نباشد که ما پیگیر این امر 
نباشیم، رییس جمهور دستور ویژه در این زمینه دادند و وزاری 
نفت و انرژی پیگیر این امر هســتند، بخش خصوصی هم باید 
وارد شود و دولت و شورای امنیت تضمین می کنند که برقی که 

بخش خصوصی تولید می کند به خودش اختصاص یابد.
اتابــک درباره تأمین مالی تولیدکنندگان گفت: بســته ای را به 

عنوان نیاز مالی صنعت تأمین کردیم که هم نیازهای ارزی و هم 
نیاز تأمین مالی ســرمایه در گردش در آن در نظر گرفته شــده 
اســت، ارز مربــوط به مواد خــام را نیز معاونت مربوطه پیگیری 

می کند.
وزیــر صمت گفت: در توســعه تجارت تــلاش داریم تعرفه ها را 
برداریم، در این راستا زمینه تجارت ترجیحی و آزاد با ارمنستان 
فراهم خواهد شــد و تاکید ما در ســفر به ارمنســتان این بود که 
صادرات به این کشــور افزایش یابد. مقاصد صادراتی ما محدود 
شــده اســت.وی افزود: اوراسیا و جمعیت ۲۰۰ میلیونی آن بازار 

خوبی برای محصولات ایرانی می تواند باشد. پاکستان هم طالب 
اجناس ایرانی اســت، پاکستانی ها صنعت نساجی قوی دارند و 
تلاش داریم با هم توافق کنیم تا بتوانیم تجارت با پاکســتان را 
توســعه دهیم.وی خاطرنشــان کرد: همه مشکلات مرتبط به 
صــادرات فــرش به دولت برنمی گردد و شــاید بخشــی به این 
برمی گردد که تولیدکنندگان ما در پی نیروی کار ارزان به دنبال 
کارگر افغانستانی رفتند. البته فرش مشمول تحریم هم شده با 
این حال در هماهنگی با ســازمان میراث در تلاش هســتیم به 

صادرات کمک کنیم.

وزیر صمت: فرش ایران مشمول تحریم است

 ارز چند نرخی 
به اقتصاد 

آسیب می زند و 
تورم زاست 

بنابراین 
سیاست دولت 

حذف این 
تعددهای نرخ 
ارز و حرکت به 
سمت نرخ ارز 

واحد است؛ 
البته سیاست 

نرخ ارز 
ترجیحی ادامه 
دارد اما اصلاح 

تدریجی 
متناسب با 

تورم و به 
صورت 

میانگین در 
طی سال 

خواهد بود

گروه اقتصــادی: روزهای پر رفت وآمد مجلس و دولت 
آغاز شده است. آن طور که اعلام شده، امروز قرار است 
رییس جمهور به مجلس برود تا از کلیات لایحه بودجه 

سال آینده دفاع کند.
در همیــن رابطه شــهرام دبیری، معــاون پارلمانی 
رییس جمهور خبر داد: کلیات لایحه بودجه سال آینده 
روز سه شنبه ۸ آبان ۱۴۰۳ در مجلس شورای اسلامی 
بررســی می شــود و رئیس جمهور برای دفاع از کلیات 
این لایحه در صحن مجلس شــورای اســلامی حضور 

خواهد یافت.
رییس دولت چهاردهم بخش اول لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۴ را سه شنبه هفته گذشته اول آبان تقدیم مجلس 
کرده بود و قرار است بخش دوم لایحه بودجه مربوط 
به جداول تفصیلی شامل ارقام بودجه نیز حداکثر ۱۰ 

روز از زمان ابلاغ بخش اول به مجلس ارسال شود.
فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت نیز در نشســت 
خبری در محل ســازمان برنامه و بودجه گفت: امروز 
اولین جلســه تخصصی ســخنگویی است و لازم است 
راجع به کلیات بوجه و اهمیت آن صحبت کنیم. بودجه 
مهمترین سند مالی است که در یک کشور برای میزان 

درآمدها و هزینه های یک سال نوشته می شود.
وی افزود: دولت در اولین ســال تقدیم بودجه کلیات 
آن را ســر موقع تحویل داد. امیدواریم این کلیات در 
تعامل با مجلس به تصویب برســد و بعد وارد جزییات 

شویم.
در ادامه مژگان خانلو، سخنگوی ستاد بودجه سازمان 
برنامه و بودجه در نشست خبری با اشاره به ارائه لایحه 
بودجــه در روز اول آبان ماه گفت: بخشــی از ابهامات 
مربوط به دو مرحله بودن بودجه اســت. ســال قبل نیز 
قانون بودجه با تأخیر قابل توجه به دولت ابلاغ شد که 
ایــن موضــوع در اجرای احکام قانون بودجه مؤثر بود. 
امسال تلاش شد اولین لایحه بودجه مرتبط و منطبق 
با قانون برنامه هفتم توســعه در موعد مقرر به مجلس 

ارائه شود.

ســخنگوی بودجه تاکید کرد: اگــر امروز بعد از ظهر 
کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۴ در کمیسیون تلفیق بودجه 
مجلس شورای اسلامی تأیید شود، فردا رئیس جمهور 
بــرای تصویب کلیات لایحه بودجه در مجلس حاضر 

خواهد شد.
نرخ ارز در سال آینده به چه سمتی می رود؟ ��

خانلو در ادامه درباره سیاست ارزی دولت عنوان کرد: 
بودجه محل تعیین ارز و برخی دیگر از قیمت ها نیست، 
بنابرایــن آنچــه کــه در بودجه درج می شــود مبانی 
محاسباتی تسعیر ریالی منابع ارزی بودجه است زیرا 
مــا بودجــه ارزی نمی نویســیم بلکــه بودجه ریالی 
می نویسیم. بنابراین باید منابع ارزی حاصل از صادرات 

که سهم دولت است به صورت ریالی تسعیر شود.
وی افزود: تأمین کالاهای اساسی برای دولت مهم است 
بنابراین همواره سهمی از درآمدهای ارزی دولت صرف 

تأمین این کالاها با ارز ترجیحی می شود.
خانلو ادامه داد: تســعیر ارز کالاهای اساســی به جهت 
اینکه کنترل قیمتش برای دولت در بازار مهم اســت، 
با نرخ ترجیحی انجام می شود که شما این ارز را با نام 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی می شناســید. این ارز در واقع 
ملاک تســعیر درآمدهای ریالی دولت برای کالاهای 

اساسی و حقوق ورودی مترتب بر واردات است.
وی در عین حال تصریح کرد: آنچه که برای دولت در 
تنظیــم لایحه بودجه مهم اســت، این بود که بودجه 
دولت شوک آور نباشد و نباید با تغییرات ناگهانی مواجه 
شــویم. بنابراین افزایــش نرخ ارز ترجیحی به صورت 
تدریجی و متناسب با تورم و طی سال صورت خواهد 

گرفت.
ســخنگوی ستاد بودجه سازمان برنامه و بودجه ادامه 
داد: با این اقدام هم از بحث شــوک آوری جلوگیری 
می کنیم و هم کماکان ارز ترجیحی خواهیم پرداخت، 
زیرا قیمت کالاهای اساسی برای ما مهم است. از سوی 
دیگر، سیاست ارزی دولت باید هم راستا با سیاست های 
پولی بانک مرکزی و سیاست های مالی باشد که هدف 

این سیاست ها نیز سمت تک نرخی کردن ارز است.
خانلو افزود: ارز چند نرخی به اقتصاد آسیب می زند و 
تورم زاست بنابراین سیاست دولت حذف این تعددهای 
نرخ ارز و حرکت به ســمت نرخ ارز واحد اســت؛ البته 
سیاست نرخ ارز ترجیحی ادامه دارد اما اصلاح تدریجی 
متناســب با تورم و به صورت میانگین در طی ســال 

خواهد بود.
بازار سرمایه به چه سمتی می رود؟ ��

ســخنگوی ستاد بودجه درباره وضعیت بورس گفت: 
بهبود وضعیت بورس سیاست بودجه ای نیست. ما سعی 
می کنیم از تصمیماتی که مخل بازار ســرمایه باشــد، 
جلوگیــری کرده و تصمیماتــی اخذ کنیم که به بازار 
کمک کند. اینکه سعی می کنیم به تأمین مالی دولت 
انضباط ببخشیم، کمکی است که بودجه دولت می تواند 
به بازار سرمایه داشته باشد. تمام تلاش دولت این بوده 
که در چارچوب سیاست های مالی منضبط خود آسیبی 
به بازار وارد نشود. امیدواریم در سیاست کلان و چشم 

انداز پیش رو وضعیت بازار سرمایه بهتر خواهد بود.
رقم یارانه نقدی تغییر می کند؟ ��

خانلــو در رابطــه با تغییرات دهــک بندی یارانه ها در 

بودجــه ۱۴۰۴ گفت: در خصوص بحث یارانه ها اولین 
اقدام به واسطه یکپارچه شدن بودجه منابع عمومی و 
مصارف آن به بودجه منتقل شــد که البته بی ثباتی 

منابع هدفمندی ما را به این سمت سوق داد.
وی ادامه داد: مصارف هدفمندی باید سر موعد دولت 
پرداخت شــود و اگر هر تاریخی قید شــده باشد باید 
پرداخت صورت بگیرد و ما مصمم شــدیم یکپارچگی 
در این خصوص شکل گیرد تا هیچ عدم اطمینانی برای 
پرداخت ها وجود نداشته باشد. هیچ تغییر عددی برای 
یارانه های نقدی و مستمری بگیران سازمان بهزیستی 

تا این لحظه در نظر گرفته نشده است.
صندوق های درآمد ثابت بیش از ۷00 همت منابع  ��

در اختیار دارند
سخنگوی بودجه همچنین در واکنش به انتشار ۷۰۰ 
همت اوراق مالی در لایحه بودجه گفت: ســال آینده 
عملًا ۵۰۰ همت اوراق جدید منتشر خواهد شد و ۲۰۰ 

همت مربوط به بهادارسازی مطالبات بانک هاست.
وی بــا بیان اینکه هم اکنون صندوق های درآمد ثابت 
۷۱۷ منابع در اختیار دارند، افزود: توجه کنید که سال 
بعد ۴۷۰ همت از بدهی دولت از محل انتشــار اوراق 
ســال های قبل بازپرداخت خواهد شــد. بر این اساس 
روند طبیعی بازار سرمایه طی خواهد شد و این انتشار 

اوراق فشار مضاعفی ایجاد نخواهد کرد.
رقم دقیق افزایش حقوق مشخص شد ��

سخنگوی سازمان برنامه و بودجه در رابطه با افزایش 
۲۰ درصدی حقوق کارمندان و فاصله آن با تورم سالانه 
هم بیان کرد: آنچه به عنوان ضریب حقوق کارمندان 
در نظر گرفته شــده فارغ از واقعیت ماجرا است. بسته 
به ضرایب نرخ اولاد در قانون خانواده و جوانی جمعیت، 
ضریــب حقوق پلکانــی به ازای هر فرزند افزایش پیدا 
می کنــد تــا بالای پنج فرزند این رشــد به ۴۵ درصد 

می رسد.
وی افزود: در لایحه ســال بعد میانگین حقوق و مزایا 
رشــد ۲۸ درصدی داشته و دولت در کنار آن معافیت 
مالیاتی را ۱۰۰ درصد افزایش داده اســت که خود آن 
به معنای افزایش ضریب حقوق اســت. حمایت دولت 
فقط قرار نیست با پرداخت حقوق باشد. هر اندازه مسیر 
رشد و تولید و اقتصاد مثبت شود اثرگذار خواهد بود. 

هــر یــک درصد ضریب حقوق که افزایش می یابد، بار 
مالی ایجاد می کند.

وضعیت واردات بنزین چه می شود؟ ��
خانلو در ادامه درباره اعداد در نظر گرفته شــده برای 
واردات بنزین اظهار داشــت: با ناترازی بنزین مواجه 
هســتیم و از کشــور صادرکننده بنزین به واردکننده 
تبدیل می شــویم و در این باره باید تمام جوانب دیده 
شوند تا با هر اصلاحی رابطه نسبی قیمتی به هر نریزد. 
این اصلاحات نیاز به تصمیمات در کلان کشور است 
و شاید این اصلاحات قیمتی نباشد و راهکاری موثرتر 

از اصلاحات قیمتی وجود داشته باشد.
وی تاکید کرد: با این شیوه نامناسب شاید هیچ نفتی 
برای صادرات داشته باشیم اما تاکید داریم که اصلاحات 
نباید شــوک آور باشــد اما برای واردات بنزین دو ۶۵ 
همت از محل تهاتر نفتی در بودجه ۱۴۰۴ دیده شده 

است.
نرخ ارز محاسباتی واردات کالای اساسی 30 درصد  ��

افزایش خواهد یافت
خانلو همچنین در پاسخ به سوالی در خصوص شفاف 
سازی درآمد ۲۶۴ هزار میلیاردی ناشی از وصول حقوق 
گمرکــی با لحاظ دومیلیــارد دلار خودرو و همچنین 
افزایش نرخ تســعیر محاسباتی در گمرک از ۲۸۵۰۰ 
به ۵۵ هزار تومان گفت: طبق گزارشی تحلیلی که در 
گمرک ایران تهیه به دولت ارائه شده است افزایش نرخ 
محاسباتی ارز در گمرک از ۲۸۵۰۰ تومان به ۴۴ هزار 

تومان فقط یک درصد تورم ایجاد می کند.
وی گفت: ســال بعد ۱۲ میلیارد دلار کالای اساسی با 
نرخ ترجیحی وارد کشــور خواهد شــد که نرخ تسعیر 
این کالاها نیز به نســبت تورم یعنی حدود ۳۰ درصد 
افزایش خواهد یافت. مابقی کالاها نیز با نرخ دوم وارد 
کشــور می شــوند و نرخ ارز محاسباتی آنها نیز به نرخ 
مرکــز مبادلــه افزایش خواهد یافــت. در اقع نباید به 
واردکننده کالای اساســی امتیاز ویژه ای در خصوص 

نرخ محاسباتی ارز در گمرک ارائه شود.
به گفته خانلو، از دو ســال قبل با نامه بانک مرکزی به 
گمــرک ایــران نرخ محاســباتی ارز در گمرک با دلار 
۲۸۵۰۰ تومانی لحاظ می گردد که سال بعد ارقام تغییر 

خواهد کرد.

 رشد حقوق 
 تا 45 درصد 
در سال آینده

 از تصمیم جدید ارزی دولت تا عدم 
 تغییر رقم یارانه های نقدی 
در لایحه بودجه 1404



سردار رادان: تاکنون ۸۵۰ هزار نفر از اتباع غیرمجاز 
طرد شده اند

تســنیم: فرمانده کل انتظامی در پاسخ به سؤالی درباره عزم پلیس برای 
اخراج اتباع غیرمجاز از کشور اظهار کرد: بله، پلیس با مردم تعهد کرده 
اســت که تا پایان ســال ۲ میلیون نفر از اتباع غیرمجاز ساکن ایران را به 
کشورهایشان بازگرداند.سردار احمدرضا رادان افزود: نمی توان اجازه داد 
که عده ای به صورت غیرقانونی وارد کشور و ساکن و مشغول به کار شوند. 
اتباع غیرمجاز به هیچ عنوان نمی توانند فرصت شــغلی برای خود پیدا 
کنند و اسکان یابند.وی بیان کرد: تا کنون ۸۵۰ هزار نفر از اتباع غیرمجاز 
ســاکن ایران طرد شــده اند؛ برخی از این افراد خودمعرف بوده و برخی 
دیگر شناسایی و دستگیر شده اند.سردار رادان در پاسخ به سؤال دیگری 
مبنی بر اینکه آیا طرح اخراج اتباع غیرمجاز تأثیری بر کاهش جرم دارد، 
گفت: قطعاً طرد اتباع غیرمجاز بر کاهش جرم تأثیر خواهد داشــت، اما 

باید نتیجه دقیق آن را در بلندمدت بررسی و اعلام کرد.

اعلام اسامی دستمال های کاغذی و ظروف 
یک بارمصرف غیرمجاز توسط سازمان غذا و دارو

تســنیم: ســازمان غذا و دارو اســامی تعدادی از دستمال های کاغذی و 
ملزومات بسته بندی غیرمجاز را اعلام کرد.روابط عمومی سازمان غذا و 
دارو اعــلام کرد که دســتمال های کاغذی بــا نام های تجاری »ماهور« 
)MAHOR(، »آیســن« )Aysen(، »جاسپر« )JASPER( و »پیکو« 
)PIKO( به عنوان محصولات غیرمجاز شناســایی شــده اند.همچنین 
ملزومات بســته بندی با نام »فرزاد شــریفی« و ظروف یک بار مصرف با 
برندهای »پرشیکا« و »سینا ظروف« نیز به دلیل نداشتن مجوز قانونی، 
غیرمجاز معرفی می شوند.براســاس اعلام سازمان غذا و دارو هموطنان 
می توانند موارد تخلف را به شماره ۶۶۴۶۲۰۲۶ سازمان غذا و دارو یا به 

معاونت های غذا و داروی دانشگاه ها اطلاع دهند.

استفاده برخی از آنتی بیوتیک ها باعث مسمومیت 
در برابر نور می شود

وبدا: عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی کرمان و دکترای تخصصی 
فارماسیوتکس با بیان اینکه استفاده از برخی از آنتی بیوتیک ها ممکن 
اســت باعث مســمومیت در برابر نور شود، گفت: مصرف آنتی بیوتیک 
سیپروفلوکساسین ممکن است در پوست تجمع پیدا کند و باعث بروز 
مسمومیت در برابر نور شود.عباس پرداختی در این رابطه افزود: در این 
حالت پوست دچار آفتاب سوختگی می شود و یا افرادی که رنگ چشم 
روشنی دارند ممکن است چشمشان آسیب ببیند.وی تاکید کرد: برای 
مصرف برخی داروها مانند تتراساکلین ها و یا خانواده سیپروفلوکساسین 
و یا بعضی از داروهایی که مدرر هســتند باید از پزشــک و داروســاز برای 
ایجاد احتمالی مشــکل در مصرف آن ســؤال شود.این عضو هیات علمی 
دانشگاه افزود: افرادی که از این نوع آنتی بیوتیک ها استفاده می کنند 
تا ۲۴ ســاعت بعد از طول دوره درمان ممکن اســت دچار مسمومیت با 
آفتاب شوند لذا حتماً در داخل منزل و یا بیرون از خانه ضد آفتاب استفاده 

کنند تا از پیر پوستی جلوگیری کنند.

بازتاب
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رشد قارچ گونه دفاتر غیر مجاز مشاور املاک

نایب رئیس اتحادیه مشــاوران املاک با گلایه از عدم نظارت بر رشــد 
املاکــی هــای غیر مجاز گفت: تعداد واقعی املاکی های غیر مجاز دو 
هزار و ۷۰۰ عدد، دو هزار و ۵۰۳ عدد بوده و حتی یکی از مشــاوران 

وزارت راه عدد پنج هزار عدد را گزارش کرده است.
در حالی وزارت راه به دنبال برخورد با املاکی های غیر مجاز و بدون 
جواز در تهران است که آمارها نشان می دهد نه تنها تعداد آنها کاهش 
نیافته بلکه تعداد مشاوران املاک فاقد پروانه رو به فزونی است. برخورد 
و پلمب مشــاوران املاک بدون جواز از تیر ماه پارســال سرعت خوبی 
گرفت به طوریکه مهرداد بذرپاش وزیر سابق راه و شهرسازی با ابراز 
خشنودی از این اقدام اعلام کرد که دستور رئیس جمهور برای ورود 
جدی به بازار مسکن نشان می دهد که این وزارتخانه چه عملکردی 
خواهد داشــت. او با بیان اینکه عدم داشــتن مجوز برخی از مشاورین 
املاک باعث رشد قیمت مسکن و اجاره بها می شود تاکید کرده بود 
که مشــاوران املاک بدون جواز پلمب خواهند شــد و به برخورد با 

متخلفان ادامه خواهیم داد.

مدیرعامل راه آهن:
تقویت اقتصاد حمل و نقل ریلی شرط خروج از رکود 

صنعت است

مدیرعامل راه آهن گفت: اگر اقتصاد حمل و نقل ریلی تقویت شود، تمام 
صنایع مرتبط با راه آهن فعال شده و از رکود فعلی خارج می شود. مدیران 
عامل شرکت های مالک لکوموتیو با حضور در ساختمان شهدای راه آهن، 
با جبارعلی ذاکری، معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل راه آهن 
دیــدار و گفــت وگو کردند. ذاکری در این نشســت بر تعامل راه آهن با 
شرکت های خصوصی صنعت ریلی تاکید کرد و گفت: برای بقای صنعت 
ریلــی ایجــاد تحول در راه آهن الزامی اســت. وی افزود: اقتصاد ضعیف 
حوزه مسافری راه آهن ناشی از پایین بودن نرخ بلیت در بخش مسافری، 
تمایل شــرکت های خصوصی برای ســرمایه گذاری را کاهش داده چرا 
که سرمایه گذاری در بخش ریلی برای آنها صرفه اقتصادی ندارد. ذاکری 
خاطرنشان کرد: به دنبال کاهش تمایل سرمایه گذاران به سرمایه گذاری 
در صنعت ریلی، تعداد واگن های مســافری در چندین ســاله اخیر از 
۲۲۰۰ واگن به کمتر از ۱۰۰۰ واگن رســیده اســت. مدیرعامل راه آهن 
گفت: باید خدمات بهتر با قیمت مناسب تر به مردم ارائه کنیم اما تعرفه 
پایین صنعت ریلی موجب می شــود که نتوانیم خدمات دهی مناسبی 

داشته باشیم که این موضوع نارضایتی مردم را به دنبال دارد.

بازتاب

به شرکت های 
هواپیمایی 
سالانه 33 هزار 
میلیارد تومان 
یارانه سوخت 
تعلق می گیرد. 
این رقم، اما در 
اختیار همان 
قشری از 
جامعه است 
که هنوز 
می تواند به 
سفر هوایی 
فکر کند و توان 
خرید بلیط 
های چند 
میلیونی را 
داشته باشد.

 

بلیط هواپیمای داخلی با خارجی یکسان می شود
ســرانجام دولت تصمیم گرفت نرخ بنزین هواپیما را 
که بارها و بارها محل مناقشــه دولت و شــرکت های 
هواپیمایی قرار گرفته بود در لایحه بودجه سال آینده 

واقعی کند.
دولت سیزدهم به خصوص وزیر سابق راه و شهرسازی 
بارها به ایرلاین ها تذکر داده بود که وقتی ســوخت 
یارانه ای دریافت می کنید پس نمی توانید ســودای 
گرانی بلیط هواپیما را بر ســر داشــته باشید. حال با 
این اقدام دولت می توان انتظار داشت که ایرلاین ها 

قیمت بلیط هواپیما را گران نکنند؟
بذرپــاش با اشــاره بــه پرداخت یارانه ســوخت به 

شــرکت های هواپیمایــی گفته بود وقتی ســوخت 
هواپیما لیتری ۶۰۰ تومان است در مقایسه با بنزین 
۱۵۰۰ تومانــی؛ یعنی رایــگان. در این حوزه برخی 
بخش هــای دولت ملاحظاتــی دارند، ولی به احترام 
نظــر مــا در موضوع نرخ ســوخت هواپیما اقداماتی 

نکرده اند.
اگر چه با برداشــته شــدن تعیین قیمت دستوری و 
آزاد شدن نرخ بلیط هواپیما، ایرلاین ها آزادی عمل 
بهتری برای گران کردن بلیط هواپیما داشتند و قطعا 
با نرخ بنزین ۶۰۰ تومانی در حقیقت سود سرشاری 
از این محل نصیب آنها می شــد اما حالا با افزایش 
۱۱ برابری قیمت بنزین هواپیما می توان گفت این 

سود سرشار از آنها سلب خواهد شد.
برخی از منتقدان و برخی از مجلسی ها معتقد هستند 
که قیمت بلیط هواپیما آنقدر بالا اســت که بیشــتر 
مردم امکان سفر هوایی نداشته باشند. در این حالت 
فقط قشــر خاصی از جامعه سوار هواپیما می شوند و 

سفر کوتاه و گرانی را تجربه می کنند.
اعطای یارانه ســوخت آنقدری قیمت بلیت هواپیما 
را کاهش نداده که عموم مردم امکان استفاده از حمل 
و نقل هوایی را داشته باشند. بلکه این یارانه، از منابع 
عمومــی به جیب شــرکت های هواپیمایی و قشــر 
برخوردار جامعه رفته اســت تا هزینه ســفر آن ها را 
پاییــن بیاورد.اما »محمــد محمدی بخش« رئیس 
ســابق سازمان هواپیمایی کشوری اعتقاد داشت که 
اگــر بلیــط ناوگان تجاری داخلــی هوایی از قیمت 
گذاری دستوری خارج شود؛ باید قیمت سوخت نیز 

متعادل و توسط کمیسیون اقتصادی ابلاغ شود.
او می گفت: قیمت بلیط هواپیما به قیمت ســوخت 
بســتگی دارد و در صورت تغییر در این نرخ، قیمت 

بلیط هواپیما هم افزایش خواهد یافت.
رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری تاکید می کرد: 
تنها مزیت رقابت شــرکت های هواپیمایی داخلی با 
شــرکت های خارجی همین مبحث سوخت است و 
در حال حاضر بر اســاس قیمت تعیین شــده ستاد 
تنظیــم بازار پیش می رویم و تابع هســتیم، اما نرخ 
بلیط هواپیما به قیمت سوخت بستگی زیادی دارد.
بر اساس لایحه تقدیم شده دولت به مجلس شورای 

اســلامی، قیمت فروش ســوخت هوایی معادل ۳۰ 
درصد نرخ خرید سوخت از پالایشگاه ها تعیین شده 

و بهای هر لیتر بنزین هواپیما ۱۱۰۰ درصد شد.
دولت ســالانه حداقل ۳۵ هزار میلیارد تومان یارانه 
ســوخت پرداخت می کند و ســهم سوخت در سبد 
هزینه ایرلاین ایرانی یک دهم خارجی است ولی این 
یارانه تاثیری بر قیمت بلیط ندارد. ســالانه به میزان 
ارزش کل نــاوگان هواپیمایــی ایــران، یارانه بنزین 
هواپیما تعلق می دهند. یعنی پولی که می تواند صرف 
نوسازی ناوگان شود با قیمت گذاری غلط هدر می رود.
بر اســاس این گزارش، طبق تبصره ۳ لایحه بودجه 
۱۴۰۴، نــرخ فروش ســوخت جت به ناوگان هوایی 
معادل ۳۰ درصد نرخ خرید ســوخت از پالایشگاه ها 
تعیین شد. قیمت هر لیتر بنزین هواپیما هم از ۶۰۰ 
تومــان بــه حدود ۶۶۰۰ تومــان افزایش و ۱۱ برابر 
خواهد شــد. افزایش منابع دولت از این مســیر ۱۰ 

هزار میلیارد تومان خواهد بود.
به گفته کارشناســان صنعت هوایی کشــور، حمل و 
نقل هوایی روزانه به ۴.۵ میلیون لیتر ســوخت نیاز 
دارد که دولت برای تامین آن، یارانه می پردازد. دولت 
هر لیتر سوخت هواپیما را ۲۱ هزار تومان خریداری 
و لیتــری ۶۰۰ تومــان به شــرکت های هواپیمایی 

می فروشد.
به شــرکت های هواپیمایی سالانه ۳۳ هزار میلیارد 
تومان یارانه ســوخت تعلق می گیرد. این رقم، اما در 
اختیار همان قشری از جامعه است که هنوز می تواند 
به سفر هوایی فکر کند و توان خرید بلیط های چند 

میلیونی را داشته باشد.
این آمار نشــان می دهد که یعنی روزانه حدود ۹۲ 
میلیــارد تومــان یارانه ســوخت به شــرکت های 
هواپیمایی ها داده می شود و اگر مجلس با این بخش 
از لایحه موافقت کند می توان گفت که محل مناقشه 
دولت و ایرلاین ها به پایان خواهد رســید. اما ســوال 
این اســت که اگر این یارانه برداشــته شود سرانجام 
قیمت بلیط هواپیما برای مسیرهای داخلی که حالا 

دستوری هم نیست چه خواهد شد؟
نرخ ســوخت در قیمت تمام شــده سفرهای هوایی 
تأثیر قابل توجهی دارد که بسته به سن و نوع هواپیما 

بین ۸ تا ۲۹ درصد مؤثر است.
حال سوال این است که با گران شدن بلیط هواپیما، 
خدمات فرودگاهی بهتر خواهد شــد و آیا نوســازی 
ناوگان با این افزایش منابع دولت که گفته می شود 
از این مسیر ۱۰ هزار میلیارد تومان خواهد بود، می 

تواند یکی از برنامه ها و اولویت های دولت باشد؟

دو مولفه تحریک بازار مسکن

 
روندهایی که بررســی کرده ایم نشــان می دهد، 
متاســفانه از یک طرف رکود شــدیدی داریم و 
معاملات، به ویژه در متقاضیان مصرفی، به سمت 
صفر حرکت کرده است. از طرف دیگر، معاملات 
سرمایه ای نیز به دلیل حبس شدن طولانی مدت 
ســرمایه در بازار مسکن، کاهش یافته و معمولا 
ســرمایه گذاران به ســمت بازار مسکن حرکت 

نمی کنند. از طرف دیگر، با دو مولفه برای تحریک 
هرچه بیشتر گرانی مسکن مواجه هستیم. یکی 
موضوع نقدینگی اســت که هم از سمت بانک ها 
و هم از سمت رمزارزها وارد بازار مسکن می شود. 
مورد دیگر، خارج نشــیانی هســتند که از کشور 
مهاجرت کرده اند و با مبالغ کمی خانه در ایران 
خریداری می کنند. این خانه هایی که خریداری 
می کنند را هم نه اجاره می دهند و نه می فروشند.
این افراد باعث دپو گســترده و خروج مســکن از 
بازار شده اند. قاعدتا باید با ابزارهای کنترلی لازم 
مالی و مالیاتی بتوان جلوی دپو و رسوب مسکن 

و همچنین جلوی ســوداگری خارج نشینان در 
بــازار مســکن ایــران گرفت. زیرا بــه هر حال 
درآمدهای آنها دلاری اســت و مردم ما قادر به 
رقابت با آنان نیستند.برای حل این بحران، باید 
یک سری تنبیه و سیاست گذاری برای خانه های 
خالی و معاملاتی که از سوی این افراد به منظور 
ایجاد بحران در بازار مســکن صورت می گیرد، 
انجام شــود.از طرفی شاهدیم که مافیای مسکن 
یک ســری طرح ها را عقیم کرده و جلوی اجرای 
آن ها را گرفته اســت و به سادگی کوتاه نمی آید. 
از طرف دیگر نیز، با یک تقاضای انباشته ای مواجه 

هســتیم که باید به آن پاســخ داده شود. در حال 
حاضر، مسکن یک بحران است که باید هم دولت 
و هم مجلس یک فکر اساســی برای آن کنند. با 
ایــن حال در حال حاضر می توان گفت که روند 
فعلــی ادامه پیــدا خواهد کرد، زیرا هیچکدام از 
مولفه هایی که باعث تحریک رونق در بازار مسکن 
می شــوند، وجود ندارند. بازار منتظر یک شوک 
اســت و انتظارات تورمی نیز در پایین ترین حد 
ممکن قرار دارد احتمال اینکه قیمت ها با توجه 
به شرایط سیاسی و بین المللی کاهش پیدا کند، 

وجود دارد.

مجید گودرزی
 کارشناس بازار مسکن 

منا قـشه
 بنزینـی 
دولت و
 ایرلاین ها

روزانه حدود 92 میلیارد تومان 
یارانه سوخت به شرکت های 
هواپیمایی ها داده می شود

با افزایش تورم، 
بیکاری و 
مشکلات 
شدید اقتصادی 
متاسفانه عملاً 
امکان زیست 
اولیه برای برخی 
از افراد جامعه 
ممکن نیست و 
سرپرست 
خانواده 
نمی تواند 
حوائج و 
نیازهای آن را 
برآورده کند و 
این فرد حتی 
ممکن است 
غیر از مسائل 
اقتصادی، در 
سطح جامعه و 
در محل کار به 
دلیل عدم 
مدیریت 
مناسب دچار 
زیان شود و 
همین وضعیت 
پریشان را 
ناخودآگاه به 
درون خانواده 
سوق دهد

بـازی
 مشکلات اقتصادی 
با روان مردم

چرایی کاهش آستانه تحمل افراد 
 در جامعه در گفتگو با 
دو جامعه  شناس بررسی شد

وی ادامــه داد: اما بر عکس اگر جامعه ای 
بر اساس نظم خاصی، پیش بینی های لازم 
را بــرای اعضــای خود فراهم کند و آن ها 
بتوانند بر اساس هنجارها، قانون مندی ها 
و بر اســاس عرفی که پایدار است زندگی 
کنند، اعضای آن جامعه می توانند ارزیابی 
مناسبی برای رفاه و اشتغال و آینده خود 
و فرزندان شــان انجــام دهند، لذا در این 
شــرایط افراد چنیــن جامعه ای تلاش 
می کننــد بهنجــار رفتــار کننــد و 
خویشــتن داری از خود نشــان دهند و 
اتفاقات کوچک موجب واکنش ناخودآگاه 
و عصبی آنها نمی شود و فرد با یک برخورد 
مناسب و منطقی موضوع را با طرف مقابل 

فیصله می دهد.
رئیس سابق انجمن جامعه شناسی ایران 
افزود: با افزایش تورم، بیکاری و مشکلات 
شدید اقتصادی متاســفانه عملًا امکان 
زیســت اولیه برای برخی از افراد جامعه 
ممکــن نیســت و سرپرســت خانواده 
نمی تواند حوائج و نیازهای آن را برآورده 
کند و این فرد حتی ممکن اســت غیر از 
مســائل اقتصادی، در سطح جامعه و در 
محل کار به دلیل عدم مدیریت مناســب 
دچار زیان شود و همین وضعیت پریشان 
را ناخودآگاه به درون خانواده سوق دهد. 
در چنین شرایطی طبیعی است که افراد 
خانواده به ویژه سرپرســت خانواده و اگر 
مرد و زن هر دو شــاغل باشــند، هر دوی 
آنها در خانه تعادل روحی و روانی نخواهند 
داشــت و آثار مشــکلات و گرفتاری های 
درون جامعــه بــر زندگی آن هــا تأثیر 

می گذارد.
در جامعه امروز خانواده به تنهایی بار  ��

مشــکلات نهادهای از دست رفته را به 
دوش می کشد

وی افزود: نکته مهم تر این اســت که یک 
جامعه از نهادهای متعدد تشکیل شده و 
افراد در هر کدام از این نهادها نقش دارند 
و فعال هستند. تمام این نهادها با یکدیگر 
ارتباط و تعامل دارند و با کمک به هم به 
یکدیگر ســرویس متقابل ارائه می دهند. 
وقتی در جامعه سایر نهادهای اجتماعی 
از کار افتــاده باشــد و صرفــاً تنهــا نهاد 
اجتماعی فعال، خانواده باشد، بدیهی است 
که تمام فشارها و مشکلات جامعه که باید 
میان نهادهای مختلف تقســیم شود که 
بخشــی هم به خانواده برگردد، بر دوش 
نهــاد خانواده قرار می گیرد و خانواده یک 
بار بســیار اضافی که بار فقدان نهادهای 

دیگر است را هم به دوش می کشد.
به گفته معیدفر وقتی مکانیزم های حیات 
اجتماعی تضعیف می شــوند و انسان ها 
نقش جدی خود را برای بقا جامعه از دست 
می دهند و در مجموع منفعل می شــود، 
ناخــودآگاه این موضــوع بر اقتصاد تأثیر 
می گذارد و اقتصاد هم تضعیف می شود.

این جامعه شناس با اشاره به اینکه بخشی 
از فروپاشــی خانواده علاوه بر آنچه که به 
آن اشــاره شــد بــه تحــولات فرهنگی 
اجتماعی باز می گردد، درباره تأثیر عامل 
جغرافیایی بر فروپاشــی و یا دوام خانواده 
در جامعــه ایرانی افــزود: برای نمونه در 
مناطق توسعه یافته تر سبک زندگی افراد 
تغییــر یافته و تاثیراتی را بر روی خانواده 
گذاشته که باید مستقلًا بررسی شود. برای 
مثــال در مناطقی ماننــد تهران و کلان 
شهرها که نسبتاً توسعه یافته تر از حاشیه 
کشور هستند با یک نوع تنوع فرهنگی و 
تحولاتی در ســبک زندگی جدید مواجه 
هســتیم که ناخواسته بر مسئله ازدواج و 
طلاق تأثیر گذار اســت. در برخی مناطق 
حاشیه ای کشور شاید مشکلات اقتصادی 
بیشــتر باشد اما چون هنوز روابط قومی، 
طائفه ای و نهادهای پیشین فعال هستند، 
در آنجا ممکن است برخی گرفتاری های 
خانوادگــی کمتر باشــد بــه رغم اینکه 
چالش های اقتصادی بیشــتر است اما در 
مناطقــی مانند تهران و کلانشــهرها از 
آنجایی که نهادهای اجتماعی پیشــین 
تضعیــف شــدند و نهادهــای دیگری 
جایگزین آن ها نشده و خانواده تنهاست، 
کوچک ترین مشکل اقتصادی یا مشکلات 

دیگر آن خانواده را از پا در می آورد.
وی با اشــاره به ضعف و فقدان نهادهای 
اجتماعی و در نتیجه تنها بودن خانواده ها 
گفت: متاسفانه در کلان شهرها به دلیل 
مداخلاتــی کــه از بالا انجام شــده این 
نهادهــای جدید نتوانســتند جایگزین 

نهادهای پیشین از دست رفته شوند.
ذهنیت مردم کاملًا مادی و حســی  ��

است
»امــان الله قرایی مقدم« جامعه شــناس 
دیگر هم در این باره گفت: در برهه هایی 
هر ســاعت حــدود ۲۱ طــلاق صورت 
می گرفت، که این مســئله نشان می دهد 
بیشــتر ازدواج ها احساسی و بدون منطق 
اســت. در حقیقت جوانان بدون شناخت 
کافی از یکدیگر، بدون مطالعه، دوراندیشی 
و نداشــتن آمادگی بــه لحاظ اقتصادی 

تصمیم به ازدواج می گیرند که این شرایط 
کاهش آستانه تحمل زوجین و در نتیجه 
فروپاشی خانواده را در پی دارد.وی ادامه 
داد: از طرفی وقتی بیشــتر افراد جامعه 
مشکل معیشتی دارند و این گرانی و تورم 
هــر روز روند صعــودی دارد، بالطبع بر 
ســلامت افراد خانواده به ویژه زنان تأثیر 
می گذارد و آستانه تحمل و سازش آنها را 
در خانــواده کاهش می دهــد و با اندک 
بهانه ای، روابط متلاشی می شود. لذا شاهد 
هســتیم که حرمت ها میان زنان و مردان 
در برخی خانواده ها از میان رفته اســت و 
ما شــاهد فروپاشــی بیشــتر بنیان این 

خانواده ها هستیم.
قرایی مقدم به تشــریح دلایل فروپاشی 
خانواده هــای ایرانی در ســال های اخیر 
پرداخت و گفت: یکی از مهمترین دلایل 
ازدواج های ناموفق در ســال های اخیر در 
میان جوانان عدم تناسب فرهنگی است. 
شــاهد هســتیم دختران و پســران به 
شیوه های نادرست در فضای مجازی و در 
خیابان ها با یکدیگر آشــنا می شــوند و 
شــناخت و درکی درســتی از یکدیگر و 
ازدواج ندارند و در بسیاری مواقع به لحاظ 
فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و جغرافیایی 
تناســبی میــان دختــران و پســران و 
خانواده های آن ها وجود ندارد و این زمینه 
را برای یک ازدواج سســت و فروپاشــی 

زودهنگام آن آماده می کند.
وی اظهار داشت: علاوه بر آن بررسی که 
بنــده از ســال ۵۶ در خصوص طلاق در 
تهران و آقای دکتر آقاجانی در شــیراز و 
اصفهان انجام دادیم، حدود ۱۶ عامل در 
خصوص طلاق دخالت دارد. عدم تناسب 
سنی، عدم تناسب فرهنگی و جغرافیایی، 
نارضایتی های جنسی و کاهش اعتقادات 

مذهبی از مهمترین دلایل طلاق است.
 وی بــا تاکید بر اینکه عامل فرهنگی نیز 

در افزایــش آمار طــلاق در جامعه امروز 
نقش دارد، گفت:  ما شــاهد هســتیم که 
رقابت، ظاهر بینی و هم چشمی ها بشدت 

در فضای جامعه و خانواده حاکم است.
این جامعه شناس در ادامه افزود: مشکل 
مهــم دیگری که در جامعه امروز ایران 
در روابــط برخــی زوجین شــاهد آن 
هستیم متاسفانه عدم تعهد و پایبندی 
بین برخی از آنهاســت، به طوری که با 
کوچکترین چالش یا مشــکل به سمت 

طلاق می روند.
فرزنــدآوری در کاهش طلاق مؤثر  ��

است
قرایی مقدم فرزندآوری را در کاهش طلاق 
مؤثر دانست و گفت: افزود: طلاق معمولاً 
در همــان دهه اول زندگی رخ می دهد و 
وقتی فرد به میانسالی می رسد، با داشتن 
فرزنــدان کمتر به طــلاق و جدایی فکر 
می کنــد. در واقع نداشــتن فرزند خود 
موجب کاهش تعهد در زندگی مشــترک 
می شــود. لذا فرزندآوری بنیان خانواده را 
محکم تر می کند. همچنین نوع معاشرت 
و همنشــینی با دوستان نامناسب تأثیر 
منفــی بر زندگی و باورهای افراد دارد. از 
سوی دیگر محل زندگی و جفرافیایی نیز 
در آمار طلاق تاثیرگذار است؛ برای مثال 
در برخی نقاط شــهر تهران میزان طلاق 
کمتر از نقاط دیگر شــهر اســت که دلیل 
آن قوی بودن باورهای مذهبی و معنویات 

است.
وی همچنین با اشــاره به عامل اقتصادی 
در کاهش آســتانه تحمل افراد در جامعه 
و تأثیر آن روی جدایی زوجین افزود: اگر 
دولت در راستای حل مشکلات اقتصادی 
بــه جــد گام بر دارد و بــا تقویت اقتصاد، 
تولیــد، توســعه، کار آفرینی و اشــتغال 
می تواند در بهبود معیشت مردم و امنیت 

روانی خانواده نقش مهمی ایفا کند.
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جامعه

گروه اجتماعی: »چرا آستانه تحمل افراد در زندگی 
کاهش پیدا کرده اســت؟« این سوالی است که دو 
جامعه شــناس دلایل متعددی را برای آن مطرح 

کرده اند.
»سعید معیدفر« جامعه شناس در گفت وگو با ایلنا 
در خصوص چرایی کاهش آســتانه تحمل افراد در 
جامعه به عنوان یکی از عوامل اصلی منجر به طلاق 
در بین زوجین گفت: زمانی که یک فرد قدرت پیش 
بینی نســبت به آینده را از دست می دهد و کنترل 
چندانــی بر زندگی روزمره خود ندارد، معمولاً این 
فرد ممکن است که دچار چنین مشکلی شود و با 
عــدم پیش بینی اوضاع، هر رفتار نابهنجاری انجام 
دهــد. وضعیت جامعه ایرانی نیز اکنون همینگونه 
اســت. در واقع زمانی فرد کنترل خود را از دســت 
می دهد و آســتانه تحملش پایین می آید که هیچ 
نوع ارزیابی نسبت به زندگی آینده و شرایط خودش 

ندارد.



آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شــماره 140360309068004۷۵0 مورخ 1403/06/1۷ و رای اصلاحی به شــماره 
140360309068006۷۵۵ مورخ 1403/08/0۵ پرونده کلاسه 1403114409068000131 هیات 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحــد ثبتی حوزه ثـ ملک منطقه دو قزوین تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی مالکیت 
خانم مرضیه طیبا به شناســنامه شماره 134۵ کدملی 432221113۵ صادره از قزوین فرزند 
حسن در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 191۷ متر مربع پلاک شماره 38۵ فرعی از 28 
اصلی واقع در قزوین بخش ۵ حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین انتقالی برابر ســند رســمی 
مشاعی - سند قطعی غیر منقول به شماره 106۵46 مورخ 139۷/03/03 دفترخانه اسناد 11 
قزوین از میرکمال  یوســفی تأئید و محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نسب صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست 

خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور وصول 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی:18102۷۵

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/08 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/23

صمد قدیم آبادی -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قزوین   

آگهي مفقودي موتور سیکلت
کارت موتورو ســندکمپاني موتور سیکلت همتاز)SH200( مدل:139۵ رنگ :مشکي 
 NBF***200K9506521:0196  شــماره شاسيNBF410702:شماره موتور
کدملي:33۵820۷234 شــماره پلاک:462ایران 66۵6۷  بنام مراد علي نصرتي مفقود 
کردستان واز درجه  اعتبار ساقط است.  

آگهی مفقودی
برگ ســبز ســواری پژو 1600مدل 1380رنگ طوســی روشن روغنی به شــماره موتور 

22328011۵90وشاسی 80۷11408وشهربانی ایران ۵4_926ط99به حسین همدانی مفقود 
واز درجه اعتبار ساقط میباشد.

  یزد

آگهی مفقودی مدارک خودرو
 ســند کمپانی و برگ ســبز خودروی سواری سیستم پژو تیپ جی ال ایکس آی 8/1  به رنگ 
مشکی متالیک مدل 1382  به شماره موتور 22۵6812۵804به شماره شاسی 8102۷32۵به 
شماره پلاک 41 ل 38۵ ایران 43 به نام مهدی خدادادی بصره به شماره ملی ۵8۵9۷10۵8۵  
مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  یاسوج

آگهی مفقودی مدارک خودرو 
 ســند کمپانی  برگ ســبز و کارت خودروی وانت نیســان  مدل 1388  به رنگ آبی به شماره 
موتور 488331به شــماره شاســی L200432 به شماره پلاک 32 ب 939  ایران 83 به نام 
جبار روانگرد به شماره ملی 42316۷661۵ مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  یاسوج

بازار سهام از صعود انصراف می دهد؟

بازار سهام سومین روز معاملاتی هفته را هم در روندی صعودی 
به پایان رساند. با این حال، کند شدن آهنگ رشد شاخص ها 
و خروج پول حقیقی، نگرانی هایی را درباره مســیر پیش روی 
بازار سهام و احتمال بازگشت به مسیر نزولی ایجاد کرده است.
بازار ســهام در ســومین روز معاملاتی هفته همچنان با رشد 
قوی شاخص کل روبه رو بود. بر این اساس، شاخص کل بورس 
۲۵ هزار و ۶۴۵ واحد بالا رفت و برای رســیدن به قله ای که 
به تازگی در کانال دو میلیون واحدی از دست داده، پیشروی 

کرد.
باید اشــاره کرد شــاخص کل بورس از ابتــدای هفته جاری 
تاکنون، بیش از ۸۰ هزار واحد رشــد کرده و مســیر شــاخص 

هم وزن نیز مانند شاخص کل صعودی بوده است.
با این حال نگاهی به مســیر شــاخص های بازار نشان می دهد 
روند صعودی آنها در طول هفته با کندی روبه رو شده و به تدریج 
افزایش های کمتری ثبت کرده اند. همچنین در حالی که طی 
دو روز ابتدایی هفته، بازار سهام با ورود سنگین پول حقیقی 
مواجه بوده، اما در ســومین روز معاملاتی، ورق بازار برگشــته 
و تراز پول حقیقی منفی شــده اســت. با توجه به فاکتورهای 
نامبرده، بازار ســهام در روز آینده چه مســیری را طی خواهد 

کرد؟
بررســی مسیر بازار سهام نشان می دهد همان گونه که انتظار 
می رفت، برخی از سهامداران در روزهای رشد بورس، فرصت 
خروج شناســایی کرده و حالا فروشــنده شده اند. همین امر 
ســبب شــد در پایان معاملات روز دوشــنبه، نه تنها تراز پول 
حقیقی منفی شــود، بلکه ۴۴ درصد از نمادهای بازار نیز در 

محدوده سرخ معامله شوند.
در همین حال، پس از ســه روز متوالی رشــد شــارپ و قوی 
شاخص های بازار سهام، اصلاح دور از انتظار نیست. بر همین 
اساس پیش بینی می شود معاملات بازار سهام در روز سه شنبه 
متعــادل پیگیری شــود و خریداران و فروشــندگان هم پای 
یکدیگر حرکت کنند. به ویژه اینکه این روزها ســازمان بورس 
نیز یک مانور حمایتی با مشارکت ناشران بزرگ به راه انداخته 
و ســهامداران را امیدوار کرده اســت. همچنین همان طور که 
برخی از معامله گران به دنبال فرصتی برای فرار بوده اند، برخی 
نیز این مقطع را برای خرید مناســب می دانند و در این نقطه 

به بازار ورود خواهند کرد.
حداقــل وام ازدواج برای ســال آینــده؛ ۳۰۰ تا ۳۵۰ میلیون 

تومان
عضــو کمیســیون برنامه و بودجه مجلــس گفت: حداقل وام 
ازدواج برای سال آینده همان رقم ۳۰۰ تا ۳۵۰ میلیون تومانی 

خواهد بود که در بودجه ۱۴۰۳ به تصویب رسیه است.
بهروز محبی نجم آبادی عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به برخی انتقاداتی که به بودجه ۱۴۰۴ 
مبنی بر عدم وجود عدد و رقم مشــخص برای برخی منابع و 
مصارف مهم مطرح می شــود، گفت: به هر حال این انتقاد به 
بودجه ارائه شــده از ســوی دولت وارد است که نگارندگان آن 
بســیاری از ردیف های بودجه را به طور کلی در نظر گرفته اند 

و از عدد و رقم خبری نیست.
وی بــا بیــان اینکه یکی از این مباحث درباره میزان اعتبارات 
پیش بینی شــده برای تســهیلات تکلیفی از جمله وام ازدواج 
است، خاطرنشان کرد: البته معمولاً هیچ یک از دولت ها نظر 
و اقبال ویژه ای برای وام ازدواج از خود نشــان نداده اند و این 
مجلس بوده که با ارائه پیشــنهاداتی در این حوزه و گنجاندن 
تبصره هایی به قانون بودجه سنواتی، مبلغ و چگونگی پرداخت 
تسهیلات تکلیفی از جمله وام ازدواج را برای دولت مشخص 

می کند.

معاملات طلای سرخ در بازار آتی بورس کالا 
رکورد شکست

این روزها همزمان با فصل برداشــت زعفران شاهد رونق قابل 
توجه معاملات طلای سرخ در بازار آتی بورس کالا هستیم به 
طوریکه روز گذشته معادل ۱.۷ تن زعفران نگین در این بازار 
معامله شــد.به نقل از کالاخبر، در روز ششــم آبان ۱۴۰۳، در 
بازار زعفران بورس کالا، در قراردادهای آتی شــاهد افزایش 
موقعیت تعهدی باز در هر چهار سررسید بودیم که در مجموع 
به افزایش ۴، ۳۰۷ موقعیت در نماد زعفران نگین منجر شد. 
همچنین در قراردادهای آتی شاهد رونق چشمگیر معاملات 
هستیم به طوریکه در روز گذشته معادل ۱.۷ تن زعفران نگین 
در این بازار معامله شــد.در صندوق های مبتنی بر زعفران نیز 
ارزش معاملات در مجموع حدود ۲۶ میلیارد تومان بود.میزان 
مشارکت فعالان حقیقی در حجم معاملات صندوق سحرخیز، 
در خریــد ۹۹٪ و در فــروش ۸۷٪ بود و این مشــارکت برای 
صنــدوق نهــال نیز برای خرید و فروش به ترتیب میزان ٪۹۸ 

و ۸۵٪ بود.

۸۰ هزار نفر برای ۶ هزار خودرو ۴۰ هزار 
میلیارد تومان را راهی بانک ها کردند!

حدود ۸۰ هزار نفر تا عصر دیروز برای ۶ هزار خودرو وارداتی 
ثبت نام کردند تا ۴۰ هزار میلیارد تومان راهی بانک ها شــده 

و مسدود شود!
طبــق اعلام مهدی ضیغمی مدیر طرح واردات خودرو وزارت 
صنعت، حدود ۸۰ هزار نفر تا عصر دیروز برای ۶ هزار خودرو 
وارداتــی ثبــت  نام کردند و تا با توجه به شــرط وکالتی کردن 
۵۰۰ میلیــون تومانی هر نفر حــدود ۴۰ هزار میلیارد تومان 
راهی بانک ها شــده و مسدود شود.براساس این گزارش، آمار 
اعلامی با توجه به مهلت پایانی و ســاعت ۲۳ دیروز ، بیشــتر 
هم خواهد شــد. قرعه کشــی هم چهارشــنبه این هفته انجام 
می شــود و متقاضیان در روزهای بعد قادر به برداشــت ۵۰۰ 
میلیــون تومان خواهند بود. حداکثر زمان تحویل محصولات 

نیز ۴ ماه پیش بینی و اعلام شده است.

باجه خبر

خروج پول حقیقی از صندوق های درآمد ثابت در 
حــال ثبــت رکــورد جدیــدی بود کــه فعالان 
صندوق های طلا بازهم سود بانکی و بدون ریسک 

را به سرمایه گذاری در سهام ترجیح دادند.
 ۲۳ مهر امســال بود که ســازمان بورس درصدد 
افزایــش نقدینگــی در بازار برآمد. بر این اســاس 
ســازمان بورس سقف سرمایه گذاری صندوق های 
با درآمد ثابت در ســهام را از حداکثر ۱۰ درصد از 
کل دارایی هــای صنــدوق به حداکثر ۱۵ درصد از 

دارایی های صندوق افزایش داد.
از سوی دیگر علی رغم این که حدنصاب خرید سهام 
توسط صندوق های درآمد ثابت افزایش یافته بود، 
امــا به واســطه ماهیت کم ریســک بــودن، این 
صندوق ها وزن سهام خود را افزایش ندادند و عملًا 

مسیر فکری سازمان بورس با شکست مواجه شد.
در همین خصوص، بسته حمایتی سازمان از بازار 
به روز و اعلام شــد به طوری که »نهادهای مالی 
دارای صندوق های درآمد ثابت، نسبت به افزایش 
ســهم ســهام در پرتفوی خود بر اساس رویه های 
تعریف شــده اقدام کنند. در این خصوص، با توجه 
به لزوم کاهش وزن ســپرده های بانکی، منابع آزاد 
شــده نیز زمینهٔ حمایت از ســهام ارزنده را فراهم 
می کنــد.« الزامی که می تواند اثرات مختلفی روی 
بازار سهام به جای بگذارد.اولاً ۵ درصد صندوق های 
درآمــد ثابت عددی بالای ۴۰ همت را می ســازد. 
برای بیان بزرگی این عدد، آن را با سرمایه حمایتی 

صندوق تثبیت مقایسه می کنیم.

صندوق تثبیت که یکی از وظایف آن »جلوگیری 
از ایجــاد و تــداوم تــرس فراگیــر در زمان وقوع 
بحران های مالی« اســت، در بحرانی ترین ۶ ماهه 
تاریخ بعد از انقلاب کشــور، تنها ۱۲ همت منابع 
جهــت حمایت از بــازار تزریق کرد. این بدان معنا 
اســت که الزام به خرید سهام توسط صندوق های 
درآمــد ثابت، می تواند به اندازه ۴ صندوق تثبیت 
قدرتمند ظاهر شود.بسته حمایتی سازمان در کنار 
کاهش انتظارات تنش ها در منطقه ســبب شد که 
بیــش از هزار و صد میلیــارد تومان خروج پول از 
صندوق های درآمد ثابت را تنها در عرض یک روز 
شــاهد باشــیم. عواملی که باعث شدند صف های 
فروش چهارشنبه، به صف های خرید تبدیل شده 

و بیش از ۵۰۰ نماد در محدوده مثبت به کار خود 
پایان دادند.

خون به رگ بازار تزریق شد ��
از سوی دیگر صندوق های طلا که رشدهای عجیبی 
را در چند روز اخیر تجربه کردند، به منطقه اشباع 
خرید نزدیک شــدند و کاهش تنش ها نیز خروج 
شــدید ســرمایه از این صندوق ها را تشدید کرد. 
واضحا بخشی از این منابع راهی صندوق های درآمد 
ثابت شدند که اگر این هدایت نقدینگی در واپسین 
دقایق روز کاری شنبه اتفاق نمی افتاد، خروج پول 
حقیقی از صندوق های درآمد ثابت رکورد تاریخی 

۱٬۹۸۶ میلیارد تومان را ثبت می کرد.
البته فضای حاکم به بازار سرمایه هم چنان مه آلود 
است و برخی از فعالان بورس این مثبت ها را فرصتی 
برای نوســان گیری یا خروج تلقی می کنند، اما به 
هــر حال اعمال سیاســت های حمایتی می تواند 

اعتماد رفته را به مرور زمان برگرداند.

معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس 
و اوراق بهادار گفت: بخش اول بســته بهبود بازار 
ســرمایه، نوید بخش روزهــای خوب برای بورس 
اســت و امیدواریم با پیگیری های مستمر ناشران 

تأثیرپذیری آن را افزایش دهیم.
طبــق اعلام ســازمان بــورس و اوراق بهادار، رضا 
عیوضلــو - معــاون نظارت بر بورس ها و ناشــران 
ســازمان بورس و اوراق بهادار - در خصوص بسته 
حمایتــی اخیر ســازمان بورس بــرای بهبود بازار 
ســرمایه گفت: هفته گذشــته شــاهد انتشــار 
صورت های مالی ۶ ماه نخست ابتدای سال ۱۴۰۳ 
شــرکت های مختلــف بودیم. برخی شــرکت ها 
گزارش هــای خوبی ارائــه ندادند که علت آن هم 
مربوط به خود ناشران و هم مربوط به سیاست گذاران 
بود. لذا جلســه ای با حضور ریاست سازمان بورس 
برگزار شــد و بخش اول بســته بهبود بازار سرمایه 

به تصویب رسید.
وی با اشاره به این که سازمان بورس به عنوان متولی 
امر و حسب وظیفه ذاتی خود برای حمایت از بازار، 
در اجرای این بسته حمایتی همراه و همسو خواهد 

شد، ادامه داد: در این جلسه تاکید شد که ناشران 
از کانال هــای مختلــف مانند: سیاســت گذاران و 
نهادهای تنظیم گر، پیگیر بهبود اوضاع مالی خود 
در حوزه هــای تولید و فروش و افزایش هزینه های 

شرکت ها باشند.
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس 
و اوراق بهادار با تاکید بر تأثیرپذیری بازار سرمایه 
از این بســته اعلام کرد: از زمان اجرا درآمدن این 
بســته حمایتی، ناشران و سهامداران عمده باید از 
ســهام شــرکت های خود حمایــت کنند. بخش 
عمده ای از رشــد بازار در ابتدای هفته، مربوط به 

اتخاذ این تصمیمات و اقدامات است.
عیوضلو با اشاره به اینکه بازار سرمایه محل تلاقی 
ســرمایه گذاران و ســرمایه پذیران اســت، گفت: 
بی شک بازار سرمایه محل تشکیل سرمایه است و 
ورود به این بازار در بلندمدت به نفع اقتصاد است. 

ما برای رشــد و توســعه بازار تلاش خواهیم کرد و 
امیدواریم تأثیر بســته حمایتی بازار سرمایه چشم 

انداز ۶ ماه آینده بازار را مثبت پیش ببرد.
وی بــا بیان این که ســازمان بورس به عنوان نهاد 
تنظیم گــر با جدیت بحث افزایش اعتماد عمومی 
به بورس را دنبال می کند، تاکید کرد: تمام تلاش 
ما برای افزایش اعتماد ســهامداران هســت و این 
موضوع نیازمند کمک همه ذی نفعان بازار سرمایه 
است. این بسته حمایتی، نویدبخش روزهای خوب 
بــرای بازار ســرمایه خواهد بود کــه امیدواریم با 
پیگیری های مســتمر ناشــران در قالب جلسات 
متعددی که در ســازمان بــورس، بورس تهران و 
فرابورس تشکیل می شود، مداوم باشد تا اصلی ترین 
مأموریت بازار ســرمایه که افزایش اعتماد عمومی 

است، محقق شود.
عیوضلو در پایان با یک پیشنهاد به سرمایه گذاران، 

تاکید کرد: از همه سرمایه گذاران و نهادهای متولی 
می خواهیــم بیــش از پیش به عوامل بنیادی بازار 
توجــه کنند، هم اکنون ســهام ارزنده در بازار کم 
نیست و ما به دنبال این هستیم که با حضور مؤثر 
شــرکت ها این ارزندگــی را بیش از پیش افزایش 

دهیم.

 تأثیر بسته حمایتی سازمان بورس بر بازار چیست؟

تزریق خون به رگ بورس

معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار تشریح کرد

 جزییات بسته حمایتی بورس

رجا ابوطالبی
روزنامه نگار

حجت الــه صیدی، رییس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار در نشســت هم اندیشی با ناشران بزرگ بازار 
سرمایه از تأکید مدیران ارشد دولت بر توسعه بازار 

سرمایه خبرداد.
حجت اله صیدی که در جمع ناشران بزرگ بورسی 
به میزبانی بورس تهران صحبت می کرد، با اشاره به 
اثر محدود ریسک های سیستماتیک بر بازار سرمایه 
توضیــح داد: در دوره مختلف دیده ایم که حتی در 
بدتریــن شــرایط هم بنگاه هــا و صنایع تولیدی و 
خدماتــی فعال بوده انــد، بنابراین ضمن مراقبت و 

صیانت از بازار نباید به نگرانی ها دامن بزنیم.
رییس سازمان بورس با اشاره به اقدامات انجام شده 
برای صیانت از بازار ســرمایه، توضیح داد: از هفته 
گذشته جلساتی را به این منظور برگزار کرده ایم تا 
بــا آرامــش درباره نحوه حفظ ثبــات بازار تصمیم 

بگیریم.او با اشــاره به یک ضرب المثل مشــهور در 
فرهنگ ایرانی افزود: بازار ســرمایه و حتی کسب و 
کارها نباید با یک غوره سردی شــان شــود و با یک 
مویــز گرمــی، مخصوصاً در بــازار اوراق بهادار که 
اطلاعات کاملًا شــفاف و دســترس است، نباید با 
بیش واکنشی نسبت به مسائل مواجه باشیم.صیدی 
با اشــاره به محتوای نشســت های برگزار شده در 
روزهای گذشته اعلام کرد: پنج شنبه در جلسه ای 
مســائل بنیادین بازار را بررسی و راهکارهایی را در 
قالب چند بند طراحی کردیم. پیرو آن، در نشست 
شنبه صبح با ناشران بزرگ هم موضوعات را مطرح 
کردیم.صیدی در ادامه از همکاری و موافقت مدیران 

ارشد دولت با توسعه بازار سرمایه خبر داد و تاکید 
کرد: روز یک شنبه هفته گذشته جلسه ای با حضور 
رییس جمهور برگزار شد که در آن نشست، هم وزیر 
اقتصــاد و هــم دکتر طیب نیا مشــاور عالی رییس 
جمهوری، مصادیق دقیقی از مسائل بازار و صنایع 
بیان کردند و آقای رئیس جمهور دستورات خوبی 
برای رفع مســائل بیان کرد.او با اشــاره به جلســه 
مشــترک با رییس کمیسیون اقتصادی مجلس در 
عصر روز گذشته اعلام کرد: در حال پیگیری مسائل 
بودجــه ای در قالــب نشســت های مشــترک با 
کمیســیون های ذی ربط مجلس شورای اسلامی 
هستیم. نمایندگان مجلس هم در این حوزه بسیار 

همراه هستند.رییس سازمان بورس و اوراق بهادار 
با اشــاره به لزوم رفع موانع توسعه فعالیت صنایع و 
بازار سرمایه در حوزه ناترازی انرژی، به ویژه کمبود 
گاز در زمســتان گفت: قرار شــده بحث قطعی گاز 
صنایع در زمستان را از همین حالا پیگیر شویم. به 
همین منظور مذاکراتی را با دســتگاه های مسئول 
برگزار کرده ایم. هم چنین مقرر است از صنایعی که 
به دلیل ناترازی انرژی با مشــکل مواجه اند، بازدید 
کنیم و در مذاکره با وزارت صمت و نفت مشکلاتشان 

را پیگیری و در حد امکان رفع کنیم.
او از فعالان بازار ســرمایه و ناشــران بزرگ خواست 
برای توسعه فعالیت هایشان بیشتر وارد عمل شوند، 
چنان که ســازمان بورس هم در حال برنامه ریزی 
برای پذیرش و عرضه صنایع بزرگ فعال در اقتصاد 

ایران در بازار است.
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یکی از 
ظرفیت های 
مهمی که در 
کشور وجود 

دارد اما از 
چشم سیاست 

گذارها پنهان 
مانده بازار 

سرمایه است. 
این بازار به 

دلیل 
بی اعتمادی 
آسیب های 
بسیار جدی 
دیده است. 

دولت با 
دخالت های 

بی مورد و 
قیمت گذاری 

تکلیفی و 
همچنین 

بی ثبات ظاهر 
شدن در 
قوانین و 
مقررات 

آسیب های 
جدی به بورس 
ایران وارد کرده 

است.

لی
 ما

زار
با

عضو هیات رئیسه اتاق تهران گفت: دولت تنها نقش
 نظارت و کنترل را بر عهده بگیرد و بخش های دولتی 
اقتصــاد را به بخش خصوصی واگذار کند و اگر بخش 
خصوصی در رأس کارهای اقتصادی کشور قرار بگیرد 

آن وقت این بخش می تواند محور توسعه باشد.
عباس آرگون عضو هیات رئیسه اتاق تهران در گفتگو 
با »نقش اقتصاد« درباره مهم ترین اولویت های دولت 
و تیــم اقتصــادی اش در حوزه های مختلف اقتصادی 
گفت: نخســت و پیش از همــه اولویت ها، دولت باید 
حتماً برای تقویت میزان اعتماد بین مردم و حاکمیت 
کوشا باشد چرا که اعتماد بنیان و اساس جامعه است، 
بــدون اعتماد کابینه دولت موفق به انجام هیچ اقدام 
اصلاحی در جامعه نخواهد بود. البته این اقدامات نیاز 
مبــرم به حمایت مردم دارد پس خوب اســت که در 
دولت چهاردهم از این فرصت اســتفاده کند تا میزان 

اعتماد بین مردم و حاکمیت را تقویت کند.
وی افــزود: امــروز جامعه کنونی ما با نا اطمینانی ها و 

عدم قطعیت ها مواجه شده است و تا زمانی که منابع 
نا اطمینانی رفع نشود کشور امکان حرکت به سمت 
بیرون رفت از مشــکلات نــدارد. بخش زیادی از این 
نااطمینانی ها ناشــی از فشار تحریم هاست پس یکی 
دیگر از اولویت های اصلی دولت در این گزاره مشخص 
شد یعنی باید تحریم ها را بردارند. دولت باید برای رفع 
تحریم ها کاهش نااطمینانی ها و عدم قطعیت ها سعی 

و تلاش کند.
عضو هیات رئیسه اتاق تهران ادامه داد: ضروری است 
که در دولت چهاردهم دیگر شــاهد تصمیمات خلق 
الســاعه در کشــور نباشــیم. ثبات در قوانین، فعالان 
اقتصــادی از دولت انتظارنــد که تلاش کنند قوانین 
مزاحم و بعضاً دست و پاگیر از اقتصاد کشور رفع شود، 
بدون پیگیری رفع و رجوع این دو مورد فعالیت برای 

سرمایه گذاران ایرانی فراهم نیست.
آرگون درباره برون رفت از ناترازی انرژی، بودجه، ارز، 
نظام بانکی و صندوق های بازنشستگی گفت: مسئله 
ناترازی به ویژه در ۵ ســاله اخیر ضربه های مهلکی به 
مردم و بخش تولید زده اســت بنابراین یکی دیگر از 
مطالبات ما از دولت رفع ناترازی هاســت. کشــور در 
چندین حوزه از جمله انرژی، بودجه، ارز، نظام بانکی 
و صندوق بازنشســتگی متحمل ناترازیهای شدیدی 
است. آمارها نشان می دهد امروزه تنها در حوزه ناترازی 
انرژی ســالانه بیش از ده ها میلیارد دلار خســارت به 
کشــور وارد می شــود.وی با بیان این که ایران جزو ۵ 
دارنده بزرگ انرژی در جهان است گفت: اما در تابستان 
و زمســتان صنایع با معضلات متعدد در حوزه انرژی 
مواجه است. سرمایه های ملی این جامعه بلا استفاده 
شــده اســت. سوالی که وجود دارد این است که چرا از 
این سرمایه ها استفاده لازم کافی نمی شود؟ بنابراین 

یکی دیگر از اولویت های دولت رفع ناترازی ها است.
دولت باید بر رفع این نوع ناترازی ها از هیچ تلاشــی 
دریغ نکند. ناترازی در زمینه بودجه هم تأثیر بســیار 
زیادی بر زندگی و سفره مردم می گذرد اما این مسئله 
از چشم مسئولان مغفول مانده، افزایش شیب تورم با 

این شــدت در سال های اخیر قدرت خرید مردم را به 
شــدت کاهش داده اســت. مردم در سه سال گذشته 
شاهد تورم سرسام آور بودند.آرگون ادامه داد: موضوع 
دیگر کوچک سازی و چابک سازی دولت است، دولت 
باید از اقتصاد خارج شــود. وقتی می گوییم دولت از 
اقتصاد خارج شود منظورمان این است که دولت تنها 
نقــش نظارت و کنترل را بر عهده بگیرد و بخش های 
دولتی اقتصاد را به بخش خصوصی واگذار کند و اگر 
بخش خصوصی در رأس کارهای اقتصادی کشور قرار 
بگیرد آن وقت این بخش می تواند محور توسعه باشد. 
تجربه کشورهای توسعه یافته نیز درستی این مسئله 
را به خوبی نشــان می دهد. کشــورهای توسعه یافته 
همان کشــورهایی هســتند که بخش خصوصی آنها 
توسعه یافته و بزرگ است بهتر است دولت هم با عبرت 
آمــوزی از این تجربه جهانی به بخش خصوصی خود 
اعتماد کند و این بخش را در تصمیم گیریها مشارکت 
دهــد و نظــرات بخش خصوصی را در تمام مســائل 
اقتصادی جویا شود.وی درباره قیمت گذاری دستوری 
دولت گفت: لازم است که دولت فعالیت های اقتصادی 

را به بخش خصوصی که از بهره گیری و چابکی بیشتری 
برخوردار اســت واگذار کند و از اقتصاد خارج شــود. 
دولت چاره ای جز این ندارد که دست از قیمت گذاری 

دستوری و سرکوب قیمت ها بردارد.
یکی از ظرفیت های مهمی که در کشور وجود دارد اما 
از چشم سیاست گذارها پنهان مانده بازار سرمایه است. 
این بازار به دلیل بی اعتمادی آسیب های بسیار جدی 
دیــده اســت. دولت با دخالت هــای بی مورد و قیمت 
گذاری تکلیفی و همچنین بی ثبات ظاهر شــدن در 
قوانین و مقررات آسیب های جدی به بورس ایران وارد 
کرده است.آرگون با بیان این که بازار سرمایه با بیش 
از ۶۰ میلیون سهامدار ظرفیت بسیار بالایی دارد ادامه 
داد: دولت می تواند از طریق بازار موجبات رونق تولید 
را فراهم کند. یکی از بهترین محل هایی که می تواند 
منابع خورد مردم را به بخش های واقعی و مولد اقتصاد 
هدایت کند بازار سرمایه است پس این بازار را دریابید 
و اعتمــاد را بــه آن برگردانید البته این اقدامات تنها با 
اســتفاده از توان نیروهای نخبه و شایســته میســر 

می شود.

زینب فدایی
روزنامه نگار

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:
تاکید مدیران ارشد دولت بر توسعه بازار سرمایه

نقش کمرنگ 
بخش خصوصی 
در اقتصاد کشور

عضو هیات رئیسه اتاق تهران در 
گفتگو با »نقش اقتصاد« 
 مطرح کرد:



حفر و تکمیل ۵۲ حلقه چاه نفت و گاز در کشور

خوزســتان-  اقتصاد-  نقش 
حسین عســکری گراوند: در 
هفت ماهه امسال، ۵۲ حلقه 
چاه در میادین نفتی و گازی 
مناطــق خشــکی و دریایی 
کشور حفاری و تکمیل شد. 
معاون مدیر عامل شرکت در 
عملیات حفــاری گفت: ۳۹ 

حلقه از شمار این چاه ها در گستره عملیاتی شرکت ملی مناطق نفتخیز 
جنوب، ۶ حلقه در شــرکت نفت مناطق مرکزی، ۲ حلقه شــرکت نفت 
فلات قاره، ۳ حلقه شــرکت مهندســی وتوســعه نفت و ۲ حلقه در قالب 
پــروژه تکمیــل و تحویل کارفرماها گردیــد. از این تعداد چاه ۱۲ حلقه 
توسعه ای و ۴۰ حلقه تعمیری بوده است. مسعود افشار با اشاره به اینکه 
از ابتدای فروردین تا پایان مهرماه امسال متراژ حفاری چاه ها به ۶۵ هزار 
و ۸۰۶ متر رسید، ادامه داد: این رقم در مقایسه با دوره مشابه سال قبل 
۱۸ هزار و ۳۴۲ متر افزایش دارد. وی به عملیات حفاری به برنامه ریزی 
به عمل آمده در جهت بازسازی و نوسازی دستگاه های حفاری و تجهیزات 
جانبی اشاره کرد و گفت: در زمان حاضر ۱۰ دکل حفاری ناوگان شرکت 

در حال جابجایی در مناطق عملیاتی می باشد.

بهره برداری از ۹ مجتمع خدمات رفاهی جدید در 
محورهای مواصلاتی استان کرمانشاه

 نقش اقتصاد- کرمانشاه- مریم 
قنبری: سید شهرام کهریزی 
مدیــرکل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان کرمانشاه 
گفــت: ۹ مجتمــع خدمات 
رفاهــی جدید در محورهای 
مواصلاتی استان کرمانشاه تا 
بــه  ســال جاری  پایــان 

بهره برداری می رســد.وی گفت: در حاضر ۳۵ مجتمع خدمات رفاهی در 
محورهای مواصلاتی اســتان کرمانشــاه در حال خدمات دهی به کاربران 
جاده ای هستند که تا پایان سال جاری تعداد مجتمع های خدمات رفاهی 

به ۴۴ مجتمع می رسد.
کهریــزی افــزود: با بهره برداری از مجتمع هــای خدمات رفاهی جدید، 
میانگین فاصله مجتمع ها در محورهای مواصلاتی استان کرمانشاه کمتر 
خواهد شــد، این امر نشــان دهنده تعهد این اداره کل به ارتقای کیفیت 

سفرهای جاده ای و افزایش دسترسی به خدمات رفاهی است.
وی ادامه داد: مجتمع خدمات رفاهی شــامل فضاهای مانند نمازخانه، 
ســرویس های بهداشــتی، رســتوران، فضای اقامتی، جایگاه سوخت و 
فروشگاه است و به طور قطع در زمان بهره برداری نقش بسیار مهمی در 

ارائه خدمات به مسافران و گردشگران ایفا خواهد کرد.

 آغاز ثبت نام سی و ششمین جشنواره امتنان 
از کارگران نخبه استان مرکزی

نقش اقتصــاد- اراک- عبدی: 
مدیرکل تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی اســتان مرکزی، از 
آغاز ثبت نام ســی و ششمین 
جشنواره امتنان از کارگران 
و  کار  گروه هــای  نخبــه، 
واحدهای نمونه این اســتان 

خبر داد.
جمشــید امیدی افزود: جشــنواره امتنان با هدف تجلیل از کارگران، 
گروه های کاری و واحدهای نمونه در ســه مرحله مقدماتی، اســتانی و 

کشوری و در سه بخش صنعت، خدمات و کشاورزی برگزار می شود.
وی بیان کرد: علاقمندان به شــرکت در این جشــنواره می توانند تا ۳۰ 
آبان ماه جاری با مراجعه به ســامانه emtenan.mcls.gov.ir و ورود 
اطلاعات و مســتندات مربوطه نســبت به ثبت نام، تکمیل اطلاعات و 

بارگذاری مدارک و مستندات لازم اقدام کنند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان مرکزی ادامه داد: برگزاری 
این جشــنوراه یکی از برنامه های مهم وزارت تعاون، کارو رفاه اجتماعی 
است که هرسال در راستای اجرای ماده ۱۹۵ قانون کار و با رویکرد ترویج 

و تقویت فرهنگ کار و تلاش برنامه ریزی و اجرا می شود.
امیدی عنوان کرد: متقاضیان شرکت در این جشنواره می توانند در سه 
بخش اقتصادی صنعت، خدمات و کشــاورزی در ســامانه مذکور ثبت نام 
کنند و پس از بررسی مدارک و مستندات در سامانه، نفرات برتر معرفی 

و در مراسمی در هفته کارگر تجلیل می شوند.

صنایع گازدار استان چهارمحال وبختیاری به بیش 
از ۲ هزار و ۸۰۰ واحد رسید

نقش اقتصــاد- چهارمحال و 
بختیاری- زهرا مصطفوی: در ۶ 
ماهه نخست سال جاری ۶۴ 
صنعــت عمــده و جــزء در 
چهارمحال وبختیاری گازدار 

شدند.
 بــه گــزارش روابط عمومی 
شــرکت ملــی گاز ایــران، 

جهانبخش ســلیمیان در تشــریح این خبر افزود: با احتساب این تعداد، 
صنایع گازدار استان به ۲۸۲۴ واحد رسید.

 مدیرعامل شــرکت گاز اســتان چهارمحال وبختیاری گفت: مصرف گاز 
طبیعی علاوه بر مزیت های زیست محیطی، منجر به کاهش هزینه های 
تعمیر و نگهداری و افزایش قابلیت اطمینان بهره برداری در صنایع نسبت 
به سوخت مایع است. سلیمیان، با تأکید بر سیاست جایگزینی گاز طبیعی 
با سایر سوخت های مایع نظیر گازوئیل، مازوت و فرآورده های میان تقطیر، 
بیان داشت: استفاده از گاز طبیعی به میزان قابل توجهی آلودگی هوای 
ناشــی از ســایر ســوخت ها را بسیار کاهش داده و نقش مهمی در تولید و 

اشتغال در استان داشته است.

تأمین ۵۰ هزار میلیارد ریال بودجه آزاد راه شهید سلیمانی کرج
رییس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر کرج خبرداد:

مهمانان معروف اجلاسیه شهدای دانشجوی کهگیلویه و بویراحمد را بیشتر بشناسیم

نقش اقتصاد - البرز- منیر خلیلی: رییس کمیســیون برنامه و بودجه 
شــورای اســلامی شهر کرج از تأمین ۵۰ هزار میلیارد ریال بودجه 
برای تکمیل آزاد راه شهید سلیمانی کرج از محل اعتبارات ملی و 

مدیریت شهری کرج خبر داد.
عمار ایزدیار اظهارداشت: در مجموع برای تکمیل این آزاد راه ۷۰ 
هزار میلیارد ریال بودجه تعیین شده که ۵۰ هزار میلیارد ریال آن 

تأمین شد.
رییس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر کرج افزود: 
عملیات احداث آزادراه شهید سلیمانی تیرماه سال ۱۳۹۵ به طول 
حدود ۱۸ کیلومتر برای اتصال آزاد راه شهید همت در شرق و آزاد 
راه کرج - قزوین در غرب کرج آغاز شــد که قطعه نخســت این آزاد 
راه به طول ۷.۵ کیلومتر آذر ماه سال ۱۴۰۲ با حضور رییس جمهور 
شــهید زیر بار ترافیک رفت. پیش بینی می شــود با تکمیل این آزاد 

راه ۴۲ درصد ترافیک آزاد راه های استان البرز جذب آن شود.
ایزدیار با اشــاره به معضل دیرینه آبگرفتگی معابر تا قبل از ســال 

۱۴۰۰ در شــهر کرج افزود: برای ســاماندهی آبهای سطحی و رفع 
آبگرفتگی های کرج پنج هزار میلیارد ریال طی ســه ســال گذشته 

هزینه شده است.
رییس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر کرج تصریح 
کرد: نهضت اجرای شبکه جمع آوری آبهای سطحی )کلکتورهای 

آب( در دوره ششم شورای شهر کرج محقق شد.
وی ادامــه داد: یکــی از معضلات عدیده کلانشــهر کرج آبگرفتگی 
معابر از سال های گذشته بود که روان آب ها به جهت عدم مدیریت 
صحیح، تخریب معابر و خسارت فراوان را برای شهروندان به دنبال 
داشت.ایزدیار گفت: در این دوره شورا تلاش شد تا آبگرفتگی معابر 
از جمله در بلوار جانبازان، میدان آزادگان، میدان سپاه، کوی اتحاد 
فلکه اول رجایی شهر کرج مهار و ادامه نهر سیاه جوی ساماندهی 

شود.

نقش اقتصاد- یاسوج- لطیفی: سعادت صالحی نیا؛ مسئول سازمان بسیج 
دانشــجویی اســتان کهگیلویه و بویراحمد گفت و گو با خبرنگاران در 
یاسوج بیان کرد: اجلاسیه شهدای دانشجوی استان ساعت ۱۹ روز سه 

شنبه، ۸ آبان ماه در گلزار شهدای یاسوج برگزار می شود.
صالحی نیا بیان کرد: اســتان کهگیلویه وبویراحمد با تقدیم ۹۰ شــهید 
دانشــجو از جمله شــهید »هدایت الله طیب« به عنوان شهید شاخصی 
که حضور درجبهه جنگ را از تحصیل در فلوریدای آمریکا ارجح دانست 
سند افتخاری در دوران طلایی دفاع مقدس به یادگار گذاشت و به همین 
مناسبت و برای پاسداشت مقام این شهدا و آشنایی نسل جوان با نقش 
و رشــادت های آنها اجلاســیه ای با محوریت دانشگاه علوم پزشکی در 

استان برگزار می شود.
وی ضمن دعوت از دانشجویان و عموم مردم استان برای شرکت در این 
اجلاسیه افزود: سخنران، مداح، شاعر و هنرمندِ خواننده ای که قرار است 
در اجلاســیه شهدای دانشــجو کهگیلویه و بویراحمد به اجرای برنامه 
بپردازند همگی از چهره های مطرح کشوری هستند و برای اولین بار به 

این استان سفر می کنند.
صالحی نیا گفت: مجری این برنامه حامد عسکری از هنرمندان و مجریان 
شــاخصی اســت که بســیار مورد توجه نســل جوان بوده و اجراها و 

شعرخوانی های وی در فضای مجازی نیز بسیار معروف است.
وی بیان کرد: سخنران این برنامه حجت الاسلام ماندگاری از سخنرانان 

و واعظین معروف و محبوب کشور هستند که کلیپ سخنرانی ها او نیز 
در فضای مجازی نیز بسیار مورد توجه جوانان و خانواده ها است.

صالحی نیا افزود: هنرمند ارزشــمند دیگری که در این اجلاســیه شهدا 
به اجرای برنامه می پردازد غلامرضا صنعتگر اســت که اثر ماندگار وی 
)میشه ضامنم بشی( با موضوع امام رضا )ع( و همچنین اثر )قاسم هنوز 

زنده است( با موضوع سردار سلیمانی را همگی به یاد داریم.
مســئول سازمان بسیج دانشجویی استان کهگیلویه و بویراحمد افزود: 
شــاعر جوان و معروف دیگری که در این اجلاســیه شهدا حضور خواهد 
داشت محمد رسولی است که حتماً همه ما شعرخوانی های بسیار زیبا 

و حماسی او را در محضر رهبر معظم انقلاب دیده ایم.
صالحی نیا گفت: ســجاد محمدی، مداح جوان و خوش صدای معروف 
که در بین دانشــجویان و نســل جوان هم بســیار مورد توجه نیز در این 
اجلاســیه حضور خواهد داشــت. وی گفت: مسلم جهانبخش؛ هنرمندِ 
 طــراح و توانمنــد هم اســتانی نیز در این اجلاســیه هنرنمایی خواهد

 کرد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان:
مطالبه گری شورای صنفی دانشجویان، موجب پویایی و انسجام نظام آموزشی می شود

نقش اقتصاد- گیلان- منکوئی: نشســت صمیمی نمایندگان شورای صنفی 
دانشــجویان علوم پزشــکی گیلان با دکتر »محمد تقی آشــوبی« رئیس 
 دانشــگاه علوم پزشــکی در سالن اجلاس حوزه ریاســت دانشگاه برگزار

 شد.
دکتر »محمد تقی آشــوبی« رئیس دانشــگاه علوم پزشکی گیلان در این 
نشست با تقدیر از پویایی تشکل های دانشجویی در سطح دانشگاه اظهار 
کرد: فعالیت و مطالبه گری شــورای صنفی دانشــجویان در سطح دانشگاه 

موجب پویایی و انسجام نظام آموزشی در همه ابعاد می شود.
وی وجود بســیاری از مشــکلات در حوزه آموزشی علوم پزشکی گیلان را 
ناشی از کمبود منابع دانست و افزود: بخش عمده ای از خدمات آموزشی، 
زیرساختی، رفاهی، دانشجویی و ... با درآمد اختصاصی اداره می شود علیرغم 
اینکه ماهانه از محل همین درآمد ۷۰ میلیارد تومان برای حقوق و دستمزد 

نیروهای شرکتی پرداخت می شود.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی گیلان با اشــاره به مصوبه شورای انقلاب 
فرهنگی مبنی بر افزایش ۲۰ درصدی ظرفیت پذیرش دانشــجویان دوره 

پزشــکی عمومی گفت: پذیرش دانشجویان علوم پزشکی در گیلان طبق 
این مصوبه ســالانه ۲۰ درصد اضافه می شــود؛ در حالی که زیرساخت های 

آموزشی متناسب با افزایش پذیرش ها گسترش نیافته است.
دکتر آشوبی با بیان اینکه علیرغم همه کمبودها وضعیت پرداختی دانشگاه 
علوم پزشکی گیلان در بین ۶۷ دانشگاه و دانشکده علوم پزشکی رتبه ۱۳ 
را به خود اختصاص داده، افزود: وضعیت دانشگاه علوم پزشکی گیلان در 
تمامــی ابعــاد بــه ویژه در پرداخت مطالبات پرســنلی و غیرپرســنلی از 
دانشگاه های موفق کشور است اما این وضعیت برای ما رضایت بخش نیست 
و مســتلزم تلاش بیشــتر و جلب توجه مقامات وزارت بهداشــت درمان و 

آموزش پزشکی است.
گفتنی اســت در این نشســت نمایندگان شــورای صنفی دانشــجویان و 
نمایندگان تشکل های دانشجویی نیز به مشکلات دانشجویان دانشگاه از 
جمله ارتقای ســطح کمی و کیفی خدمات رفاهی، فرهنگی، تجهیزاتی، 
خوابگاه ها، حمل و نقل و ... اشاره و خواستار توجه و تأمین این امکانات و 

خدمات شدند.
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نقش اقتصاد- اصفهان- در ســال جاری،  شــبکه آب و 
فاضلاب برای ۲ هزار و ۴۹۵ واحد مســکونی در طرح 
نهضت ملی مســکن در سطح استان اصفهان احداث 
شــد.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
گفت: تا کنون زیرساخت های شبکه آب در  ۱۳ شهر 
برای واحدهای طرح نهضت ملی مســکن در اســتان 
اصفهان ایجاد شــده اســت و درصدد هستیم تا پایان 
سال جاری نیز این زیرساخت ها را  برای ۱۵ شهر دیگر 
در استان  ایجاد کنیم.حسین اکبریان افزود: تا کنون 

زیرســاخت های آب و فاضــلاب در طرح نهضت ملی 
مســکن در شهرهای فولادشهر، مهاباد، زواره، بوئین، 
دولت آباد، محمدآباد جرقویه، نصرآباد، خوانسار، خور، 
جندق، دهاقان، داران، بادرود و سمیرم اجرا شده است.
وی با بیان اینکه هم اکنون اجرای زیر ساخت های آبفا 
در قالب طرح نهضت ملی مسکن در شهرهای مختلف 
اســتان در دســتور کار قرار دارد تصریح کرد: در حال 
حاضر اجرای تاسیسات آبفا برای ۸ هزار و ۵۷۳ واحد 
در طرح نهضت ملی مســکن در سطح استان در حال 

اجرا است.مدیرعامل آبفای استان اصفهان با اشاره به 
برنامه احداث ۱۳ هزار واحد مسکونی در طرح نهضت 
ملی مسکن  در فولادشهر گفت:  در فولاد شهر شبکه 
آب شرب و شبکه جمع آوری فاضلاب ۱۱۰۰ واحد از 
طرح نهضت ملی مســکن احداث و انشعابات در حال 
واگذاری اســت، همچنین احداث مدول دوم تصفیه 
خانه فاضلاب فولادشهر و اجرای کلکتور اصلی نیز در 
دستور کار قرار دارد تا ساکنان واحدهای مسکونی در 

این طرح از خدمات شبکه فاضلاب بهره مند شوند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان خبرداد:

احداث شبکه آب و فاضلاب برای ۲ هزار و ۴۹۵ واحد مسکونی

سد بالاخانلو در استان قزوین بزودی آماده آبگیری می شود
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قزوین:

نقش اقتصاد- قزویــن- آزاده مافی: مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای قزوین گفت: سد بالاخانلو 
بــا تلاش و پیگیری های شــبانه روزی عوامل 
اجرایی و نظارتی و تخصیص اعتبارات مورد نیاز 

در سال جاری آبگیری می شود.
محمد ادیب رامندی، فرماندار شهرستان بوئین 
زهــرا در بازدید از مراحل اجرایی احداث ســد 
بالاخانلو و طرح آبرســانی از این ســد به ۵ شهر 
و ۳۰ روستای جنوب استان اظهار داشت: پروژه 
احداث سد بالاخانلو یکی از مهم ترین پروژه های 
عمرانی و زیربنایی اســتان و به ویژه شهرستان 

بوئین زهرا می باشد.
وی افزود: تأمین آب شرب باکیفیت و بهداشتی 
بــرای منطقه با توجه به وضعیت کمی و کیفی 
منابــع آب زیرزمینی یکی از اولویت های مهم 
شهرســتان می باشــد که در همین خصوص 
احداث سد بالاخانلو و شبکه آبرسانی آن نقش 
مهمی را در تأمین آب شرب پایدار تا افق ۱۴۲۵ 

برای منطقه ایفاء می نماید.
 فرمانــدار بوئین زهــرا تصریح کرد: با توجه به 
اینکه بخش عمده ای از کارهای فنی و مهندسی 
این ســد به پایان رســیده باید پیگیر اعتبارات 
مورد نیاز جهت تکمیل کارهای باقیمانده باشیم 
تا بتوانیم هر چه ســریعتر این ســد را آبگیری 

نماییم.

ادیب رامندی گفت: اولویت اول ما در شهرستان 
تکمیل سد بالاخانلو و در ادامه شبکه آبرسانی 
این ســد می باشــد. منصور ستوده مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای قزوین نیز در حاشیه این 
بازدید با اشــاره به اهداف ساخت سد بالاخانلو 
عنوان داشت: این سد با هدف تأمین بخشی از 
نیاز آب شــرب ۵ شــهر و ۳۰ روستای جنوب 
اســتان بر روی رودخانه حاجی عرب در حال 
احداث بوده و در حال حاضر از پیشرفت فیزیکی 
۸۶.۷ درصدی برخوردار است که امیدواریم با 
تزریق به موقع اعتبارات بتوانیم این ســد را در 

سال جاری به مرحله آبگیری برسانیم.
مدیرعامل شــرکت آب منطقــه ای قزوین از 
کنترل ســیلاب های فصلی، تغذیه مصنوعی، 
حفظ محیط زیســت و بهبــود آبیاری ۴۲۰۰ 
هکتار از اراضی کشــاورزی تلفیقی موجود به 

عنوان دیگر اهداف ساخت این سد یاد کرد.
ســتوده ضمن تقدیــر از تلاش ها و پیگیرهای 
مســتمر مدیران ارشد اســتان بویژه شخص 
اســتاندار و نماینده مردم شــریف بوئین زهرا و 
آوج در مجلس شــورای اســلامی برای جذب 
اعتبارات مورد نیاز سد و شبکه آبرسانی بالاخانلو 
گفت: خوشــبختانه معاون اول رئیس جمهور 
جدیداً دســتورات بسیار خوبی برای تخصیص 
اعتبارات جهت تکمیل این ســد صادر نمودند 

که باید بصورت جدی پیگیری شود.مدیرعامل 
شــرکت آب منطقــه ای قزویــن ادامــه داد: 
خوشــبختانه در حــال حاضر کلیه جبهه های 
کاری فعال بوده و کار با کیفیت بسیار بالایی در 
حال انجام است.ستوده با اشاره به طرح آبرسانی 
از سد بالاخانلو گفت: طول خط انتقال آب شرب 
از ســد بالاخانلو به شــهرها و روستاهای هدف 
حدود ۸۲ کیلومتر می باشــد که در فاز اول و با 
توجه به اولویت های موجود اجرای خط انتقال 

از سد تا سه راهی سگزآباد به طول ۲۵ کیلومتر 
در دســتور کار قرار گرفته و در حال حاضر نیز 
این مســیر حدود ۲۳ درصد پیشرفت فیزیکی 

دارد.
مدیرعامل شــرکت آب منطقــه ای قزوین در 
بخــش پایانی صحبت های خود یادآور شــد: 
احــداث تصفیه خانه طرح آبرســانی از ســد 
بالاخانلــو بــه ظرفیت ۲۵۰ لیتر بر ثانیه نیز در 

مرحله انتخاب پیمانکار می باشد.
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https://www.irna.ir/news/85640424/<0622><063A><0627><0632>-<062B><0628><062A>-<0646><0627><0645>-<0633><06CC>-<0648>-<0634><0634><0645><06CC><0646>-<062C><0634><0646><0648><0627><0631><0647>-<0627><0645><062A><0646><0627><0646>-<0627><0632>-<06A9><0627><0631><06AF><0631><0627><0646>-<0646><062E><0628><0647>-<0627><0633><062A><0627><0646>
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 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی  برابر رای شماره 10۵9-1403هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی  اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات 

مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم تورج مرادی  فرزند کاکه عزیز بشماره شناسنامه 9041
  در شش دانگ  یک قطعه زمین مزروعی  به مساحت 2۵2۷8,۵متر مربع درقسمتی از پلاک 34اصلی 
واقع در کرند بخش ۵ کرمانشاه روستای چالاب یارقلی خریداری از  آقای محمد علی کریمی . لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در صورت انتقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره 229/م/2/د

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/08  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/23
فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی  برابر رای شماره 986-1403هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی  اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات 

مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم عزیز الماسی  فرزند یدالله بشماره شناسنامه ۵83
  در شــش دانگ  یک قطعه زمین مزروعی  به مســاحت 4۷490,6۷متر مربع درقسمتی از پلاک 83 
اصلی واقع در کرند بخش ۵ کرمانشاه خریداری از اسداله ایدون و کاوه ، شهباز و نصور دانیالی. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در صورت انتقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره 230/م/2/د

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/08  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/23
فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

آگهی فقدان سند مالکیت 
چون آقای نادر ترشیزی حسب درخواست شماره 3489-1403 مورخ 1403/0۷/0۷  و وکالت نامه 
شماره مورخ دفترخانه 1419 با ارائه استشهادیه فقدان سند مالکیت مصدق شده دفترخانه 1419 
تهران مدعیست سند مالکیت شش دانگ پلاک های ثبتی1-1098 فرعی از 18 اصلی ذیل ثبت های 
14۵9 و 146۷ صفحات 421و 44۵ دفتر املاک 9 به نام محمدرضا امینی زاده و ایراندخت صاحب 

دیوانی به شــماره ســریال 2/0۷8964 و 2/0۷98۷4 ثبت و سند مالکیت صادر تسلیم گردیده 
است سپس برابر سند شماره 4۷828 مورخ 1336/08/28 دفترخانه 9 اسلام آباد غرب و شماره 
48286 مورخ 1336/11/29 دفترخانه 9 اسلام آباد غرب ششدانگ به آقای محمد حسین عابدینی 
انتقال داده شده سپس برابر اسناد رهنی 9۷686 مورخ 1369/04/11 و 112140 مورخ 13۷1/04/23 
دفترخانه 11 کرمانشــاه در رهن بانک اســتان باختران قرار گرفته است سپس برابر نامه شماره 
20۵82 مورخ 13۷4/10/03 اجرای اسناد رسمی اداره ثبت اسناد و املاک اسلام آباد غرب بازداشت 
گردیده است. 2-1096 فرعی از 18 اصلی ذیل ثبت های 1461 و 1469 صفحات 42۷ و 4۵1 دفتر 
املاک 9 به نام محمدرضا امینی زاده و ایراندخت صاحب دیوانی به شماره سریال2/0۷98۷4  و 
2/0۷98۷۷ ثبت و ســند مالکیت صادر تســلیم گردیده است سپس برابر سند شماره 4۷828 
مورخ 1336/08/28 دفترخانه 9 اســلام آباد و شــماره 48286 مورخ 1336/11/29 دفترخانه 9 
اســلام آباد غرب  ششدانگ به آقای محمد حسین عابدینی انتقال داده شده سپس برابر اسناد 
اسناد رهنی 9۷686 مورخ 1369/04/11 و 112140 مورخ 13۷1/04/23 دفترخانه 11 کرمانشاه در 
رهن بانک استان باختران قرار گرفته است. سپس برابر نامه شماره 20۵82 مورخ 13۷4/10/03 
اجرای اســناد رسمی اداره ثبت اسناد و املاک اسلام آباد غرب بازداشت گردیده است 109۷-3 
فرعی از 18 اصلی ذیل ثبت های 14۵9 و 146۷ صفحات 424 و 448 دفتر املاک 9 به نام محمدرضا 
امینی زاده و ایراندخت صاحب دیوانی به شــماره سریال 2/0۷8964 و 2/0۷98۷4 ثبت و سند 
مالکیت صادر تســلیم گردیده اســت سپس برابر سند شــماره 4۷828 مورخ 28/08/1336 
دفترخانه 9 اســلام آباد غرب و شماره 48286 مورخ 1336/11/29 دفترخانه 9 اسلام آباد غرب 

ششدانگ به آقای محمد حسین عابدینی انتقال داده شده سپس برابر اسناد رهنی 9۷686 مورخ 
1369/04/11 و 112140 مورخ 13۷1/04/23  دفترخانه 11 کرمانشاه در رهن بانک استان باختران 
قرار گرفته ســپس برابر نامه شــماره 20۵82 مورخ 13۷4/10/03 اجرای اسناد رسمی اداره ثبت 

اسناد و املاک اسلام آباد غرب بازداشت گردیده است.
4-1106 فرعی از 18 اصلی ذیل ثبت های 14۵4 و 1462 صفحات 406 و 430 دفتر املاک 9 به نام 
محمدرضا امینی زاده و ایراندخت صاحب دیوانی به شــماره ســریال 2/0۷9862 و 2/0۷98۷۵ 
ثبت و ســند مالکیت صادر تســلیم گردیده اســت سپس برابر سند شــماره 4۷828 مورخ 
1336/08/28 دفترخانه 9 اســلام آباد غرب و شــماره 48286  مورخ 1336/11/29 دفترخانه 9 
اسلام آباد غرب شش دانگ به آقای محمد حسین عابدینی انتقال داده شده در اثر سهل انگاری 

مفقود گردیده است
لــذا در اجــرای  ماده -120آیین نامه قانون ثبت  وتبصره های ذیل آن مراتب یک نوبت در یکی از 
روزنامه های کثیرالانتشار چاپ می گردد تا هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله ای انجام 
داده که در سند مالکیت قید نگردیده و یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود می باشد بایستی 
تا ده روز پس از انتشار آگهی به ثبت محل مراجعه واعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت 

یاسند معامله تسلیم نماید . 
بدیهی اســت در صورت عدم اعتراض ویا چنانچه در صورت اعترض اصل سند ارائه نگردد اداره 

ثبت نسبت به صدور سند مالکیت المثنی طبق مقررات اقدام وتسلیم متقاضی خواهند نمود.
محمد عباسی- مدیر واحد ثبتی اسلام آبادغرب  
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 آماده باش کامل در پالایشگاه های گازی

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران گفت: مصرف گاز طبیعی در بخش 
خانگی، تجاری و صنایع غیرعمده در هفته نخســت آبان امســال با 
مصــرف روزانه ۴۰۵ میلیون مترمکعــب، رکوردی تازه را در تاریخ 
صنعت گاز ثبت کرد. به نقل از شرکت ملی گاز ایران، سعید توکلی 
در نخستین نشست هماهنگی زمستانی با پالایشگاه های گاز کشور 
که با حضور مدیران ستادی و مدیران عامل شرکت های تابع صنعت 
گاز به صورت ویدئوکنفرانس در ســاختمان شهدای گاز برگزار شد، 
اعلام کرد: مصرف گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایع غیرعمده 
با توجه به تغییرات آب و هوایی و ورود توده هوای سرد اسکاندیناوی 
که تاکنون سابقه نداشته است، امروز به بالاترین حجم خود نسبت 
به مدت مشابه پارسال، یعنی ۴۰۵ میلیون مترمکعب در روز رسید. 
توکلی خطاب به مدیران عامل پالایشگاه ها بیان کرد: با وجود آرایش 
زمستانی شرکت ملی گاز ایران و هماهنگی با بالادست در این زمینه، 
افزایش مصرف و ســرمای هوا نشــان می دهد تنها راهکار، افزون بر 

آمادگی کامل، افزایش قابلیت اطمینان تولید است.

 ۶۰ درصد مخازن سوخت نیروگاه ها خالی است

سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه گازوییل تحویلی به نیروگاهها 
نسبت به سال گذشته حدود ۳۰ درصد کمتر شده است، گفت: ۶۰ 

درصد مخازن سوخت نیروگاهها خالی است.
مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به آخرین وضعیت تأمین سوخت 
زمســتانی نیروگاهها، خاطرنشــان کرد: تنها ۴۰ درصد از مخازن 

سوخت نیروگاهها پر است.
وی با بیان این که گازوئیل تحویلی به نیروگاهها نســبت به ســال 
گذشته ۲۰ تا ۳۰ درصد کمتر است، درباره شروع مازوت سوزی در 
برخی از نیروگاههای کشور گفت: نیروگاه های کشور در طول سال 
۸۰ درصد از سوخت گاز، ۱۴ درصد از گازوییل و ۶ درصد از مازوت 
اســتفاده می کنند و در شــرایط ســرد شدن هوا و به تبع آن افزایش 
مصرف در بخش خانگی افزایش یابد، به میزان مصرف مازوت اضافه 
خواهد شــد. وی با بیان اینکه ریشــه ناترازی برق را در اقتصاد برق 
دانست و گفت حدود ۱۲۷ هزار میلیارد تومان به پیمانکاران بدهکار 
بوده و از طرفی از دولت حدود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان طلب داریم.

 اختصاص ۷۰۰ میلیون دلار اعتبار ارزی به 
سرمایه گذاران تجدیدپذیر

معاون فنی و مهندسی ساتبا از اختصاص ۷۰۰ میلیون دلار سهمیه 
ارزی از سوی بانک مرکزی برای تسهیل گری در تأمین منابع مالی 
مورد نیاز سرمایه گذاران ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر خبر داد.

به گزارش ایلنا به نقل از ساتبا، علیرضا پرنده مطلق در حاشیه بیست 
و چهارمین نمایشــگاه بین المللی صنعت برق از اختصاص سهمیه 
ارزی برای تسهیل گری در تأمین منابع مالی مورد نیاز سرمایه گذاران 
ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر خبر داد و گفت: در راستای تأمین 
منابع مالی طرح ویژه دولت برای ســاخت ۴۵۰۰ مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر، تأمین تســهیلات ســه سرمایه گذار از محل اعتبارات 
صندوق توســعه ملی به نتیجه رســیده و در حال طی شــدن روند 
اجرایی است؛ همچنین از محل خط اعتباری قدیم و جدید چین به 
عنوان منابع مالی در اختیار دولت، تسهیلاتی برای اجرای طرح های 
نیروگاهی تجدیدپذیر اختصاص یافته و سازوکار کانال ویژه مالی با 
اهداف خاص )spv( برای آن مشــخص شــده است.وی با اشاره به 
آمادگی پرداخت ۵ میلیارد دلار از سوی صندوق توسعه ملی برای 
پروژه های نیروگاهی تجدیدپذیر اظهار کرد: تاکنون به غیر از منابع 
اعتباری خط چین، از سوی بانک مرکزی ۲۰۰ میلیون دلار سهمیه 
ارزی به ســرمایه گذاران نیروگاه های تجدیدپذیر تخصیص یافته 
اســت که علاوه بر آن و مازاد بر این ســهمیه، ۵۰۰ میلیون دلار به 
پروژه های با اولویت بالا، خارج از نوبت، سهمیه ارز تعلق یافته است.

افزایش سهم ایران در تولید نفت دنیا
رشــد تولید نفت خام و میعانات گازی ایران در ســه ماهه سوم سال 
۲۰۲۴ نسبت به مدت مشابه پارسال حدود ۹ درصد بوده است. به 
نقــل از وزارت نفــت، صنعت نفت ایران در دهه های اخیر همواره با 
شدیدترین تحریم ها روبه رو بوده است. این تحریم ها از محدود کردن 
حضور شرکت های بین المللی آغاز شد و در زمان ریاست جمهوری 
دونالد ترامپ در آمریکا با هدف به صفر رساندن صادرات نفت ایران 
ادامه یافت، با این حال هیچ گاه صادرات نفت ایران به صفر نرسید و 
حتــی مقام هــای آمریکایی نیز بر بی اثر بودن تحریم ها علیه صنعت 
نفت ایران تأکید کردند.حالا پس از آنکه بیش از ۶ ســال از خروج 
یک طرفه آمریکا از برجام )۱۸ اردیبهشت ۱۳۹۷( می گذرد و حلقه 
تحریم های این کشور نیز هر روز تنگ تر می شود، بر اساس گزارش 
نهادهای بین المللی ایران توانســته ســهم خود را از تولید نفت خام 

جهان افزایش دهد. 

 در بودجه 
امسال مقداری 

شفافیت 
افزایش پیدا 
کرده است و 
عملیات فرا 

بودجه ای وارد 
بودجه شده 

است از این نظر 
بودجه روند 

مثبت دارد اما 
تغییر ماهوی در 
آن ایجاد نشده 

است. وی 
افزود: یعنی 

عملیات 
فرابودجه ای 

تقریباً تراز بوده 
ولی وقتی هم 

که این عملیات 
وارد بودجه 

می شود از نظر 
نسبت ها 

مقداری در 
ظاهر کسری 

بودجه را کاهش 
می دهد اما در 
واقعیت تغییر 

خاصی به وجود 
نیامده است.

عضو کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۴ با تاکید 
بر مشــکلات زیرساختی در صنعت نفت گفت: 
متاســفانه در طول این سال ها کار نکرده ایم؛ به 
هر حال بعد از مدتی باید بهره وری چاه های نفت 
افزایش پیدا کند، بر فشــار چاه ها نظارت شود، 
چاه هــای جدید اضافه شــود و تجهیزات به روز 
شود که در حال حاضر قدیمی است. در نتیجه 
الان مشــکل فروش نداریــم و ظرفیت این کار 

وجود دارد.
محســن زنگنه، عضو کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۴، در گفت وگو با تجارت نیوز درباره تعیین 
عدد ۶۳ دلار برای هر بشــکه نفت که در لایحه 

بودجه ۱۴۰۴ آمده است و اینکه عدد تعیین شده 
منطقی است یا نه گفت: همین الان قیمت ۷۰ 
تا ۷۵ دلار است. قیمتی که در بودجه دیده شده 
قبل از این وقایع اخیر بوده است؛ به این خاطر 
که تحریم هستیم و فروش نفت هم تا حدودی 
برایمــان هزینه بیشــتری دارد، به نظر من ۶۳ 

قیمت منطقی است.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس درباره 
افزایــش هزینــه فروش نفت ایــران با توجه به 

تحریم ها توضیح داد: چون تحریم هستیم هزینه 
بیشــتری به ما بار می شــود. هم بحث انتقال 
پول مــان هزینه دارد و هم ارســال نفت مان با 
هزینه های بیشتری انجام می شود. بنابراین ۶۳ 
دلار در حال حاضر از قیمت نفت آسیا که بالای 
۷۰ دلار اســت هفت تا هشــت دلار کمتر است، 

پس قیمت ۶۳ در بودجه منطقی است.
ایــن نماینده مجلس درباره میزان یک میلیون 
و ۳۳۰ بشکه که فروش روزانه در بودجه تعیین 

شده است و در جواب این سؤال که آیا در حال 
حاضر توان فروش این میزان را داریم نیز گفت: 
ما الان مشکل فروش نداریم بلکه مشکل تولید 
داریم.عضو کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۴ با 
تاکید بر مشــکلات زیرساختی در صنعت نفت 
گفــت: متاســفانه در طــول این ســال ها کار 
نکرده ایم؛ به هر حال بعد از مدتی باید بهره وری 
چاه های نفت افزایش پیدا کند، بر فشــار چاه ها 
نظــارت شــود، چاه های جدید اضافه شــود و 
تجهیزات به روز شود که در حال حاضر قدیمی 
اســت. در نتیجه الان مشــکل فروش نداریم و 

ظرفیت این کار وجود دارد.

رویداد

نائب رئیس کمیســیون انرژی مجلس گفت: بعد 
از اینکه نفت اســتخراج و در پالایشــگاه تصفیه و 
بــه مرحله توزیع بنزین می رســد ۸ هزار تومان 
برای کشــور تمام می شــود و هر لیتر بنزینی هم 
که وارد کشــور می شــود لیتری ۴۰ هزار تومان 

هزینه دارد.
رمضانعلی سنگدوینی در گفت وگو با  ایلنا، درباره 
تصمیمــات قیمت بنزین در بودجه ۱۴۰۴ اظهار 
داشــت: فعلًا دولت برنامه ای برای افزایش قیمت 
بنزین ندارد هرچند این اجازه در قانون به دولت 
داده شــده و دولت مجاز است که قیمت را تغییر 

دهد.
وی افزود: هنوز چیزی از سوی دولت اعلام نشده 
و پیشنهادی داده نشده و اگر بنا بر افزایش قیمت 
باشــد ابتدا پیشــنهاد دولت باید در کمیسیون 
انرژی بررســی شــود که تاکنون چیزی در این 

خصوص مطرح نشده است.

نائب رئیس کمیســیون انرژی مجلس با اشاره به 
اظهــارات اخیر رئیس جمهــور در مورد موضوع 
بنزیــن گفت: آنچه رئیس جمهور در مورد قیمت 
بنزیــن مطــرح کــرده اینکه بعــد از اینکه نفت 
استخراج و در پالایشگاه تصفیه و به مرحله توزیع 
بنزین می رســد ۸ هزار تومان برای کشــور تمام 
می شــود و هر لیتر بنزینی هم که وارد کشــور 
می شــود لیتری ۴۰ هزار تومان هزینه دارد این 
اظهــارات فقط از این بابت بود که این کالا چقدر 
هزینه برای کشور هزینه در بر دارد و به این معنا 
نیســت که قرار اســت قیمت آن افزایش یافته و 

گران شود و التهاب در کشور ایجاد شود.
وی تاکید کرد: انرژی در کشــور ما ارزان اســت و 

بنزین هم جزئی از آن اســت اما برای تغییر نرخ 
برخی زیرســاخت ها نیاز است، موضوع این است 
که باید درآمد حاصل از افزایش قیمت انرژی وارد 
ســفره مردم و دهک های پایین جامعه شود، اگر 
قیمت بنزین بدون اینکه تدبیر لازم اندیشــیده 
شــود افزایش یابد سفره مردم کوچک تر، اقتصاد 
دهک های پایین ضعیف تر شده و ضربه خواهند 
خورد، ضمن اینکه شرایط حقوق بگیران سخت تر 
می شــود، بنابراین باید ابتدا زیرســاخت لازم را 
ایجاد کنیم و بخشی از درآمد حاصله برای ایجاد 
زیرســاخت، توسعه میادین و تولید کشور نفت و 
گاز کشــور و بخشــی نیز برای دهک های پایین 
جامعه هزینه شــود، اگر این اقدامات انجام شود 

می تــوان نــرخ بنزین را افزایــش داد در غیر این 
صورت شرایط مهیا نیست.

 عضو کمیسیون تلفیق بودجه:

ظرفیت فروش نفت وجود دارد اما مشکل تولید داریم

یک نماینده مجلس:
بنزین ۴۰ هزار تومانی را ۱۵۰۰ می فروشیم
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 یک اقتصاددان معتقد اســت که با ساختار بودجه 
فعلی به معنی برداشــت از منابع صندوق توســعه 
ملی و همچنین وابســتگی بیشتر به نفت، چندان 
نمی توان به بهبود وضعیت معیشــتی و اقتصادی 

امید داشت.
علــی ســعدوندی، اقتصــاددان در گفت وگــو با 
اقتصادآنلاین تاکید کرد: این بودجه از نظر محتوا 
و رویکرد شباهت زیادی به بودجه بودجه سال آخر 
دولت آقای روحانی دارد که بدترین بودجه تاریخ 
ایران بوده است و یکی از افتضاح های بودجه نویسی 
در کل تاریخ بشــر است. بودجه ۱۴۰۰ از وضعیت 
دولت قبل هم بدتر بوده هر چند که دولت قبل هم 
متاســفانه صلاح ندانســت که وضعیت بودجه را 
اصلاح کند و همان مســیر را متاســفانه ادامه داد. 
این بودجه به نظرم اصلًا قابل دفاع نیســت در این 
زمینه یک ســری ادعاهایی شــده که اگر به وقوع 
بپیوندند خوب اســت. مثلًا مبلغ عمده ای از محل 
واگذاری دارایی های دولت قرار اســت تأمین شود 
ولی این مورد را در بودجه های گذشته هم داشتیم 
و شکســت خورده اســت. چگونه ممکن است که 
دولت بتواند دارایی های خودش را به فروش برساند 
و صرف تأمین بخشــی از کسری بودجه کند؟ من 
امید داشتم که دولت از روند ۵۰ سال گذشته درس 
بگیرد و تغییر به وجود بیاورد و این جای تأســف 
است که مطلقاً این قضیه صورت نگرفته و استقراض 
از صندوق توســعه ملی کاملًا عادی ســازی شده و 
همچنین جای تأســف اســت که مولد ســازی و 

خصوصی سازی برنامه ای برایش وجود ندارد.
بودجه انبساطی و برداشت از بانک مرکزی ��

وی اضافه کرد: این بودجه هم مثل بودجه سال های 
گذشــته خواهد بود و مســاله عمیق تر و بدتر این 
است که حتی اگر شما اقلام فرابودجه ای را در نظر 
نگیریــد. بودجه ســال آینده یــک بودجه کاملًا 

انبساطی بسته شده که با توجه به اینکه چند سال 
متمادی هســت نرخ تورم بالای ۳۰ درصد اســت 
این بودجه، بودجه خطرناکی می تواند باشــد ولی 
خوب صلاح مملکت خویش خســروان دانند. فعلًا 
خســروان تصمیم گرفتند کــه وضعیت بودجه را 
تخریب کنند و این مساله صورت گرفته است. ادعا 
می شود که درآمدها ۵۱ درصد افزایش پیدا کرده 
ولی محقق نخواهد شــد، بخشــی هم که محقق 
می شــود دولــت خیلی رســمی از بانک مرکزی 
برداشــت می کنــد؛ یعنی هم درآمــد ۵۱۰ هزار 
میلیارد تومانی نفت و گاز و هم درآمد ۵۴۰ همتی 
ناشی از استقراض در صندوق توسعه ملی به طور 
کلی دارد از بانک مرکزی برداشت می شود که این 

واقعاً جای تأسف است.
شفافیت آرایشی بودجه ��

به گفته ســعدوندی، در بودجه امســال مقداری 
شــفافیت افزایش پیدا کرده اســت و عملیات فرا 
بودجه ای وارد بودجه شده است از این نظر بودجه 
روند مثبت دارد اما تغییر ماهوی در آن ایجاد نشده 
است. وی افزود: یعنی عملیات فرابودجه ای تقریباً 
تراز بوده ولی وقتی هم که این عملیات وارد بودجه 
می شــود از نظر نسبت ها مقداری در ظاهر کسری 
بودجــه را کاهــش می دهد امــا در واقعیت تغییر 
خاصــی به وجود نیامده اســت. در واقع این اقدام 
بیشــتر آرایشــی بهداشتی است تا درمانی و اینکه 

تأثیر جدی در بودجه بگذارد.
وی در مــورد انتشــار ۷۰۰ همتــی اوراق در بازار 
ســرمایه و تأثیر آن بر نرخ بهره هم توضیح داد: با 
توجه به اینکه بودجه تورمی بسته شده است انتشار 
این اوراق هم تأثیر چندانی نخواهد داشت. توصیه 
این بود که بودجه تورمی و انبساطی بسته نمی شد 
و کســری بودجه از محل اوراق صورت می گرفت. 
ایــن روش در یــک بودجه متعادل در کوتاه مدت 
ممکن بود تأثیر منفی روی بازار بگذارد ولی تأثیر 
منفی چند ماهی بیشــتر ادامه پیدا نمی کرد و با 
کاهش نرخ تورم و کاهش نرخ تنزیل -که نرخ تورم 
برای نرخ تنزیل تأثیر دارد- موجب می شد که بازار 
رشــد مثبت پیدا بکند. ولی متاسفانه تفکر حاکم 
بر بودجه همان تفکر چند دهه گذشــته است و ما 

تغییر چندانی را شاهد نیستیم.
خرج کردن ثروت ملی برای هزینه های جاری ��

علی ســعدوندی در ادامه تصریح کرد: نمی توانیم 
بودجه را خیلی متعادل بدانیم متاســفانه وضعیت 
به همان صورت ادامه پیدا می کند. بودجه عمرانی 
هم اصلًا وضعیت مناسبی ندارد به طوری که پیش 
بینــی می شــود که احتمــالاً میانگین طول عمر 
طرح های عمرانی به بالای ۱۶-۱۷ ســال برســد و 
این روند مطلقاً مناسب نیست. توصیه این بود که 
کلًا بودجه عمرانی متوقف می شــد یا بسیار اندک 
بودجه عمرانی بسته می شد و تفکیک بودجه ارزی 
از ریالی انجام می شــد و بودجه ارزی کشور صرف 
بودجه عمرانی می شــد. چــون بودجه عمرانی به 

اندازه درآمدهای حاصل از فروش ثروت در لایحه 
بودجه فعلی نیســت لازم بــود یک بخش بزرگی 
اصلاحات در زمینه صرفه جویی هزینه ها و مصارف 
دولت صورت می گرفت. اگر این قضیه انجام می شد 
یک تغییر ماهوی در بودجه شــکل گرفت در واقع 
اصلاح ســاختاری شکل می گرفت. ولی اینکه یک 
ســری اقلام فرابودجه ایی را وارد بودجه ای بکنید 
اقلامی که در حالت کلی در تراز هستند این مطلقاً 
تأثیر خاصی در معیشت شهروندان در سال آینده 

نخواهد داشت.
وی در مورد کســری تراز عملیاتی ۱۸۰۰ همتی 
هــم بیان کرد: این کســری تراز عملیاتی در واقع 
نشــان می دهد که ما چقدر از منابع و ثروت مان را 
برای مصارف روزمره استفاده می کنیم. هر چه این 
افزایش پیدا کند نشــان می دهد که ما متاســفانه 
داریــم از محل ثروت ملی برای هزینه های جاری 

ارتزاق می کنیم.
بی توجهی به ناترازی ها ��

ایــن اقتصــاددان در خصوص فــروش روزانه یک 
میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه نفت که در بودجه پیش 
بینی شده است هم تاکید کرد: اگر جنگی صورت 
نگیرد و اگر تحریم ها تشــدید نشود احتمال اینکه 
این درآمد محقق بشــود هســت. منتها این درآمد 
محقق بشــود یا نشــود تصمیم بودجه این بوده که 
بخشــی از این درآمد به طور مســتقیم وارد بانک 
مرکزی شــود و پول پرقدرت بانک مرکزی یا پایه 
پولی ایجاد شــود و بخش دیگر از بودجه دولت از 
محل صندوق توســعه ملی تأمین شــود که جای 
تأسف است. یعنی به طور غیرمستقیم درآمد نفتی 
تبدیل به پایه پولی می شود. بنده نکته مثبتی مطلقاً 
در ایــن بودجــه نمی بینیــم به جــز اینکه موارد 
فرابودجــه ای وارد بودجه شــده، هیچ گونه تغییر 
ماهــوی و تغییر مثبت متاســفانه در بودجه دیده 
نمی شــود. بــه ویژه که مــا می بینیم ارز منحوس 
ترجیحی متاســفانه در بودجه حفظ شــده و این 
برخلاف توصیه ها و نظرات برخی از مسئولان فعلی 

ســازمان برنامه بودجه اســت. به نظر نمی رسد که 
سیاست ویژه ای هم در مورد سامانه نیما در پیش 
گرفته شــده باشد و مساله بدتر اینکه کوچکترین 
اصلاحی در زمینه ناترازی های انرژی شامل گاز و 
بــرق و بنزین نمی بینیم و این واقعاً جای تأســف 
اســت. این عدم اصلاح در نهایت ممکن اســت به 
جای خطرناکی کشیده بشود. دولت باید دو کار را 
همزمــان انجام می داد؛ اصــلاح قیمتی انرژی که 
قطعاً اولویت اول است چرا که بدون اصلاح قیمتی 
دولــت به جایی نمی رســد و بــرای کار دوم باید 
طرح های جامعی در زمینه صرفه جویی انرژی ارائه 
مــی داد و منابعش هم باید از طریق اصلاح قیمتی 
فراهم می شــد. هیچ کدام از این دو مورد را ما در 
لایحــه بودجه دولت و رویکردهایش متأســفانه 

نمی بینیم.
جلوگیــری تحریم از تخریب بیشــتر اقتصاد  ��

توسط بودجه
سعدوندی در مورد روش های تأمین مالی دولت با 
توجــه به وضعیت تحریم و عدم ســرمایه گذاری 
خارجــی و یــا محدودیت در فروش اوراق هم بیان 
کرد: ما اگر ســرمایه گذاری هم داشتیم تاثیری در 
بودجه نمی گذاشت و اگر تحریم هم نبودیم دولت 
آسان تر به درآمد نفت می رسید. ولی وقتی دولت 
از ایــن درآمــد نفت برای تخریب اقتصاد ملی دارد 
اســتفاده می کند به نظر تحریــم به یاری اقتصاد 
کشــور در این زمینه آمده اســت. تحریم در زمینه 
بودجــه به ضرر اقتصاد نبوده اســت. هرچه نقش 
درآمدهــای حاصل از فروش ثروت به ویژه درآمد 
نفــت و فــروش نفت و میعــات گازی را در بودجه 
تشدید کنیم متاسفانه با این مکانیزم وضعمان بدتر 
از قبل می شــود. ولی اگر این درآمد را به صورت 
یــک بودجــه جداگانه ارزی تنظیم می کردیم و به 
فعالیت های عمرانی به ویژه احداث زیرســاخت ها 
اختصاص می دادیم کاملًا وضعمان می توانســت 
تغییــر کند. در آن زمان اگر تحریم هم نمی بودیم 

وضعیت ما خیلی بهتر می شد.

فرشته رضایی
روزنامه نگار

اشتباه بزرگ 
دولت در عدم 
اصلاح ناترازی 
انرژی در بودجه 

علی سعدوندی، اقتصاددان؛
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نوبت سوم

سلیمان  صابري -  شهردارنقده

شهرداري نقده درنظردارد به استناد بودجه سال 1403 مصوب شورای اسلامی شهر 
نقده نسبت به اجاره بازار هفتگی دواب را از طریق  برگزاری  مزایده و شرایط اعلامي 
به افراد واجد شرایط بمدت یکسال  واگذار نماید لذا  شرکت کنندگان مي توانندجهت شرکت درمزایده همه 
روزه غیراز روزهای تعطیل  از تاریخ انتشار اولین آگهی تا پایان وقت اداری شنبه مورخه 1403/08/26 به دبیر 

خانه شهرداري نقده مراجعه فرمایند. 
شرایط مناقصه

1-شــرکت کننده گان مي بایســت مبلغ 000 / 000 /۷۵ ریال بعنوان سپرده شرکت درمزایده بحساب شماره 
0108۷۷8۵09000 شهرداري نزد بانک ملی شعبه مرکزی واریز و فیش مربوطه رابه همراه قیمت پیشنهادي و 

به دبیرخانه شهرداري تحویل ورسید دریافت نمایند.
2- شرکت کنندگان مي بایست حداکثر تاآخروقت اداري روز شنبه 1403/08/26 قیمتهاي پیشنهادي خودرا 
به دبیرخانه شهرداري تحویل ورسید دریافت نمایند، به پیشنهادات واصله بعد از مهلت مذکور ترتیب اثرداده 
نخواهدشد , )لازم بذکر است مهلت دانلود مدارک از سامانه ستاد ایران یک هفته بعد از انتشار آگهی تا تاریخ 

1۵ /08 /1403می باشد که بعد از زمان ذکر شده سامانه اجازه شرکت در مزایده را نخواهد داد(.
 3-  قیمت  پایه کارشناسی  مبلغ 000 / 000 /1/۵00  ریال معادل )  یک میلیارد و پانصد میلیون ریال ( به استنادنامه 
شــماره دبیرخانه2360۵مورخه    06/ 08 / 1403 کارشــناس رسمي دادگستري برای یکسال شمسی می باشد که 
مستاجر موظف است به استناد  قانون روابط موجر ومستاجر مصوب 13۷6 بصورت ماهیانه واول هرماه مبلغ اجاره 

را در وجه شهرداری پرداخت ودرصورت عدم پرداخت بموقع شهرداری مختار به فسخ یکجانبه قرارداد می باشد 
4- هیچگونه تعطیلی ناشی از بارش برف، باران ،تعطیلی اعیاد مذهبی از مستاجر کسر نخواهد شد بجز موارد 

اعلامی شیوع بیماری از طرف مراجع ذیصلاح با صورتجلسه شهرداری قابل اعمال می باشد
۵-  به پیشنهادات مخدوش ،  فاقد سپرده و مدارک درخواستي  ، ناخوانا ، داراي قلم خوردگي و پس ازموعد 

مقرر ترتیب اثرداده نخواهدشد.
6-  کلیه پیشنهادات تسلیمي باحضور اعضاء کمیته معاملات راس ساعت 1۵روز  یکشنبه  1403/08/2۷ باز 

و بررسي خواهدشد.
۷- هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد

8-  شهرداري دررد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختاربوده وهیچگونه اعتراضي قابل قبول نخواهدبود.
9 - پیرو مصوبه هیئت وزیران مســتند به ردیف 4 بند )ب( مصوبه 128۷61 مورخه 29 / 10 /1393 و ماده 16 

آئین نامه مالی شهرداری ها که مبلغ کمتر از حد نصاب بوده به اجاره واگذار می گردد.
10-  سپرده برنده اول تاسوم تا عقد قرارداد با برنده مزایده  مسترد نخواهدشد و درصورت انصراف برنده اول 
سپرده ایشان بنفع شهرداري ضبط و با نفردوم قرارداد منعقدخواهدشد و درصورت انصراف نفرات دوم وسوم  

با آنها نیز همانند برنده اول رفتار خواهد شد.
11-درصورت صلاحدید، شهرداري مجازبه تشکیل مزایده حضوري و همزمان با پیشنهاد دهندگان خواهدبود.

تاریخ بازوقرائت نمودن پیشنهادات : روز  یکشنبه 1403/08/2۷

آگهی مزایده

شماره : 23۶54
تاریخ:  07 / 08 / 1403

عباس نظری - شهردار  شاهین دژ

شهرداری شاهین دژ در نظر دارد تعداد  10  قطعه از زمین های تفکیکی تحت مالکیت خود را در اجرای مجوز های شورای محترم اسلامی شهر شامل بند2 صورتجلسه شماره 143 مورخه 1402/0۵/26 
و بند  13 صورتجلسه شماره168 مورخه 1402/11/1۵ (   شورای محترم اسلامی شهر شاهین دژ از طریق فرآیند مزایده واگذار نماید . 

شرایط مزایده : 
1- کلیه مراحل برگزاری مزایده از خرید اسناد و پرداخت سپرده تا پیشنهاد قیمت ، بازگشایی و تعیین برنده از طریق سامانه ستادایران)setadiran.ir(  با شماره سیستمی  2003090۵2800000۵   

برگزار می گردد .  
2- مهلت خرید اسناد مزایده از ساعت 8 مورخ 1403/08/09 لغایت ساعت 1۷,00  مورخ 1403/08/19 

3- مهلت ارائه پیشنهادات از ساعت 8 مورخ 1403/08/09 تا ساعت 1۷,00مورخ  1403/08/29   
4- بازگشایی پیشنهادات رأس ساعت 10,00 مورخه 1403/08/30  از طریق سامانه ستادایران صورت خواهد گرفت . 

۵- سایر شرایط در سامانه ستادایران بارگزاری شده است. 

)) آگهی مزایده فروش زمین شهرداری شاهین دژ ((
شماره سیستم ستادایران 2003090528000005

آدرسردیف
شماره 
قطعه

مساحت 
)متر مربع(

قیمت پایه 
وضعیت ثبتیکاربریمزایده /ریال

عادیصنعتی4۷۵,۷۷4,۵46,200,000تفکیکی نوروز خدامرادی)بلوار شهید آذین پور(1

عادیمسکونی38164,009,184,000,000تفکیک محمدنیا و نوروزی2

سند تک برگ در دست اقدامتجاری1360,00۷,۵00,000,000تفکیک شهرداری جنب چمن مصنوعی شهرک شهید رجایی3

ثبتیمسکونی3191,1011,2۷4,900,000تفکیک جوانشیر4

تجاری6190,608,۵۷۷,000,000تفکیکی جدید زمین شهرداری در شهرک شهید رجایی۵

سند تک برگ در دست اقدام
تجاری۷190,608,۵۷۷,000,000تفکیکی جدید زمین شهرداری در شهرک شهید رجایی6

تجاری8190,608,۵۷۷,000,000تفکیکی جدید زمین شهرداری در شهرک شهید رجایی۷

تجاری9190,608,۵۷۷,000,000تفکیکی جدید زمین شهرداری در شهرک شهید رجایی8

تجاری10190,608,۵۷۷,000,000تفکیکی جدید زمین شهرداری در شهرک شهید رجایی9

عادیصنعتی12۷۷,29,۷02,000,000تفکیکی نوروز خدامرادی)بلوار شهید آذین پور(10

در مکتب دکتر عالیخانی
درس دوم: انحصار و صنعت مونتاژ

علینقی عالیخانی )۹۸-۱۳۰۷( وزیر اقتصاد ایران   در فاصله ســالهای ۴۸-
۱۳۴۱ است. وی یکی از تکنوکرات های برجسته ایرانی ست که در دو دوره 
وزارت او، ایران به رشــد اقتصادی ۱۱.۵ درصدی همزمان با نرخ تورم ۲.۶ 
درصدی دســت یافت؛ عملکرد درخشــانی که پس از او در هیچ دولتی تکرار 
نشد. به همین دلیل خاطرات او ارزش مطالعه دارد. خاطراتی که طی پروژه 
تاریخ شفاهی دانشگاه هاروارد به کوشش حبیب لاجوردی مصاحبه، جمع 

آوری و منتشر  شده است.
در اینجا تلاش شده برداشت هائی را از این کتاب که می تواند برای مدیران 
و مهندســان امروز مفید باشــد در چند بخش بصورت دنباله دار بازنویســی 

شوند . هر بار با یک موضوع.
سعید قصابیان/ آبان ماه ۱۴۰۳

درس امروز: انحصار و صنعت مونتاژ ��
یکی از چیزهائی که من بشــدت با آن مخالف بودم و آن این بود که صنایع 
مونتاژ و مسخره اتومبیل در ایران شروع شده بود و اینها دولت را وادار کرده 
بودند که جلوی واردات اتومبیل را بگیرد. جعفر اخوان که با شریف امامی در 
این مورد همدست بود و به شریف امامی ماهیانه حقوق می داد موفق شده 
بود جیپ را در ایران مونتاژ بکند و به هر قیمتی که دلش می خواست بفروشد 
و کســی حق واردات اتومبیل هم به بهانه نداشــتن ارز نداشــت. یک سالن 
کوچکی هم در شرق تهران درست شده بود و اتومبیل فیات در آنجا سر هم 
می شــد و من به شــوخی و جدی یادآور بودم که حتی این ساخت ایرانی که 
به پشت این اتومبیل می چسبانند ساخت ایتالیاست!!! بنابراین مصمم بودم 
که این نوع انحصارطلبی های غیرقابل توجیه اقتصادی باید از بین برود و ما 
باید واردات اتومبیل را که در زمان امینی ممنوع شــده بود و علم هم همان 
را ادامه داد باید آزاد بکنیم و همین کار را هم کردم ولی با سئوال های بسیار 
زیادی در هیئت وزیران روبرو شدم چرا که برای آنها هم غیرقابل تصور بود 
که راه واردات اتومبیل را بشود باز کرد و بعد هم احساس می کردم که همین 
گروههائی که سودی در این کار داشتند توصیه کرده بودند ترتیبی بدهند 
که جلوی واردات اتومبیل را بگیرند. بخصوص جعفر اخوان در این مورد یک 
تحرک غیرعادی از خودش نشان می داد و دست به دامن هر کسی می شد 
که تصور می کرد ممکن اســت نوعی رابطه با من داشــته باشــد. ولی من هم 
دســتم را باز نمی کردم و هیچگونه اطلاعی نداشــتم که چه خواهد شــد. اما 
تصمیمم را گرفته بودم و این نوع ممنوعیت هائی که وجود داشت اینها را از 
بین بردم و واردات را آزاد کردم. اما از طرف دیگر پشتیبانی شدید از صنایعی 

که واقعاً صنعت بودند و گرفتار بودند کردم.
درس آموختــه: تنهــا ذینفعان ممانعت از واردات خودرو )به بهانه حمایت از 
صنعت داخلی( رانت جویان هســتند. این کار حتی به بهانه کمبود ارز هم 

موجه نیست.
ادامه دارد...  

لزوم تغییر شیوه سهمیه بندی

دولت با کسری بودجه ۴۰۰ همتی مواجه است و برای مدیریت این کسری، 
باید به سمت روش های جدید برود. تخصیص بنزین به افراد می تواند یکی 

از راهکارهای مؤثر در این راستا باشد.
طرح بنزین به نفر به این معناست که به هر فرد بنزین تخصیص داده شود 
و بدین ترتیب، دیگر نیاز نیســت به افرادی که به صورت غیرمجاز از بنزین 
یارانــه ای اســتفاده می کننــد، این منابع اختصاص یابــد. این امر می تواند 

هزینه های ارزی واردات بنزین را کاهش دهد و از ناترازی بنزین بکاهد.
هر طرحی که اجرا می شود، باید پیوست های مختلفی داشته باشد. به ویژه 
در مورد موضوعاتی مانند بنزین، باید بدانیم که اجرای این طرح چه تأثیری 
بر امنیت، سیاســت و جامعه خواهد داشــت.در برنامه هفتم، احکامی برای 
دولت در حوزه انرژی در نظر گرفته شده است. باید به سمت تنوع سوخت ها 
برویم و از سوخت های جایگزین مانند LPG و خودروهای هیبریدی استفاده 
کنیــم. ایــن اقدامات می تواند به بهبود وضعیت ناترازی بنزین کمک کند.با 
توسعه حمل و نقل عمومی، می توانیم از تعداد خودروهای شخصی در سطح 
شــهر بکاهیم و به این ترتیب، ناترازی بنزین را مدیریت کنیم.هدف ما این 
است که به سمت عدالت اجتماعی در حوزه تخصیص بنزین حرکت کنیم. 
بایــد بــه این نکته توجه کنیم که نصــف خانواده های ایرانی خودرو ندارند و 
یارانه بنزین به آنها تعلق نمی گیرد. این نابرابری باید برطرف شود و برای این 

منظور، تخصیص بنزین به افراد می تواند یک راهکار مؤثر باشد.

سعید قصابیان
کارشناس حمل و نقل

آسمان عربی و حمله اسرائیل!

تنش نظامی میان ایران و اســرائیل زوایا و ابعاد مهم دیگری دارد که پیوندی مســتقیم با 
متن این تنش ندارد، اما در حاشیه آن واجد اهمیت فراوان و ارتباطی غیر مستقیم است. 
از جمله آن ها بعُد ایرانی عربی و تحلیل مناسبات دو طرف از پنجره این تنش است. اهمیت 
این بعُد هم بیشتر از آن جهت است که کشورهای عربی غالبا متحد آمریکا هستند و به 
شکل مستقیم و غیر مستقیم درگیر جنگ و تنش در منطقه. اما در بحبوبه این وضعیت 
تنش آلود، دو اقدام قابل تامل بود؛ نخست خودداری بیشتر این کشورها از اجازه به اسرائیل 
برای استفاده از حریم هوایی آن ها در حمله به ایران و دوم نیز محکومیت سریع و گسترده 
این حمله. هنوز مسیرهای دقیق عبور جنگنده های اسرائیلی روشن نیست؛ گرچه ستاد 
کل نیروهای مسلح ایران نیز دیروز اعلام کرد که این جنگنده ها وارد حریم هوایی عراق 
شده و از آنجا شلیک کرده اند.  دو مسیر نزدیک به عراق وجود دارد؛ نخست اردن و دیگری 
ســوریه و دقیقا روشــن نیست که جنگنده های اســرائیلی از کدامیک وارد آسمان عراق 
شده اند.  اردن اعلام کرد که هیچ هواپیمایی اسرائیلی از حریم هوایی اش برای حمله به 
ایران عبور نکرده است که البته نیاز به راستی آزمایی دارد. اما جدا از موضع رسمی اردن 
نشانه دیگری وجود دارد که جنگنده های اسرائیلی از آسمان سوریه وارد عراق شده اند و 
آن هم این که لحظاتی قبل از حمله به ایران حملاتی در مرکز و جنوب سوریه انجام شد 
و سیستم های راداری و پدافندی هدف قرار گرفت. در این صورت می توان گفت که حمله 
به ایران نه از آســمان متحدانِ عربِ آمریکا، بلکه از آســمان دو کشــورِ "دوست" صورت 
گرفته است که نظام های سیاسی هر دو متحد ایران هستند؛ اما کنترلی بر آسمان خود 
ندارند. آســمان عراق که در اختیار آمریکاســت و آســمان سوریه هم جولانگاه اسرائیل و 
تقریبا در اختیار روسیه.  حمله اخیر اسرائیل محکی برای روابط ایران و کشورهای عربی 
هم بود. خودداری عربستان و متحدان عرب آمریکا که بعضا هم با اسرائیل روابط ائتلافی 
دارند، با در اختیار گذاشتن حریم هوایی خود و همچنین محکومیت سریع حمله می تواند 
بروندادی از دو امر باشــد؛ نخســت مســیر بهبودی که روابط ایرانی عربی طی می کند و 
رایزنی ها و تحرکات دیپلماتیک فشــرده اخیر و دیگری نگرانی این کشــورها نســبت به 
تشــدید تنش و گســترش جنگ در منطقه.  این کشــورها تمایلی به گسترش جنگ در 
منطقه با طرفیت ایران ندارند و آن را به زیان منافع و چشم اندازهای کلان اقتصادی خود 
می دانند که فضای ناامنی در منطقه آسیبی جدی به آن وارد می کند. هدف دیگر واکنش 
کشورهای عربی منطقه به حمله اسرائیلی نیز می تواند فراهم کردن محملی برای خودداری 
ایران از پاسخ و ممانعت از افزایش تنش باشد.  اما موضع اخیر همسایگان جنوبی ایران 
در مخالفت با عبور جنگنده های اسرائیلی از حریم هوایی خود را نمی توان دلیلی بر تداوم 
این وضعیت در صورت وقوع جنگ دانســت. اگر تنش نظامی در آینده به جنگی تبدیل 
شود که آمریکا خود را ناچار به دخالت در آن ببیند، بعید است که این کشورها حتی اگر 
هم بخواهند بتوانند مانع مشارکت  پایگاه های آمریکا در جنگ شوند و محتمل هم نیست 
که اسرائیل اساسا گوش به مخالفت این کشورها دهد و منتظر اجازه عبور جنگنده هایش 
از حریم هوایی شان بماند.  واقعیت این است که این کشورها میان سندان روابط ائتلافی 
با آمریکا و الزامات توافق نامه های امنیتی و چکش جبر همســایگی با همســایه ایرانی و 
الزامات آن قرار گرفته اند. نگارنده بر این باور اســت که هنوز تغییری بنیادین در ادراک 
رســمی عربــی در قبــال ایران رخ نداده و علت آن هم این اســت کــه جدا از متغیرهای 
فرارابطه ای، هنوز دیوار »بی اعتمادی« میان دو طرف پابرجاست.  در این راستا نیز می توان 
گفت که کشورهای عربی منطقه، یک طرف غیرمستقیم دو جنگ کنونی در غزه و لبنان 
و در کل درگیری ایران و اســرائیل بوده و با بیم و امید نظاره گر آینده تنش های کنونی 
هستند و این که چه طرفی در نهایت در منطقه موقعیت برتری پیدا خواهد کرد. همچنین 
بر خلاف ملت های عرب که از منظر تاریخی عرب-اسرائیلی به جنگ کنونی می نگرند، 
غالب نظام های رســمی عربی و بازیگران موثر آن، خاورمیانهِ بدون حماس و حزب الله را 
فارغ از هویت مذهبی جداگانه هر دو، در قاب منطقهِ بدون اسلام سیاسی بیشتر می پسندند 
و در آن سو هم تمایلی ندارند که جایگاه آمریکا و بعضا حتی اسرائیل در منطقه در مقابل 
ایران و متحدانش تضعیف شود. در پایان ذکر این نکته هم بد نیست که یکی از معضلات 
دیرپای سیاست خارجی ایران قرار گرفتن در سیکل مواجهه کلیشه ای و موسمی با مسائل 
بدون طراحی بلندمدت و آینده نگری ژرف است. محصول چنین نگاهی لزوما پیش بینی 
روزهای سرنوشت ساز کنونی در مسیر خصومت با آمریکا و اسرائیل می بود و همین خود 
می طلبید که از گذشته بستر منطقه ای برای این روزها مهیا شود و از حداقل تنش ها هم 

پرهیز و در صورت رخداد سریعا مهار می شد. w
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ماشین ساده ثروتمندترین مرد جهان تشخیص دیابت با یک ساعت هوشمند! سامسونگ دو مدل جدید گلکسی زد
برنارد آرنو مالک میلیارد شرکت LVMH که سال 
۲۰۲۳ توانســت لقب ثروتمندترین مرد جهان را از 
آن خود کند، یک پژو ۲۰۵ هاچبک را برای رانندگی 
انتخاب کرده بود.نه رولزرویس، نه فراری، ماشــین 
شــخصی برنارد آرنو یک پژو ۲۰۵ هاچبک بود که 
چندی پیش به مبلغ ۶۶ هزار دلار حراج شــد. آرنو 
از این ماشــین در دهه ۱۹۹۰ میلادی برای رفت  و 

آمد استفاده می کرد تا کمتر جلب توجه کند و بتواند به راحتی به کارهایش 
برســد. البته که ماشــین میلیاردر فرانسوی با پژوهای معمولی فرق دارد و به 
نوعی برای حفاظت از راکب زره پوش شــده اســت.کار زره پوش کردن خودرو 
را کمپانی Labbé که در این زمینه متخصص اســت به انجام رســاند و علاوه 

بر ضدگلوله کردن شیشه ها، بدنه خودرو را نیز زره پوش کرد.

اپل قرار است به زودی قابلیتی را به ساعت های هوشمند 
اپــل واچ اضافــه کنند که برای کاربرانی که احتمال ابتلا 

به دیابت دارند، حیاتی خواهد بود.
براســاس گزارش گجت نیوز، اپل همواره در تلاش برای 
ارائه  قابلیت های بیشتر مربوط به سلامت و بهداشت در 
محصولات خود نظیر اپل واچ است و شنیده ها حکایت 
از ایــن دارند که روی یــک قابلیت کاربردی دیگر برای 

ساعت هوشمند خود کار می کند. اپل امسال پس از نوار قلب )الکتروکاردیوگرام یا 
به اختصار ای سی جی( و تشخیص ضربان نامنظم قلب، قابلیت پایش وقفه تنفسی 
در خواب را برای اپل واچ و کمک به شــنوایی را برای ایرپادز پرو ۲ معرفی کرد. به 
گزارش بلومبرگ، این شــرکت آمریکایی حالا مشــغول کار روی سنسورهایی است 
که گلوکز خون را پایش و کاربر را از روش سنتی با استفاده از سوزن بی نیاز می کنند. 

سامسونگ در حال آماده سازی دو مدل جدید گلکسی زد 
فولــد Galaxy Z Fold – ۷ ۷ بــا طراحی های نوآورانه و 
احتمالا یک نسخه سه تاشو برای عرضه در تابستان ۲۰۲۵ 
است. گزارش ها حاکی از آن است که سامسونگ قصد دارد 
 Q۷ دو مدل جدید گلکسی زد فولد ۷ را با کدهای داخلی
و Q۷M برای سال ۲۰۲۵ آماده کند. این شرکت به تازگی 
گلکسی زد فولد ۶ را عرضه کرده، اما اکنون به دنبال گسترش 

خط تولید گوشی های تاشو خود است. گزارش ها نشان می دهند که Q۷ به عنوان نسخه 
اســتاندارد Galaxy Z Fold ۷ شــناخته می شــود، در حالی که Q۷M ممکن است 
دارای طراحی متفاوتی باشد. شایعات از احتمال وجود یک دستگاه سه طرفه تاشو با دو 
لولا و سه صفحه نمایش برای مدل Q۷M خبر می دهند که می تواند به کلی یک طراحی 

جدید و متفاوت را در خط تولید گوشی های تاشو به ارمغان آورد.

نگاه روز

اینفوگرافیک یادداشت

صابر گل عنبری
کارشناس ارشد خاورمیانه

علیرضا عباسی
عضو کمیسیون تلفیق 

مجلس 

یادداشت

اداره آموزش و پرورش شهرستان آرادان

اداره آموزش و پرورش شهرســتان آرادان در نظر دارد نســبت به اجاره فضاهای مازاد بر نیاز و ســاختمانها بصورت موقت به مدت 12 ماه از تاریخ 1403/0۷/01 الی 
1404/06/31 اقدام نماید. متقاضیان میتوانند از روز چهارشــنبه مورخ 1403/08/09 تا پایان وقت اداری روز پنج شــنبه مورخ 1403/08/1۷ نسبت به دریافت اسناد و 
مدارک شرکت در مزایده از طریق سامانه ستاد ایران setadiran.ir اقدام نموده و یا جهت اطلاعات بیشتر به کارشناس حقوقی اداره آموزش و پرورش شهرستان آرادان واقع در آرادان 
خیابان شهید مدرس مراجعه نمایند مهلت شرکت در مزایده از طریق سامانه از روز چهارشنبه مورخ 1403/08/09 تا پایان ساعت اداری روز یکشنبه مورخ 1403/08/2۷ میباشد و زمان 

اعلام نتایج روز دوشنبه مورخ 1403/08/28 راس ساعت 8:00 صبح در محل اداره آموزش و پرورش شهرستان آرادان می باشد. 
لازم به ذکر است اجاره مدارس، صرفا برای مصارف آموزشی و عام المنفعه بوده و با مجوز آموزش و پرورش شهرستان میباشد. 

آگهی مزایده آموزش و پرورش شهرستان آرادان

کاربری تجاری ٫ زراعی ٫ آموزشی موقعیت قیمت اجاره به ریال ملک 

زراعی 6۷,200,000 ریال سالیانه دولت آباد زمین زراعی 1 

زراعی ۷0,000,000 ریال سالیانه هشت آباد زمین زراعی 2 

زراعی 3۵,000,000 ریال سالیانه کهن آباد زمین زراعی 3 

زراعی 4۵,000,000 ریال سالیانه فروان زمین زراعی 4 

زراعی 4,۵00,000 ریال ماهیانه حسین آباد زمین زراعی ۵ 

زراعی 90,000,000 ریال سالیانه یاتری علیا زمین زراعی 6 

آموزشی 48,000,000 ریال سالیانه داور آباد مدرسه امام کاظم ) ع ( ۷ 

آموزشی 144,000,000 ریال سالیانه کهن آباد مدرسه پاسدار 8 

آموزشی ۵۵,000,000 ریال سالیانه یاده مدرسه رمضان 9 

آموزشی ۷۵,000,000 ریال سالیانه حسین آباد مدرسه فاطمیه قدیم 10 

آموزشی 30,000,000 ریال سالیانه امامزاده علی اکبر مدرسه دیانت 11 

مسکونی ۷۵,000,000 ریال سالیانه داورآباد خانه سازمانی روبروی دهیاری 12 

مسکونی ۷۵,000,000 ریال سالیانه فروان خانه سازمانی 13 
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